
   
 
 12 juni 2023 
 
 SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 
  
 
Plats och tid Nacka stadshus, Nackasalen, kl 15:00 – 16:56 

 BESLUTANDE 
Mats Gerdau (M) ordförande  
Johan Krogh (C) ej § 196 pga jäv 
Johanna Kvist (S)  
Filip Wiljander (M) §§ 197-241 
Peter Zethraeus (M) ej § 184 pga jäv 
Cecilia Gardner Larsson (M) 
Gunilla Grudevall Steen (L) 
Karin Teljstedt (KD) 
Henrik Unosson (S) 
Andreas Andersson (S) ej §§ 205-206 
pga jäv 
Lina Olsson (NL) 
Tomas Ottosson (V) 
Desha Svenneborg (MP) 
Tobias Nässén (M) § 184  
Emma Eide (C) § 196 
Eivor Örenmark (M) §§ 175-196 
Ella Tegsten (S) §§ 205-206 

ERSÄTTARE 
Eivor Örenmark (M) §§ 197-241 
Tobias Nässén (M) §§ 175-183,185-
241 
Oliver Rykatkin (M) 
Christian Listérius (M) 
Emma Eide (C) §§ 175-195, 197-
241 
Monica Brohede Tellström (L) 
Anders Tiger (KD) 
Ella Tegsten (S) §§ 175-204, 207-
241 
Alena Jukic (V) 
Sidney Holm (MP) 

Insynsplats Lars Alexandersson (SD) 

Övriga deltagare Se sidan två till detta protokoll.  

 
Utses att justera Henrik Unosson  
Justeringsdatum 12 juni 2023 Paragrafer 230-232 
Justeringsdatum 14 juni 2023 Paragrafer 175- 229, 233-

241 
   
Underskrifter Sekreterare  
  Astrid Andersson 

 Ordförande  
  Mats Gerdau 

 Justerande 
 

Henrik Unosson 

  



 
2 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

 

Övriga deltagare Eva Öhbom Ekdahl (kommunfullmäktiges ordförande), 
Victor Kilén, Maria Rönnberg, Christopher Arontaus, Elisabeth Carle, 
Jörn Karlsson, Hans-Otto Halvorsen, Anna Jarl, Torkel Lindgren, 
Christina Gerremo,Angela Jonasson, Sebastian Nordgren, Ann-Christin 
Rudström, Anders Mebius, Henrik Kelfve, Henrik Ahl, Poa Hellqvist, 
Katarina Wåhlin Alm, Mats Bohman, Nina Morling, Mattias Forsberg, 
Erik Wiberg, Susanne Werlinder, Rebecca Lord, Martin Örbom, Lovisa 
Norin, Jonas Nylander, Jessica Hjerpe, Henrik Palmblad-Wennergren,  
Emmatora Alfin, Brita Molavi Rösblad, Anneli Sagnérius, Anna 
Mondragon, Mohammad Manouchehr och Astrid Andersson. 

 

  



 
3 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

BEVIS OM ANSLAGSDAG 
Kommunstyrelsens protokoll är justerat, gällande §§ 230-232 
Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Sammanträdesdatum 12 juni 2023 
Anslaget sätts upp 13 juni 2023 
Anslaget tas ned 5 juli 2023 
Förvaringsplats för protokollet Nacka stadshus 
 

Underskrift  ...........................................................................  
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Anslaget sätts upp 15 juni 2023 
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Underskrift  ...........................................................................  
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§  175 KFKS 2023-00001 

Anmälningar 

Beslut 
Anmälningarna noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Anmälningar KS, 2023-06-12 
Ärende Åtgärd/ansvar 

Skrivelser  
 

Revisonsskrivelse och revisionsrapport – 
Granskning av barns språkutveckling i 
förskola/förskoleklass 
KFKS 2023-00471 

 

Revisionsskrivelse och revisionsrapport – 
Granskning av detaljplaneprocessen 
KFKS 2023-00548 

 

Revisionsskrivelse och revisionsrapport – 
Granskning av kommunens hantering av 
skyddade personuppgifter 
KFKS 2023-00574 

 

Inbjudningar 
 

Inbjudan från SKR till seminarium om 
Digitalisering för att stärka medarbetarskap 
inom äldreomsorgen den 16 juni 2023  

 

Inbjudan från SKR till Trygghetsdag 2023 på 
temat från ord till handling – i lokalt 
brottsförebyggande arbete, den 26 september 
2023 

 

Inbjudan från SKR till webbinarium om hot 
och hat mot förtroendevalda hösten 2023 

 

Cirkulär mm från SKR 
 

Meddelande från SKRs styrelse – 
sammanträdesplan 2024 för SKR 
(arbetsutskott och styrelse)  
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Övrigt 
 

Protokoll från 
KSSU 2023-05-23 
KSMU 2023-05-24 
KSAU och KSVU 2023-05-30 
KSTU 2023-05-31 

 

Stockholmsregionens försäkring AB: Kallelse till 
ordinarie bolagsstämma den 12 maj 2023 

 

Inera AB Kallelse till årsstämma med den 14 
juni 2023 

 

Södertörns brandförsvarsförbund: protokoll från 
förbundsdirektionen från 2023-05-12 

 

 
- - - - - 
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§  176 KFKS 2023-00002 

Delegationsbeslut 

Beslut 
Delegationsbesluten noteras till protokollet. 

Handlingar i ärendet 

Delegationsbeslut, KS 2023-06-12 
 

Ärende 
Beslutsfattare Datum 

1.  Tilldelningsbeslut i upphandling av 
uppdrag försäljning av fastighet 
Nacka Älta 9:150,  
KFKS 2023-268 

Enhetschef, 
fastighetenheten 

2023-04-24 

2.  Avtal om servitut avseende 
dränerings- och dagvattenledningar 
KFKS 2022-405 

Projektchef, 
expolateringsenheten 

2023-04-27 

3.  Järla stationsområde norr 
Detaljplan för Sicklaön 361:1, 
Sicklaön 40:25, del av Sicklaön 
40:11, del av Sicklaön 133:1 samt 
del av Sicklaön 132:16 på Sicklaön. 
Upphävande 
KFKS 2016-00888 
KFKS 2020-00048 

Kommunstyrelsens 
ordförande 

2023-05-04 

4.  Avslagsbeslut om att ta del av 
allmänna handlingar  
KFKS-2023-00462 

Enhetschef, juridik- och 
kanslistaben 

2023-05-08 

5.  Avslagsbeslut om att ta del av 
allmänna handlingar  
KFKS-2023-00478 

Verksamhetschef, 
Välfärd skola 

2023-05-08 

6.  Återrapportering av  
delegationsbeslut kränkande  
behandling, trakasserier och 
sexuella  
trakasserier april 2023 
KFKS 2023-00482 

Utbildningsstrateg 
Välfärd skola 

2023-05-08 
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7.  Begäran om entledigande från 
uppdraget som ombud vid 
bolagsstämmor med 
Stockholmsregionens försäkring 
AB från Karin Teljstedt (KD), samt 
val av nytt ombud fram till och 
med ordinarie bolagsstämma 2023 
KFKS 2023-00019 

Kommunstyrelsens 
ordförande 

2023-05-08 

8.  Förändring av beslutsattestanter 
inom produktionsområde Välfärd 
Samhällsservice från 1 maj 2023 
KFKS 2022-01082 

Produktionsdirektör, 
Välfärd samhällsservice 

2023-05-09 

9.  Anmälan av personuppgiftsincident 
till Integritetsskyddmyndigheten 
(IMY) 
Beslut att inte anmäla 
KFKS 2023-494 

Enhetschef, 
planenheten 

2023-05-11 

10.  Höjning av matavgift på särskilt 
boende för äldre inom Välfärd 
samhällsservice 
KFKS-2023-00542 

Affärsområdeschef 
äldreomsorg, Välfärd 
samhällsservice 

2023-05-22 

11.  Överklagan av avslagsbeslut om 
utlämnande av allmän handling 
KFKS 2023-00516 

Kommunstyrelsens 
ordförande 

2023-05-15 

12.  Tilldelningsbeslut i upphandling av 
ramavtal för brandskydd 
KFKS 2023-564 

Enhetschef, 
fastighetsenheten 

2023-05-30 

13.  Beslut om grönt obligationslån 
genom MTN-program 2023-06-01-
-2028-09-01 
KFKS 2023-00581 

Ekonomi-och 
finansdirektör 

2023-05-31 

14.  Beslut om certifikatupplåning 2023-
06-02--2023-09-01 
KFKS 2023-00164 

Finanschef 2023-05-31 

15.  Uppdatering av kommungemensam 
informationshanteringsplan för 
allmän administration 
KFKS 2023-00588 

Enhetschef, juridik- och 
kanslistaben 

2023-06-01 

16.  Beslutattestanter år2023 för 
kommunstyrelsen 
Anläggningsenheten, ny beslutattestant 

stadsdirektör 2023-05-22 
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KFKS 2022-010182 

17.  Beslutattestanter år2023 för 
kommunstyrelsen 
Anläggningsenheten, ny enhetschef 
KFKS 2022-010182 

stadsdirektör 2023-05-31 

18.  Deltagande i Jelgavas City 
celebration 25-28 maj 2023 
KFKS 2023-00597 

Kommunstyrelsens 
ordförande 

2023-06-02 

19.  Personuppgiftsincident 2023-06-02 
KFKS 2023-00598 

Enhetschef, juridik- och 
kanslistaben 

2023-06-03 

20.  Renovering av lägenhet på Rodrets 
gruppboende och lägenhet på 
Kompassens gruppboende  
KFKS 2023-00567 

Gruppchef 
bostadsförvaltning, 
fastighetsenheten 2023-04-27 

21.  Upphandling av fastighets- och 
markvärderingstjänster 2023 
KFKS 2023-273 

Trafik och 
fastighetsdirektör 2023-05-06 

22.  Uppsägning av arrendeavtal 
A195501-003 på del av fastigheten 
Sicklaön 29:1 i Nacka kommun 
Nacka energi 
KFKS 2023-00394 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-10 

23.  Avtal för tidsbegränsad 
nyttjanderätt för parkering i Boo 
Boo segelsällskap  
KFKS 2023-00508 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-16 

24.  Avtal om tillfällig nyttjanderätt för 
Orientering 
KFKS-2023-00529 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-16 

25.  Uppsägning av arrendeavtal 
A199407-001 på del av fastigheten 
Lännersta 10:1 I Nacka kommun 
Föreningen Sjöfararen 
KFKS 2023-00552 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-24 

26.  Uppsägning av arrendeavtal 
A199908 på del av fastigheten 
Solsidan 2:1 i Nacka kommun 
Bergudden Förvaltning KB  
KFKS 2023-00553 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-24 
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27.  Uppsägning av arrendeavtal 
A200702-001 på del av fastighet 
Velamsund 1:1 i Nacka kommun 
Risets Båtklubb 
KFKS 2023-00554 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling 2023-05-24 

28.  Uppsägning av arrendeavtal 
A201910 på del av fastigheten 
Tattby 2:6 i Nacka kommun 
Igelboda Bågskytteförening  
KFKS 2023-00551 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-24 

29.  Avtal om tidsbegränsad 
nyttjanderätt för rast-och beteshage 
inom Velamsund 1:1  
Kil 1:13  
KFKS 2023-00558 

Tf gruppchef mark- och 
fastighetsutveckling, 
fastighetsenheten 2023-05-29 

30.  Beslut om försäljning av fastigheten 
Björknäs 10:258  
KFKS 2023-00500 

Enhetschef 
fastighetsenheten 2023-05-29 

31.  Nya och avslutade 
bostadshyresavtal under tertial 1 
2023  
KFKS 2021-00098 

Gruppchef, 
fastighetsenheten 2023-05-30 

32.  Tillförordnande av stadsdirektör 
under sommarledighet 2023 
KFKS-2023-00599 Stadsdirektör 2023-06-07 

33.  Tillförordnad utbildnings- och 
arbetsmarknadsdirektör i Nacka 
kommun under frånvaro 
KFKS 2023-00608 

 utbildnings- och 
arbetsmarknadsdirektör 2023-06-08 

34.  Tillförordnad trafik- och 
fastighetsdirektör i Nacka 
Kommun under frånvaro 
KFKS-2023-00603 

trafik- och 
fastighetsdirektör 2023-06-08 

35.  Tillförordnad kanslidirektör och 
stadsjurist i Nacka Kommun under 
frånvaro 
KFKS-2023-00602 

kanslidirektör och 
stadsjurist 2023-06-07 

 
- - - - - 
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§  177 KFKS 2023-00374 

Sammanträdesdagar 2024 för kommunstyrelsens 
arbetsutskott och kommunstyrelsen samt 
kommunfullmäktige 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar om sammanträdesdagar 2024 för sig enligt nedan. 
 

2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar om sammanträdesdagar 
2024 för sig enligt nedan. 

 
KSAU KS KF 

 15 januari 29 januari 

23 januari 5 februari 19 februari 

20 februari 4 mars 18 mars 

26 mars 8 april 22 april 

23 april 6 maj 20 maj 

28 maj 3 juni 17 juni 

11 juni 18 juni  

tisdag 

--- 

27 augusti 2 september 16 september 

24 september 30 september 14 oktober 

22 oktober 

 

28 oktober 
Mål och budget, skattesats 
(höstlov) 

 

18 november 
(19 november) 
Mål o budget, skattesats 11 november 

Oppositionens budget 
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12 november 25 november 9 december 

10 december 16 december  

3 februari 
(2025) 

20 januari 
(2025) 

 

Sammanfattning av ärendet 
I detta ärende presenteras förslag till sammanträdesdagar för 2024 för kommunstyrelsens 
arbetsutskott och för kommunstyrelsen samt för kommunfullmäktige. Förslaget har 
samordnats med de förslag som läggs fram till kommunstyrelsens övriga utskott 
(miljöutskottet, stadsutvecklingsutskottet, trygghetsutskottet och verksamhetsutskottet).  
Förslagen för samtliga sammanträden redovisas för att underlätta en sammanhållen 
bedömning. Enligt kommunallagen ska kommunstyrelsen ta ställning till skattesats i 
oktober månad och det föreslås därför ett sammanträde den 28 oktober 2024. I planeringen 
av tidsschemat har dialog förts med representanter för ekonomiprocessen och med andra 
parter inom kommunen för att få såväl sammanträden som inlämning, beredning och 
utskick av handlingar att harmonisera. Hänsyn har också tagits till lov och klämdagar för att 
i möjligaste mån undvika sammankomster vid dessa tillfällen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 50 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 23 maj 2023 
Bilaga 1 Sammanträdesplan 2024 för kommunfullmäktige och kommunstyrelsen samt 
kommunstyrelsens utskott – daterad den 23 maj 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  178 KFKS 2023-00550 

Tertialbokslut 1 2023 för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att notera bokslutet för tertial 1 2023 

Sammanfattning av ärendet 
Periodens utfall för kommunen som helhet är - 100,6 miljoner kronor vilket är +30,6 
miljoner kronor bättre än budget. Periodens negativa avvikelse beror främst på inarbetad 
semester (vilket ökar semesterlöneskulden), lägre exploateringsintäkter samt högre 
pensionskostnader. Överskottet förstärks av ökade skatteintäkter och nämnder som 
sammantaget går bättre än budget. För helåret 2023 prognostiseras ett samlat resultat på 
+274,2 miljoner kronor, vilket är -308,0 miljoner kronor lägre än årsbudgeten på +582,3 
miljoner kronor. Prognosavvikelsen beror dels på försäljningsintäkter av exploateringsmark 
som delvis skjuts till 2024. Det kompenseras av högre statsbidrag, skatteintäkter 
skattenettot överskrider budget med +90,7 miljoner kronor. Nämnderna prognostiserar 
sammantaget ett överskott på +20,7 miljoner kronor för helåret.  
Kommunens prognos exklusive jämförelsestörande poster är +203,0 miljoner kronor. Det  
motsvarar 3,2 procent av skatteintäkter och statsbidrag. 
I ovanstående prognos ingår inte kommunfullmäktiges beslut, 2023-05-15, om utökning av 
checkar på totalt 36,2 miljoner kronor. Inklusive dessa kostnader är prognosen 238,0 
miljoner kronor och 168,8 miljoner kronor exklusive jämförelsestörande poster. Netto har 
kommunen under den aktuella perioden gjort investeringar på 236,3 miljoner  kronor. 
Låneskulden var vid utgången av april 1 550,0 miljoner kronor, vilket är oförändrat  
sedan årsskiftet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 53 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 26 maj 2023 
Bilaga 1 Månadsbokslut tertial 1 2023 Nacka kommun 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Nacka har en i grunden stark och solid ekonomi, tack vare långsiktigt och målmedvetet 
arbete. Vi hushållar med skattepengarna, har skapat reserver och överskott och har låg 
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låneskuld och budgetkontroll i nämnderna och verksamheterna. Årets resultat förväntas 
”bara” bli 238 miljoner kronor, vilket är lägre än budget och det beror på att vissa 
försäljningsintäkter skjuts till 2024. Det underliggande resultatet, när man tar bort 
försäljningsintäkter och jämförelsestörande poster av engångskaraktär, är däremot bättre än 
budget och prognosticeras till 169 miljoner kronor. Det motsvarar 2,6 procent överskott av 
skatteintäkterna.  
Tack vare vår starka ekonomi har vi möjlighet att göra skjuta till 36 miljoner extra till 
skolan och omsorgen i Nacka redan till sommaren, för att möta de ökade kostnaderna till 
följd av högre inflation. En stark ekonomi är grunden för att kunna ta ansvar också i 
tuffare tider.” 
 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Nacka Kommun uppvisar generellt sett goda ekonomiska utfall på sista raden, om än 
något sämre än budgeterat. Detta såväl i många nämnder som i skatteprognoserna. Det är 
såklart bra att kommunen har en stark ekonomisk bas, men att i kärva ekonomiska tider, 
där många välfärdsverksamheter går med underskott och tvingas till neddragningar, göra 
prognostiserade överskott exklusive jämförelsestörande poster på över 3 % är en konstig 
prioritering. Vi anser att våra välfärdsverksamheter hade behövt större tillskott, för att 
undvika nedskärningar. Att den moderatledda alliansen till slut vaknade och ger vissa 
tillskott under andra halvåret är välbehövligt, men verksamheterna hade behövt tilldelas 
mer resurser redan under höstens budgetprocess. Vi får inte vara nöjda med den service 
kommunen levererar till våra invånare när måluppfyllelsen är fortsatt låg. 
Tyvärr har välfärd samhällsservice fortsatt svårt att nå det överskottsmål som den 
moderatledda alliansen beslutat om. Då denna verksamhet har återbetalat tidigare 
underskott föreslog vi under höstens budgetprocess att detta sänks så att mer resurser kan 
göra nytta i verksamheten och göra nytta för medborgarna genom starkare välfärdstjänster. 
En potentiell framtida risk är det stora beroende vårt resultat har kopplat till 
markförsäljningsintäkter. Vi anser att kommunen bör äga mark där det finns strategiskt 
intresse, just för att behålla rådigheten kring den framtida utvecklingen av vår kommun. Att 
dessa intäkter återigen prognostiseras skjutas på framtiden och dessutom påverkas markant 
av marknadsläget får stor inverkan på våra ekonomiska utfall. Om vi istället äger marken 
kan den arrenderas ut till en stabilare, kontinuerlig, intäkt över tid. 
Slutligen ser vi oroväckande på det sjunkande deltagandet i kulturskolan, som nu är klart 
under budgeterad nivå. Många familjer ser över sina utgifter i dessa tider och det riskerar 
drabba barnens kulturutövande. Vi ansåg bland annat därför att kulturpengen borde 
dubblerats tillbaka till nivån som gällde 2020, så att fler barn får möjligheten att 
tillgodogöra sig kulturella inslag, även i svåra ekonomiska tider.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Tertialbokslut 1 2023 för Nacka kommun visar på fortsatt goda resultat. Samtidigt som 
kommunens ekonomi fortfarande är god brottas välfärdsverksamheterna med underskott 
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och tvingas till neddragningar vilket är problematisk, och Nackalistan anser att de stora 
prognostiserade överskotten istället borde användas i verksamheterna. 
Nackalistan är också oroad över kommunens stora beroende av markförsäljningsintäkter 
vilket gör kommunen sårbar när konjunkturen viker. Att sälja ut vår gemensamma mark 
och välfärdslokaler riskerar samtidigt att bli dyrt för skattebetalarna på sikt, och gör också 
att kommunen förlorar rådighet över sina lokaler.  
Kommunstyrelsen visar underskott på enheterna välfärd skola, välfärd samhällsservice och 
stadsutveckling (dessa tre står för de största negativa avvikelserna) men även 
kommunstyrelsen och fastighetsenheten visar på underskott. Förklaringen till underskottet i 
välfärd skola och välfärds samhällsservice är ökade personalkostnader. Verksamheterna har 
under lång tid inte kompenserats för pris- och löneökningar, och har svårt att göra 
ytterligare effektiviseringar och besparingar. Nackalistan är glada för att den moderatledda 
alliansen beslutat ge verksamheterna ett tillskott om 36,2 milj, men dessa pengar skulle 
verksamheterna behövt tidigare och det är troligt att de inte räcker och kommer leda till 
ytterligare nedskärningar i välfärden. 
Det är också ett problem att det finns obemannade tjänster då kommunen kommer att bli 
beroende av inhyrda konsulter vilket är fördyrande. Det är därför av största vikt att 
kommunen satsar på att vara en attraktiv arbetsgivare. Riktade enkäter till personal som 
väljer att sluta är oerhört viktigt, eftersom det innebär en stor kostnad för kommunen när 
personal slutar sin anställning och nya ska rekryteras och läras upp. Det är dyrt att tappa 
kompetenta medarbetare och om personal slutar på grund av att de inte trivs kan det sprida 
sig och göra kommunen mindre attraktiv som arbetsgivare.  
Det är också problematiskt och oroande att prognoserna tyder på att det är möjligt att nå 
en stadsutveckling i balans först efter 2040. Det visar på de stora risker som Nacka bygger 
stad projektet innebär vad gäller kommunens ekonomi, men också ökad risk för att ännu 
mer mark och välfärdslokaler kan behöva säljas ut för att få ekonomin att gå ihop eller att 
verksamheterna tvingas till ännu större effektiviseringar och nedskärningar.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet ser den första tertialrapporten som oroväckande. Flera verksamheter 
flaggar för att det är svårt att ytterligare effektiviserar och dra ned på kostnader. 
Äldrenämnden och kommunstyrelsen övergripande redovisar negativ avvikelse och inom 
kommunstyrelsen finns det underskott på välfärd skola, stadsutveckling, välfärd 
samhällsservice, kommunstyrelsen och fastighetsenheten. Vid årsskiftet 2023 när den nya 
budgeten för kommun skulle beslutas påpekade Vänsterpartiet att äldrenämnden, välfärd 
skola och välfärd samhällsservice var underfinansierade. Vänsterpartiet har bland annat i 
den egna budgeten kompenserat för pris- och löneökningar och har dessutom i fler 
nämnder satsat ytterligare medel. Alla verksamheter ska ha möjlighet att utföra sitt uppdrag 
utifrån medborgare behov och nämnderna/verksamheterna ska ha rätt ekonomiska 
förutsättningar från början.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
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”Det rådande världsläget med höga energipriser och stigande livsmedels- och råvarupriser 
påverkar kommunens ekonomi negativt. Ett högre kostnadsläge är nog dessvärre någonting 
vi får leva med under de kommande åren. Även om bokslutet för årets första fyra månader 
ser relativt ok ut så måste vi nog börja anpassa oss efter den nya verkligheten. Trots att 
solcellsanläggningar är ekonomiskt lönsamma så gapar stora takytor fortfarande tomma på 
kommunens byggnader. T.ex. så borde Nacka stadshus med sitt fantastiska solläge, kunna 
bli helt självförsörjande på elektricitet. Med en större lokal elproduktion, en 100 % eldriven 
kommunal fordonsflotta, och passivhusstandard på nya byggnader blir vi mindre känsliga 
för höga energipriser, samtidigt som vi bidrar till att uppfylla klimat & miljömålen. Att se 
till så lönsamma investeringar inom energiområdet genomförs är en del av Miljöpartiets 
politik. Under den här mandatperioden kommer Miljöpartiets politik gällande lönsamma 
investeringar, solceller, eldriven fordonsflotta och passivhus implementeras som 
kommunens politik, i och med överenskommelsen om det 25-punktsprogram för klimat 
och miljö mellan Miljöpartiet och M, C, L och KD.” 
 
- - - - - 
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§  179 KFKS 2022-00072  

Sammanställning av investerings-/projektbeslut för 
Nacka kommun i samband med tertialbokslut 1 år 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta om föreslagna tillkommande 
investeringsmedel netto om 42,2 miljoner kronor. 

Sammanfattning av ärendet 
Natur- och trafiknämnden har inkommit med framställan om tillkommande  
investeringsmedel på 40,5 miljoner kronor i utgifter.  
Fritidsnämnden har inkommit med framställan om tillkommande investeringsmedel på 1,7 
miljoner kronor i utgifter. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 55 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 23 maj 2023 
Bilaga 1 Sammanställning av investerings-/projektbeslut för Nacka kommun i samband  
med tertialbokslut 1 år 2023, inkl underbilagor.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan är positiva till investeringarna. Att återställa våtmarker i Nacka är en åtgärd 
som både är bra för naturen och även ger stor vinst för klimatet. Tilläggsinvesteringen för 
utbyte av gatlampor tillkom kring 1 november 2022 på tjänstemännens initiativ, efter att 
Nackalistan efterfrågade detta i natur- och trafiknämnden. Nämnden tog beslut om att 
tillskjuta 31 miljoner kronor extra under 2023 och 2024 så att 10 000 armaturer i 
gatubelysningsnätet byts till LED. En energibesparing på hela 35% uppnås, då 95% av 
armaturerna byts till slutet av 2024 i stället för till tidigare beslutade år 2033! Att utbytet till 
energisnåla LED-lampor i gatubelysningen nu påskyndas bidrar till den av EU påbjudna 
besparingen av el, till minskad klimatpåverkan samt är även en ekonomisk fördelaktig 
investering på såväl kort som lång sikt då driftkostnaderna minskas. De höga elkostnaderna 
under december 2022 blev ett kvitto på att detta är en mycket god investering, helt i linje 
med Nackalistans politik.” 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det är väl använda pengar att satsa på energisnål LED belysning, åtgärda diken i 
Velamsund och satsa på att restaurera våtmarker. Alla dessa satsningar kommer återbetala 
sig både ekonomiskt och ekologiskt.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det är bra att investeringar i flera våtmarksprojekt nu görs, något Miljöpartiet drivit 
politiskt. Även de energibesparande åtgärderna med byte av armaturer genomförs nu 
äntligen, som en direkt följd av vårt samverkansavtal med M, C, L och KD. Vi saknar dock 
investeringar i solenergi och kommer fortsätta ligga på så även dessa ekonomiskt lönsamma  
investeringar tillkommer på såväl nya som befintliga tak.” 
 
- - - - - 
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§  180 KFKS 2016-00023 

Genomförandeavtal om Saltsjöbanans upphöjning i 
Nacka 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslaget 
Genomförandeavtal om Saltsjöbanans upphöjning i Nacka med AB Storstockholms 
Lokaltrafik, org.nr. 556013-0683 samt Region Stockholm genom trafikförvaltningen, org.nr 
232100-0016, enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 30 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
I maj 2022 träffade kommunen och Region Stockholm en avsiktsförklaring som syftar till 
att säkra en kapacitetsstark Saltsjöbana för framtidens resande. Genom avsiktsförklaringen 
är parterna överens om att kommunen ska etablera en planskild korsning mellan 
Planiavägen och Värmdövägen i Sickla i form av upphöjning av Saltsjöbanan på en bro.  
 
När spåret höjs upp på en bro får området en öppnare, mer tillgänglig och sammanhållen 
trygg stadsmiljö. Samtidigt skapas förutsättningar för en fungerande dagvatten- och 
skyfallshantering för tillkommande bebyggelse i Sickla samt ett mer robust vägnät med nya 
kopplingar för gång-, cykel-, buss-, och biltrafik under den nya bron. Upphöjningen utgör 
en viktig förutsättning för utvecklingen av kollektivtrafiknoden station Sickla bestående av 
busstrafik, Saltsjöbanan och den nya tunnelbanan.  
 
I enlighet med tecknad avsiktsförklaring har ett förslag till ett genomförandeavtal 
upprättats. Genomförandeavtalet omfattar de arbeten som kommunen och regionen ska 
genomföra enskilt och gemensamt i arbetet med att höja upp Saltsjöbanan på en bro. Syftet 
med genomförandeavtalet är att reglera ansvarsförhållanden och kostnadsfördelning under 
planerings-, projekterings- och byggskedet. Avtalet anger även principer för frågor om 
rådighet och ägande samt framtida drifts- och underhållsfrågor med mera. 
 
Parterna är överens om att kommunen ska äga den nya bron och ha rådighet över de 
markytor som frigörs under bron. Regionen ska äga och ha rådighet över spåranläggningen 
med tillhörande utrymmen för att kunna bedriva järnvägstrafik. I genomförandeavtalet åtar 
sig kommunen att ansvara för samordning och projektledning av regionens och 
kommunens gemensamma projekt.  
 
I enlighet med tidigare tecknad avsiktsförklaring åtar sig kommunen även merparten av alla 
kostnader för planering och genomförande av det gemensamma projektet. I föreslaget 
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genomförandeavtal med tillhörande gränsdragning förtydligas fördelningen av kostnader 
mellan regionen och kommunen.  
 
Den 23 maj 2023, § 67, noterade kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott information 
om ärendet. Ärendet har till beslut av kommunstyrelsen den 12 juni 2023, inför beslut av 
kommunfullmäktige den 19 juni 2023, kompletterats med förslag till genomförandeavtal 
om Saltsjöbanans upphöjning i Nacka med tillhörande bilagor. Tjänsteskrivelsen har 
vidareutvecklats med information om ärendets bakgrund samt med ekonomiska 
konsekvenser av förslaget till genomförandeavtal och med förtydliganden avseende 
kommande beslut i projektet. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten, daterad den 30 maj 2023 
Bilaga 1  Genomförandeavtal om Saltsjöbanans upphöjning i Nacka inklusive bilagor 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Mats Gerdau (M), Desha Svenneborg (MP) 
och Gunilla Grudevall Steen (L) bifall till det utsända förslaget från exploateringsenheten.  
 
Lina Olsson (NL) yrkade i första hand att ärendet skulle återremitteras på följande punkter;  

1. Att komplettera med en utredning av konsekvenser av ett 0-alternativ, dvs ingen 
höjning av Saltsjöbanan, allt övrigt lika, samt alternativ med bro eller tunnel som 
förbindelse norr och söder.  

2. Att en risk- och konsekvensutredning görs med projektet. Där både ekonomiska, 
tidplanemässiga och andra relevanta risker belyses innan beslut om projektet. 

3. Att en ekonomisk kalkyl presenteras med den totala kostnaden för hela 
”upphöjningens” avskrivningstid med kapitaltjänstkostnader samt driftskostnader 
inkluderat. 

4. Att en noggrann bullerutredning görs för att belysa vilka konsekvenser en 
upphöjning av Saltsjöbanan kommer ha. 

5. Att förtydliga finansieringen av projektet, vad exploatörer respektive 
skattekollektivet ska betala.   

 
I andra hand yrkade Lina Olsson (NL) att ärendet skulle avslås.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns följande förslag till beslut – förslaget 
från exploateringsenheten och avslag på detsamma, samt ett förslag om återremiss.  
 
Ordföranden ställde först förslaget om återremiss mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade avslagit förslaget.  
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Därefter ställde ordföranden förslaget från exploateringsenheten mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifall förslaget.  

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Vi ser tre stora fördelar med upphöjningen av Saltsjöbanan. För det första får vi en bättre 
stadsmässighet i området där den barriäreffekt som Saltsjöbanan utgör minskar. För det 
andra får vi ny tillfart till området genom att Planiavägen möter Värmdövägen och det blir 
ett bättre trafikflöde. För det tredje gör upphöjningen det möjligt att skapa en trivsam park 
i Kyrkviken. Kostnaderna har dessvärre ökat och det är viktigt att man i det fortsatta 
arbetet verkligen prioriterar vilka åtgärder som är nödvändiga att genomföra nu.” 
 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Saltsjöbanans upphöjning är viktig för att möjliggöra en grön och levande stadsmiljö i 
Sickla. Utan upphöjningen omöjliggörs en bilfri Kyrkvikspark då det inte kommer att gå att 
stänga Järlaleden. Centerpartiet driver sedan många år tillbaka en bilfri Kyrkvikspark och vi 
beklagar att Nackalistan inte delar den bilden. Stadsutveckling är ett långsiktigt arbete och 
då måste vi våga att ta beslut som skapar förutsättningar för en långsiktigt hållbar 
utveckling. Upphöjningen av Saltsjöbanan är ett sådant beslut.” 
 
Gunilla Grudevall-Steen lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna:  
”Med detta avtal så bygger vi bort en del av den barriär som banvallen utgör. Här lyfter vi 
Saltsjöbanan och får en koppling i markplan mellan Sickla och Värmdövägen med 
Svindersvik strax intill.  
I förlängningen innebär det också att vi får till en större park i Kyrkviken, då vi kan ta bort 
Järlaleden . 
Ett stort lyft för hela området. 
Detta vill dock Nackalistan motsätta sig! 
Säger man nej till avtalet försvinner möjligheten till större park i Kyrkviken. 
Vi liberaler värnar både det gröna och det urbana.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”När väl denna stora kostnad är tagen så kommer det kännas naturligt och självklart att 
Värmdövägen och Sickla är sammankopplade, ungefär lika naturligt som att 
Svindersviksbron förenar Kvarnholmen med centrala Nacka. De är båda viktiga satsningar 
för en väl fungerande stadsdel på västra Sicklaön. Och upphöjningen gör det dessutom 
möjligt att anlägga park där Järlaleden går. 
Sedan vill vi Kristdemokrater påpeka att det fanns andra lösningar än att höja upp 
saltsjöbanan. Vi beklagar att de avfärdades på så lösa grunder och aldrig utreddes seriöst.” 
 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
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”Det är bra att denna process går vidare så att upprustningen av Saltsjöbanan kan fortlöpa 
som planerat, och Sickla-området kan utvecklas som tänkt. Nu är det viktigt att 
upphöjningen blir klar i tid så att vi också får nya vagnar som det finns så stort behov av. 
Socialdemokraterna har tidigare lagt en motion i kommunfullmäktige om en station vid 
Finntorp, som ersättning för Nacka station som försvinner när upphöjningen byggs. Vi 
skulle gärna se att när man utnyttjat banvallen och upphöjningen är klar för spårläggning, 
ska återläggningen av spåren mellan Saltsjö-Järla och Sickla stationer så långt möjligt 
utföras så att ett framtida byggande av en station/hållplats vid Finntorp underlättas.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Handlingarna i ärendet skickades ut på fredag kväll då kommunstyrelsens sammanträde 
ligger på en måndag. Ärendet var inte heller berett i någon nämnd eller utskott. Det kan 
fungera i ett mindre beslutsärende av administrativ karaktär. Det är dock direkt olämpligt 
att få ut beslutsunderlag så sent i ett genomförandebeslut för ett miljardprojekt. Det har i 
praktiken gjort det omöjligt att analysera underlaget, ställa frågor till tjänstemännen, 
förankra med partiets medlemmar eller tillfråga kommunens invånare om förslaget. 
Kommunens kostnader för Saltsjöbanans upphöjning finansieras delvis genom uttag av 
medfinansieringsersättning från byggaktörer i närområdet. Merparten av kostnaderna antas 
belasta skattekollektivet. Det framgår dock inte om den andelen är 51% eller 99% av 
kostnaden på en miljard kronor. Den informationen borde givetvis stått med. Då inte heller 
konstruktionens livslängd, driftskostnader samt kapitaltjänstkostnader finns med i 
underlaget så anser Nackalistan inte att detta underlag är tillräckligt omfattande för att 
kunna avgöra om det är lämpligt att ingå ett investeringsbeslut i Upphöjd Saltsjöbana. 
Nackalistan vill först veta hur mycket projektet kostar skattebetalarna.  
Vi vill även att 0-alternativet innebär, d v s vad det skulle innebära om Saltsjöbanan inte 
höjs upp. Slutligen saknas en riskmatris, vilket är ett krav från revisionen.  
Redan när inriktningsbeslutet togs i KF i maj 2022, efterfrågade Nackalistan dessa 
underlag.  
Då sas det att dessa underlag kommer om ett år, i genomförandebeslutet. Nu, när vi är i 
stånd att teckna beslut om genomförandeavtal, finns det fortfarande inga ordentliga 
kostnadsberäkningar. I stället anges en fördyring närapå 50% jämfört med de 680 MSEK 
som estimerades 2022 vilket även motsvarar en fyrdubbling av den ursprungliga kalkylen. 
Enligt muntlig uppgift på kommunstyrelsen sammanträde ska nu en mer detaljerad 
kostnadskalkylerna tas fram till årsskiftet.  
Det är även anmärkningsvärt att flera partier i den styrande minoriteten tycks motivera 
beslutet om upphöjd Saltsjöbana med en sammanhängande Kyrkvikspark samt en 
personbilsfri Järlaled, trots att inga av dessa värden realiseras genom projektet. Skulle dessa 
värden realiseras eller möjliggöras, borde det rimligen ha framgått av beslutsunderlaget. 
Då vår återremiss inte fick bifall, så ser Nackalistan tyvärr ingen annan möjlighet än att yrka 
avslag och reservation emot beslutet i detta skede. Först när vi får ett genomarbetat 
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underlag med alla kostnader samt risk- och konsekvensanalyser kan vi ta ställning till 
miljardprojektet upphöjd Saltsjöbana.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Vi i Miljöpartiet ser fram emot den dag upphöjningen av Saltsjöbanan står klar. Då kan 
Järlaleden och Värmdövägen äntligen kopplas ihop via Planiavägen och det blir möjligt att 
stänga av Järlaleden förbi Kyrkviken för genomfartstrafik. Där vill vi skapa en vacker 
mötesplats, Kyrkviksparken, centralt belägen i ett perfekt söderläge nere vid vattnet. 
Centrala Nacka saknar idag ickekommersiella mötesplatser, något vi i Miljöpartiet vill ändra 
på framöver. I det här fallet kanske det blir något mindre utrymme för biltrafik, men det 
blir fler mötesplatser för människor. Och egentligen är det väl det stadsbyggnad handlar 
om, att skapa mötesplatser för människor.” 
 
- - - - - 
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§  181 KFKS 2018-00243 

Detaljplan för Volten, del av fastigheterna Orminge 60:1 
och Skarpnäs 1:83, i Boo 
Yttrande över överklagan i mål nr P 15408-22 i Mark- och miljööverdomstolen vid Svea hovrätt 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
 

1. Kommunfullmäktige antar föreslaget yttrande till Mark- och miljööverdomstolen 
vid Svea hovrätt gällande överklagan av beslut om antagande av detaljplan för 
Volten, del av fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83, i Boo, med 
medgivande att domstolen ändrar beteckningen b5 på kartan till b3, enligt bilaga 1 
till tjänsteskrivelsen, daterad den 29 maj 2023.  
 

2.  Kommunfullmäktige förklarar paragrafen omedelbart justerad.  
 
Kommunstyrelsen fattar för egen del följande beslut.  

3. Kommunstyrelsen befullmäktigar kommunjuristerna Sylvia Ryel och Hjalmar 
Handstedt eller den de i sitt ställe sätter, att föra kommunens talan i domstol i mål 
om detaljplan för Volten, del av fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83, i 
Boo. 

Sammanfattning av ärendet 
Mark- och miljödomstolens avslag av överklagandena av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplan för Volten, del av fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83, i Boo har 
överklagats till Mark- och miljööverdomstolen av två naturföreningar. Kommunen ska nu 
yttra sig över överklagandena till Mark- och miljööverdomstolen. Syftet med detaljplanen är 
att möjliggöra bostäder och en förskola längs med Ormingeringen som är lätta att nå med 
buss, bil, gång och cykel. Detaljplanen syftar även till att möjliggöra för allmänheten att röra 
sig med cykel och till fots längs Ormingeringen. Detaljplanen möjliggör utbyggnad av cirka 
44 radhus, en förskola för cirka 200 barn samt en allmän gång- och cykelväg längs 
Ormingeringen. 
 
Mark- och miljööverdomstolen har förelagt kommunen att yttra sig över det överklagande 
som inkommit. I förslag till yttrande framkommer i huvudsak att kommunen motsätter sig 
klagandenas yrkanden om upphävande av beslut om antagande av detaljplan för Volten, del 
av fastigheterna Orminge 60:1 och Skarpnäs 1:83, i Boo. Kommunen yrkar att Mark- och 
miljööverdomstolen avslår överklagandet och fastställer mark- och miljödomstolens dom. 
Kommunen vidhåller att planförslaget tagits fram på ett korrekt sätt samt att detaljplanen 
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inte strider mot gällande tillämplig lagstiftning. I förslag till yttrande medges dock att 
domstolen korrigerar plankartan så att bestämmelsen b5 på kartan ändras till b3 för att 
överensstämma med indexeringen i plankartans teckenförklaring, alternativt att b5 på 
kartan kan ändras till b3 av kommunen genom självrättelse i samband med att detaljplanen 
vinner laga kraft. I övrigt framgår i yttrandet att kommunen vidhåller att planområdet är 
lämpligt för förskola och bostäder med hänsyn tagen till både markföroreningar, närhet till 
kraftledning, dagvatten, förskolans utemiljö samt trafik- och parkeringsfrågor. Vidare 
framgår att kommunen vidhåller att de ändringar som gjorts mellan granskning och 
antagande inte är att betrakta som väsentliga samt att kommunen motsätter sig klagandenas 
yrkanden om syn och sammanträde. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från planenheten, daterad den 29 maj 2023 
Bilaga 1 Förslag till yttrande 
Bilaga 2 Föreläggande från Mark- och miljööverdomstolen samt skrivelse från  
Naturföreningar 
Bilaga 3 Beslutsprotokoll från detaljplanens antagandebeslut (KF) 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till det utsända förslaget från planenheten.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
planenheten – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna har haft en rad inspel kring denna detaljplan som vi fortsatt anser är 
viktiga att lyfta. Den aktuella planen för Volten kommer att ha inverkan på den gröna kil 
som området utgör och troligtvis även i det planerade naturreservatet i Skarpnäs. Detta ser 
vi som negativ påverkan och något som vi kommer fortsätta att bevaka. Vi vänder oss 
också mot att den föreslagna förskolan blir extremt stor. Utformningen av förskolor är 
något som vi tycker är viktigt. De behövs på bra platser i närhet till bostadsområdena. Men 
att skapa en så stor förskola för så många barn ser vi som en risk ur flera perspektiv, 
framförallt att barngrupperna blir för stora och att det inte kommer finnas tillräckligt med 
utrymme för utevistelse. Vi hade gärna sett att förskolan hade blivit mindre, att den i stället 
hade delats upp på fler förskolor i området. När vi nu också ser att det är fler områden i 
närheten som det planeras för nya bostäder förstår vi att syftet är att täcka upp för de nya 
områden som ska byggas. Problemet är att det blir ökad trafik och en längre väg för att ta 
sig hit från t.ex. det planerade området Agaten. Vi ställer oss också tveksamma till att delar 
av marken där förskolan ska byggas utgörs av en tidigare soptipp, så kallad deponi, vars 
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eventuella giftighet ännu inte fastställts. Därtill är en starkströmskabel med mycket hög 
effekt är nergrävd i mycket nära anslutning till förskolans rastgård som behöver undersökas 
vilken påverkan den har på människors liv och hälsa som vistas i dess närhet.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
” Vänsterpartiet är inte överraskade över att detaljplanen överklagats. 
Vänsterpartiet yrkade att ärendet skulle återremitteras med följande motivering: Förskolan i 
planen är dimensionerad för ca 200 barn. Planen omarbetas så att en förskola inte 
dimensioneras för mer än ca 100 barn. Planen kan få omfatta en eller två sådana förskolor, 
i det senare fallet ska de inte gränsa till varandra. Och att förskolagårdens friytor med 
barnen lek i fokus prioriteras i storlek på bekostnad av bilparkering i planområdet. 
När de första besluten om att bebygga de f.d. ledningsgatorna i Orminge behandlades så 
var Vänsterpartiets krav att där skulle byggas hyresbostäder vilket vi dock inte fick stöd för. 
När nu området Volten ska planläggas så är det främst den stora förskolan som vi är emot. 
Det kommer finnas behov av fler förskoleplatser i Orminge särskilt när de nya 
bostadsområdena byggs. Det innebär dock inte att det är lämpligt att klämma ihop 
merparten av dem i en enda byggnad. En förskola med 200 barn är helt enkelt inte 
lämpligt, oavsett om de enskilda avdelningarna är rimligt stora och fullbemannade. Att 
bygga så stora förskolor är något som det privata förskoleföretaget önskar då det är 
rationellt och kostnadsbesparande. Att det samtidigt är negativt för de minsta barnen är 
något som då får stå tillbaka. Genom att dela förskolan i två eller eventuellt tre delar skulle 
man få mer rimliga storlekar. Kanske skulle det gå att inom den aktuella planen bygga två 
förskolor som inte gränsar till varandra, om inte måste behovet lösas inom ramen för andra 
aktuella detaljplaner. 
Förskolans friyta räknas till 20m2 per barn, vilket är hälften av boverkets 
rekommendationer, det blir då en konstig prioritering i detaljplanen att det ingår en stor 
parkeringsyta. Tillsammans med angöringsparkering upptar service för bilåkande ca en 
tredjedel av den möjliga friytan på förskole gården. Det är modernare idag att erbjuda cykel 
och barnvagnsparkering under tak vilket tar betydligt mindre yta i anspråk och är en 
trevligare miljö för barn att vistas i än att leka bredvid bilarna.” 
 
- - - - - 
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§  182 KFKS 2017-00901,  

KFKS 2018-00028 

Reviderat genomförandebeslut för stadsbyggnadsprojekt 
Norra Nacka strand detaljplan 3 etapp 1, fastigheterna 
Sicklaön 369:33 och Sicklaön 13:138 m.fl., Sicklaön 
Utbyggnadspromemoria, tilläggsavtal till exploateringsavtal samt beslut om budget för genomförandet 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande. 
  

1. Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemorian för stadsbyggnadsprojekt 
Norra Nacka strand dp3 etapp 1, 99924000 enligt bilaga 1 till detta ärende och ger 
exploateringsenheten Nacka i uppdrag att fortsätta genomförandet. Beslutet är 
villkorat av punkt 3 och 4 nedan. 

2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att ingå föreslaget 
tilläggsavtal till exploateringsavtal med Norra Nacka strand Exploatering DP 3 AB, 
org.nr. 559121-8515, enligt bilaga 2 till detta ärende. 

3. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att Exploateringschef 
ges delegation att besluta om betalplan för erläggande av ersättning för allmänna 
anläggningar i stadsbyggnadsprojektet Norra Nacka strand dp 3 etapp 1. 

4. Kommunstyrelsen beviljar budget för stadsbyggnadsprojekt Norra Nacka strand 
dp3 etapp 1, 99924000 med -3,4 miljoner kronor netto, vilket tas i anspråk av 
budgetram för stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023-2025. Detta fördelat 
på 0 miljoner kronor i investeringsinkomster och -3,4 miljoner kronor i 
investeringsutgifter. Beslutet är villkorat av att kommunfullmäktige också beslutar 
att bevilja budget enligt punkt 5 nedan.  

5. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beviljar budget för 
stadsbyggnadsprojekt Norra Nacka strand dp3 etapp 1, 99924000 med -22,3 
miljoner kronor netto för år 2025 och framåt. Detta fördelat på 81,5 miljoner 
kronor i investeringsinkomster och -103,8 miljoner kronor i investeringsutgifter. 

6. Kommunstyrelsen noterar att stadsbyggnadsprojekt Norra Nacka strand dp3 etapp 
1, 99924000, totalt genererar ett negativt netto om cirka -7,6 miljoner kronor.  
Detta fördelat på 259,6 miljoner kronor i intäkter, samt i -267,2 miljoner kronor i 
kostnader. Därutöver vid övertagande av allmänna anläggningar uppskattas den 
årliga framtida driftkostnaden till 0,7 miljoner kronor samt att kommunen får en 
gåva på 28 miljoner kronor. Utöver det totala nettot genererar projektet en intäkt 
om 22 miljoner kronor avseende medfinansiering av tunnelbana. 
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Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott har den 28 augusti 2018 § 156 fastställt en 
utbyggnadpromemoria nr 1 för stadsbyggnadsprojektet Norra Nacka strand dp 3 etapp 1, 
vilken omfattar del av utbyggnaden av allmänna anläggningar inom projektet. Föreslaget 
reviderat genomförandebeslut innehåller beslut som behövs för att fortsätta 
genomförandet av den detaljplan som vann laga kraft den 25 maj 2018. Förslag till beslut 
omfattar en utbyggnadspromemoria nr 2 som gäller resterande utbyggnad av allmänna 
anläggningar. Beslutet innehåller även ett tilläggsavtal till gällande exploateringsavtal vilket i 
huvudsak reglerar tids- och kostnadsförändringar som behöver göras med anledning av att 
exploatören har meddelat att utbyggnadstakten av bostäder på kvartersmark har ändrats. 
 
Den sedan tidigare tilldelade budgeten bedöms inte inrymma kommunens arbete för att 
genomföra stadsbyggnadsprojektet fram till projektslut. Den största anledningen till de 
utökade kostnaderna är det osäkra världsläget och inflation som driver materialkostnader. 
Anledningen är också att den nya angöringsbryggan som ska anläggas har ökat i 
omfattning. Tidsförskjutning av utbyggnad av allmän plats påverkar också att kostnaderna 
beräknas öka. Anledningen till att investeringsinkomsterna inte ökar lika mycket som 
investeringskostnaderna inom projektet är att exploateringsbolaget endast ska bekosta 
angöringsbrygga enligt framtagen systemhandling. Den del av bryggan som kommunen 
bekostar ska finansieras via exploateringsersättning från närliggande stadsbyggnadsprojekt.  
 
En utökad budget föreslås tilldelas för stadsbyggnadsprojektet Norra Nacka strand dp3 
etapp 1, 99924000, med totalt -25,7 miljoner kronor netto. Detta fördelat på 81,5 miljoner 
kronor i investeringsinkomster och -107,2 miljoner kronor i investeringsutgifter. Den 
utökade budgeten förelås tilldelas både från budgetram för stadsbyggnadsprojekt inom 
Nacka år 2023-2025 och från Kommunfullmäktige från år 2026 och framåt.  
 
Byggnation av utsiktsplats med tillhörande stentrappa och utökad omfattning av en lekplats 
utgår med anledning av att dessa anläggningar inte anses tillräckligt nödvändiga för området 
och för att minska på kommunens driftkostnader. 
 
Exploatörerna planerar för cirka 820 nya bostäder och cirka 2 000 kvadratmeter nya 
verksamhetslokaler inom stadsbyggnadsprojektet. Exploatörerna Klövern AB, Corem AB 
och Alecta AB ansvarar för utbyggnad av kvartersmark. Kommunen bygger ut allmän plats. 
Utbyggnad av allmänna anläggningar har startat hösten 2022 och beräknas vara klara 2031. 
 
Stadsbyggnadsprojektet bedöms totalt generera ett negativt netto till kommunen om cirka   
-7,6 miljoner kronor. Anledningen till att det är ett negativt netto är att del av 
angöringsbryggans finansiering från närliggande stadsbyggnadsprojekt inte budgeteras i 
detta stadsbyggnadsprojekt. 
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Stadsbyggnadsprojektet är en del av Nacka stad och exploatören Norra Nacka strand 
Exploatering DP 3 AB bidrar till medfinansiering av tunnelbanan till Nacka. Därutöver tar 
kommunen emot en gåva på 28 miljoner kronor från exploateringsbolaget vid 
överlämnande av snedbanehiss kring 2031. 
 
Efter beredningen av ärendet i stadsutvecklingsutskottet den 23 maj 2023 har revideringar 
gjorts i tilläggsavtal som är bilaga 2 till denna tjänsteskrivelse med anledning av att 
exploatören vill skjuta erläggandet av ersättning för allmänna anläggningar framåt i tiden. 
Med anledning av rådande marknadsläge vill Exploatören anpassa tidpunkt för erläggande 
av ersättning för allmänna anläggningar med tidplan för Exploatörens utbyggnad av 
kvartersmark och en betalplan ska tas fram. Revidering har också gjorts i bilaga 1, 
utbyggnads PM gällande beskrivning av exploatörens framtida planering för hus intill 
befintlig snedbanehiss, ett tillägg har gjorts att huset eventuellt ska rivas. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten och anläggningsenheten, daterad den  
Bilaga 1  Utbyggnads-PM  
Bilaga 2 Tilläggsavtal till exploateringsavtal med tillhörande bilagor 
Bilaga 3 Ärendeöversikt 
Bilaga 4  Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 
2023 § 64 

Yrkanden 
Cecilia Gardner Larsson (M) yrkade bifall till det utsända förslaget från 
exploateringsenheten och anläggningsenheten.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –förslaget från 
exploateringsenheten och anläggningsenheten – och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Det är mycket glädjande att en diskussion förs med exploatören om möjligheten att 
konvertera det relativt nybyggda kontorshuset bredvid bergbanan till bostäder istället för att 
det rivs. Det allra bästa för miljön och klimatet är att vi kan använda och återanvända de 
byggnader som redan finns istället för att riva dem och bygga nya. Det sparar dessutom 
både tid och kostnader, orsakar mindre störningar för de närboende och gör att de nya 
bostäderna kan bli inflyttningsklara tidigare.” 
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Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”När detaljplanen antogs 2017 poängterade vi socialdemokrater att Nacka strand är ett 
område som de kommande åren skulle genomgå en stor omvandling. Vi påpekade då att 
grönområden samt ytor för rekreation, lek och idrott är viktiga och måste planeras in för 
ett levande område. Det är fortfarande viktigt att just grönområden tas tillvara på och 
tillgängliggörs samt att lekparker och idrottsytor får plats i de nya kvarteren.  
Detta är ett projekt som tar grönområde i anspråk. Då är det av yttersta vikt att verka för 
att bibehålla gröna spridningssamband för växt och djurliv och att de olika 
detaljplaneområdena planeras utifrån dessa förutsättningar. Precis som växt och djurlivet 
behöver vi människor ljus och sol för vårt välbefinnande och hälsa därför är det av stor 
vikt att vi inte bygger bort möjligheten för solen att ta sig in i området.  
Vad gäller bergbanan så är det viktigt att driften för den säkras framöver. Vi 
socialdemokrater har tidigare framfört just detta, att det är särskilt viktigt när nya 
fastighetsägare kommer in och att när planer för husen runt bergbanan beslutats måste 
kommunen se till att driften för den säkras.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det saknas ytor för kultur och idrott i alla planer för Nacka strand, någonstans i dessa 
detaljplaner behöver det kompletteras med ytor för det.  
I genomförandebeslutet står att exploatören kommer öka antalet lägenheter från ca 300 till 
820 st. det är en stor skillnad som inte går att utläsa effekterna av i handlingarna och 
Vänsterpartiet kommer fortsätta följa den frågan. Även om det är samma boyta som 
detaljplanen tillåter kommer det bli fler som bor i området vilket påverkar 
samhällsfunktioner i anslutning till området, som kollektivtrafikutbudet, förskole och 
grundskoleplatser, lekplatser, kultur- och idrottsytor.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet tycker att kommunen borde se över påslagen för övergripande 
sekundärinvesteringar/kostnader kopplade till stadsbyggande. Det handlar om att höja 
blicken och planera för större sammanhang än enskilda detaljplaner. När vi förtätar och 
bygger stad är det viktigt att avsätta tillräckligt med pengar till alla våra “offentliga 
vardagsrum” och mötesplatser. Det viktigaste i en stad är utrymmena mellan husen och 
mötesplatser för människor, där de sociala ytorna bidrar till social hållbarhet.” 
 
- - - - - 
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§  183 KFKS 2018-00173 

Reviderat genomförandebeslut för stadsbyggnadsprojekt 
Nya Gatan, Centrala Nacka 
Reviderat beslut om budget för genomförandet 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande.  
 

1. Kommunstyrelsen beviljar budget för stadsbyggnadsprojekt Nya Gatan 99923700 
med ytterligare 20,7 miljoner kronor netto, vilket tas i anspråk av budgetram för 
stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023–2025. Detta fördelat på 91,8 
miljoner kronor i investeringsinkomster och -71,1 miljoner kronor i 
investeringsutgifter. Varav 81,1 utgör investeringsinkomster för år 2022. Beslutet är 
villkorat av att kommunfullmäktige också beslutar att bevilja budget enligt punkt 2 
nedan.  
 

2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige utöver ovan beviljar budget för 
stadsbyggnadsprojekt Nya Gatan 99923700 med -71,5 miljoner kronor netto för år 
2026 och framåt. Detta fördelat på 0,4 miljoner kronor i investeringsinkomster och 
-71,9 miljoner kronor i investeringsutgifter.  
 

3. Kommunstyrelsen noterar att inklusive övriga kalkylposter, avgäldsunderlag 
tomträtt, som genereras av stadsbyggnadsprojekt Nya Gatan 99923700, men ej 
budgeteras i stadsbyggnadsprojekt, blir resultatet ett positivt netto om totalt cirka 
445,3 miljoner kronor för detta projekt. Detta fördelat på 1 003 miljoner kronor i 
intäkter samt -558,3 miljoner kronor i kostnader. Utöver det totala nettot genererar 
projektet en intäkt om 22 miljoner kronor avseende medfinansiering av tunnelbana. 

Sammanfattning av ärendet 
En utökad budget föreslås tilldelas för stadsbyggnadsprojektet Nya Gatan 99923700 från 
budgetramen för stadsbyggnadsprojekt för år 2023–2025, vilken beviljades av 
kommunfullmäktige den 14 november 2022, samt beviljas separat av KF för år 2026 och 
framåt, med totalt -50,8 miljoner kronor netto. Detta fördelat på 92,2 miljoner kronor i 
investeringsinkomster och 143 miljoner kronor i investeringsutgifter.  
 
Stadsbyggnadsprojektet Nya Gatan omfattar genomförandet av två detaljplaner, Nya Gatan  
Stadshusområdet och Nya Gatan Elverkshuset. Stadsbyggnadsprojektets övergripande syfte 
är att möjliggöra en stadsutveckling i enlighet med antaget detaljplaneprogram för Centrala  
Nacka från 2015. Utbyggnaden i projektet genomförs etappvis vartefter detaljplanerna har  
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vunnit laga kraft. Produktionen inom Stadshusområdet påbörjades efter att 
utbyggnadspromemoria och budget för Detaljplan Nya Gatan Stadshusområdet beslutades  
2018. Produktionen inom Elverkshuset påbörjades efter att utbyggnadspromemoria för  
Detaljplan Nya Gatan Elverkshuset beslutades 2021. Utbyggnad på kvartersmark utförs av  
byggaktörerna och utbyggnaden av de allmänna anläggningarna utförs av kommunen.  
 
Projektet sökte ingen utökad budget i samband med beslut om utbyggnadspromemoria  
Detaljplan Nya Gatan Elverkshuset från 2021 då de prognosticerade utgifterna de närmaste 
åren rymdes inom projektets beviljade budget. Projektet har nu upparbetat stora delar av  
den beviljade budgeten och söker därför nya medel för att kunna färdigställa de allmänna  
anläggningarna inom projektet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 65 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl., daterad den 4 maj 2023 
Bilaga 1 Ärendeöversikt 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Eftersom allmänna anläggningar, som torg, till följd av konjunkturen och det allmänna 
läget nu försenas tycker vi det är viktigt att nu se hur vi kan planera in levande, gröna och 
attraktiva gemensamma livsmiljöer här för att få ett verkligt grönt och naturbant intryck. 
Det gäller våra gemensamma rum och mellanrummen mellan husen, gatumiljön och de 
allmänna platserna där vi vill se ett grönt avtryck med biologisk mångfald i fokus.” 

- - - - - 
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§  184 KFKS 2023-00169 

Ansökan om avveckling av Kummelberget-Skarpnäs 
torrläggningsföretag 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut.  
 

1. Kommunfullmäktige beslutar att kommunen i egenskap av ägare till fastigheten Bo  
1:83 och enda deltagare i Kummelberget-Skarpnäs torrläggningsföretag ansöker om  
avveckling hos mark- och miljödomstolen av detsamma.  
 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut  
enligt ovan, följande. 
 

1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef för fastighetsenheten att för  
kommunens räkning underteckna ansökan om avveckling av torrläggningsföretaget. 

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen eller den hon i sitt ställe sätter att  
föra kommunens talan i domstol i mål om avveckling av Kummelberget-Skarpnäs  
torrläggningsföretag. 

Sammanfattning av ärendet 
Kummelberget-Skarpnäs torrläggningsföretag bildades 1942 och ligger i huvudsak inom  
Kummelbergets verksamhetsområde. I samband med att planförslag för utvidgning av  
verksamhetsområdet var ute på samråd påpekade länsstyrelsen att kommunen bör ansöka  
om avveckling av torrläggningsföretaget om det inte längre fyller sin funktion.  
Avdikningsområdet utgörs av en samfällighet och en kostnadsfördelning finns upprättad  
där kommunen är enda deltagande fastighetsägare. Idag består området till övervägande del  
av kvarters- respektive gatumark för industriverksamhet. Syftet med torrläggningsföretaget  
har sedan länge upphört och det finns ingen aktiv styrelse. Eftersom torrläggningsföretaget  
dock fortfarande är juridiskt gällande krävs ett beslut från mark- och miljödomstolen för att  
det ska upphöra. Avledning av yt- och dagvatten sker idag genom utbyggda kommunala  
dagvattenledningar och kvarters- och gatumark ligger inom kommunens  
verksamhetsområde för VA och dagvatten. Inga åtgärder planeras utanför det kommunala  
verksamhetsområdet. En avveckling av torrläggningsföretaget skulle innebära en  
anpassning till rådande förhållanden. Vägarna inom området har kommunalt  
huvudmannaskap. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 73 
Tjänsteskrivelse från planenheten, daterad den 4 maj 2023 
Bilaga 1 Informationsbrev till fastighetsägare inom båtnadsområdet med flera 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
Peter Zethraeus (M) deltog ej i behandlingen av detta ärende på grund av jäv.  
 
- - - - - 
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§  185 KFKS 2023-00442 

Principöverenskommelse om kommunalt övertagande 
av vissa anläggningar på Kommendörsvägen i 
Saltsjöbaden 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att fatta följande beslut. 
 
Kommunfullmäktige ingår principöverenskommelse med Nacka vatten och avfall AB och  
fastighetsägarna till fastigheterna Rösunda 38:6-38:16 avseende kommunalt övertagande av  
vissa anläggningar på Kommendörsvägen, i enlighet med tjänsteskrivelsen daterad den 21  
april 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
På Kommendörsvägen i Saltsjöbaden ligger 11 fastigheter. Dessa byggdes ut av  
fastighetsbolaget Egold AB under 1970-talet. För att försörja området byggdes en  
förlängning av Kommendörsvägen, en gångstig till Amiralsvägen och en VA-anläggning.  
Genom en lantmäteriförrättning skapades en gemensamhetsanläggning som skulle äga och  
ta ansvar för vägen, gångstigen och VA-anläggningen. Beroende på felaktigheter i  
hanteringen bildades inte någon samfällighet. Ägandet låg kvar på fastighetsbolaget som  
försattes i konkurs 1981. Därmed blev fastigheten som ansvarar för  
gemensamhetsanläggningen herrelös. Under de senaste tio åren har diskussioner förts med  
fastighetsägarna på Kommendörsvägen och kommunen om att få till en lösning. 
Förslaget till lösning är en principöverenskommelse som tecknas mellan alla berörda  
fastighetsägare, kommunen och Nacka vatten och avfall (NVOA). Syftet är att  
kommunen/NVOA tar över ansvaret för anläggningarna i gemensamhetsanläggningen.  
Detta görs genom ett planarbete som ändrar anläggningarna från att vara privata till  
allmänna. Kostnaden för planarbetet betalas av fastighetsägarna. Därefter görs en  
lantmäteriförrättning som kommunen tar kostnaden för. Både vägen och VA-anläggningen  
har tillräckligt bra skick för att kommunen/NVOA ska kunna ta över dem i befintligt skick.  
En fastighetsägare har byggt en carport/garage ovanpå en del av VA-anläggningen.  
Kommunen har felaktigt givit bygglov för detta. Denna del av ledningen behöver flyttas  
och den kostnaden delas mellan fastighetsägarna och kommunen. Kommuns kostnad till  
följd av överenskommelsen beräknas till cirka 1,2 miljoner kronor. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 75 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 21 april 2023 
Bilaga 1 Principöverenskommelse med två bilagor 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 

- - - - - 
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§  186 KFKS 2023-00569 

Verksamhetsområden för dagvatten gata och dagvatten 
fastighet 

Beslut 
Kommunstyrelsen förslår att kommunfullmäktige beslutar följande: 
 

1. Kommunfullmäktige beslutar om nya verksamhetsområden för dagvatten gata 
enligt Bilaga 1, 2 och 3 i ärendet (som utgörs av karta respektive 
fastighetsförteckning). 
 

2.  Kommunfullmäktige beslutar om nya verksamhetsområden för dagvatten fastighet 
enligt Bilaga 1, 2 och 4 (som utgörs av karta respektive fastighetsförteckning). 

 
Sammanfattning av ärendet 
År 2013 beslutade kommunfullmäktige om att inrätta 19 verksamhetsområden för  
hantering av dagvatten. Ett verksamhetsområde omfattar fastigheter i ett område och  
området måste fastställas av kommunfullmäktige för att avgift ska kunna tas ut. Efter ett  
omfattande utredningsarbete finns nu förslag från styrelsen i Nacka vatten och avfall AB  
(NVOA) om att inrätta verksamhetsområde för dagvatten i merparten av kommunen.  
Verksamhetsområdena kommer att vara uppdelade i områden dels hantering av dagvatten  
från gator, dels dagvatten från fastigheter som har en dagvattenledning kopplad till  
fastigheten. Med det tidigare beslutet från 2013 och det som föreslås tas nu kommer  
merparten av alla fastighetsägare som bor vid en väg där kommunen är huvudman att  
betala avgift för dagvatten gata. De fastighetsägare som har behov av avledning av  
dagvatten från den egna fastigheten betalar avgift för den tjänsten. I samband med  
utredning av de nya verksamhetsområdena för dagvatten har det framkommit att flera  
fastighetsägare felaktigt har betalat avgift för dagvatten fastighet utan att ha behov av  
avledning av dagvatten från fastigheten. Nacka vatten och avfall kommer under 2023 att  
återbetala felaktigt betalda avgifter inklusive ränta (dock längst 10 år tillbaka). 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 69 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., daterad den 26 maj 2023 
Bilaga 1 Översiktskarta nya verksamhetsområden för dagvatten gata och dagvatten fastighet 
Bilaga 2 Kartor nya verksamhetsområden för dagvatten gata och dagvatten fastighet 
Bilaga 3 Fastighetsförteckning nya verksamhetsområden dagvatten gata 
Bilaga 4 Fastighetsförteckning nya verksamhetsområden dagvatten gata och dagvatten 
fastighet 
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Bilaga 5 Förslag från styrelsen i Nacka Vatten och Avfall 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  187 KFKS 2022-01091 

Planeringsstrategi Nacka kommun 

Beslut 
Kommunfullmäktige antar planeringsstrategi för Nacka kommun enligt bilaga 1 till  
tjänsteskrivelsen daterad den 4 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Enligt nya bestämmelser i plan- och bygglagen behöver varje kommun senast två år efter  
ordinarie val anta en planeringsstrategi. Planeringsstrategi syftar till att redogöra för  
förutsättningarna för den översiktliga planeringen i kommunen. Planeringsstrategin ändrar  
inte översiktsplanen men den tar ställning till huruvida översiktsplanen är aktuell eller 
behöver uppdateras i delar eller sin helhet. 
 
I mål och budget 2023 - 2025 fastställs att en ny översiktsplan för Nacka kommun ska tas  
fram. Planeringsstrategin behöver tas fram och beslutas av kommunfullmäktige för att inte  
befintlig översiktsplan ska förklaras inaktuell. Innehållet i planeringsstrategin ger en bra  
ingång till de nya och förändrade planeringsförutsättningar och frågor som en ny  
översiktsplaneprocess behöver hantera.  
 
Genomgången av förändrade planeringsförutsättningar visar bland annat på förändrad  
lagstiftning och politiska beslut på nationell, regional och kommunal nivå som i olika  
utsträckning påverkar den översiktliga planeringen. Uppföljning av översiktsplanen och  
dess aktualitet visar att översiktsplanen är mitt i genomförandet men att flera utmaningar  
kvarstår eller har förstärkts och att översiktsplanen som helhet behöver ses över och  
uppdateras för att kunna ge långsiktigt strategiskt stöd och möta förändringar i omvärlden. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 61 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 4 maj 2023 
Bilaga 1 Planeringsstrategi Nacka kommun 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Den gällande översiktsplanen från 2018 är sedan länge inaktuell. Efter att översiktsplanen 
antogs har Regional Utvecklingsplan för Stockholms län 2050 antagits, stadsbyggnadstakten 
i Nacka har halverats, en global pandemi har kommit och gått, Agenda 2030 målen har 
börjat gälla, ett krig i Europa har startats med ett förändrat säkerhetsläge, räntorna har gått 
upp och el och råvaror har fördyrats, bostadsbyggandet har stagnerat och klimatkrisen har 
accelererat. Trots allt detta reviderades inte översiktsplanen under den gångna 
mandatperioden. Det är dock bättre sent än aldrig att starta arbetet. Nackalistan vill att 
kommuninnevånarna tidigt involveras i framtagandet av den nya översiktsplanen. Den 
planerade framtidsdialogen kan vara en bra början och det ligger väl i linje med 
Nackalistans motion ”Fördjupad medborgardialog i planprocessen”. 
 
- - - - - 
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§  188 KFKS 2023-00319 

Ny cykelstrategi för Nacka kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följande beslut.  
 
Kommunfullmäktige antar Cykelstrategi i Nacka i enlighet med bilaga 2 till tjänsteskrivelse 
daterad den 30 mars 2023 med följande tillägg från kommunstyrelsen:  
Att på sidan två under rubriken “Fortsatt satsning på säker och tillgänglig cykelparkering”, 
längst ned i sista meningen lägga till ordet förskolor. 
Så att punkten lyder:  
o Prioritera cykelparkeringar vid kollektivtrafiknoder, handelsplatser, förskolor, skolor och 
idrottsanläggningar”. 

Sammanfattning av ärendet 
Den föreslagna strategin Cykelstrategi i Nacka beskriver kommunens strategi och verktyg 
för att göra det enkelt, tryggt och säkert att använda cykeln i hela kommunen. Strategin 
utgår ifrån två övergripande mål: 
 
- 20 procent av alla resor ska ske med cykel till 2030 
- 25 procent av arbetsresorna ska helt eller delvis ske med cykel till 2030 
 
För att nå dessa mål presenterar strategin fem inriktningsmål som i sin tur ska nås med  
hjälp av sex strategiska insatsområden. 
 
Strategin fungerar som ett övergripande underlag för samtliga enheter och nämnder. Den  
ska ligga till grund för samtliga beslut inom kommunen som går att koppla till  
cykelrelaterade frågor. 
 
Ärendet har beretts av natur- och trafiknämnden. På Natur- och trafiknämnden tillkom två  
ändringar i strategin: En ny punkt ”Cykelvägar vid skolor, förskolor och idrottsplatser ska 
planeras för att prioritera enkel och säker framkomlighet med cykel för barn och unga” 
lades till under rubriken ”Fortsatt utbyggnad av Nackas cykelvägnät”. Därtill ändrades 
ordet beaktas till prioriteras under rubriken ”Vid byggarbeten ska cykeltrafiken prioriteras 
och ledas igenom på ett gent, tryggt och säkert sätt". 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 76 
Tjänsteskrivelse trafikenheten m.fl. daterad den 30 mars 2023 
Bilaga 1 Ny cykelstrategi i Nacka (reviderad efter natur- och trafiknämndens förslag på  
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ändringar) 
Bilaga 2 Protokollsutdrag och beslutsunderlag från natur- och trafiknämnden den 21  
mars 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag med följande tillägg:  
 
”Att på sidan två under rubriken “Fortsatt satsning på säker och tillgänglig cykelparkering”, 
längst ned i sista meningen lägga till ordet förskolor. 
Så att punkten lyder:  
o Prioritera cykelparkeringar vid kollektivtrafiknoder, handelsplatser, förskolor, skolor och 
idrottsanläggningar”. 
 
I ovanstående tilläggsyrkande instämde Mats Gerdau (M), Peter Zethraeus (M), Lina 
Olsson (NL), Tomas Ottosson (V), Desha Svenneborg (MP), Johan Krogh (C), Gunilla 
Grudevall-Steen (L) och Karin Teljstedt (KD).  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag med tillägget från Johanna Kvist – och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Nacka är en av Sveriges starkaste cykelkommuner. Det ska vi fortsätta att vara. Här har 
Nackamoderaterna under många år haft en ledande roll. Nu tar vi nästa steg i utvecklingen 
genom den nya cykelstrategin.   En stor skillnad mot tidigare, då cykelpendlingen varit i 
fokus är att vi nu går vidare till att också etablera tydliga stråk och målpunkter för 
vardagscyklingen.  Målsättningen är att det ska vara enkelt, tryggt och säkert att välja cykeln. 
Det ska vara enkelt att hitta genom ny förbättrad skyltning. Det ska vara tryggt att kunna 
lämna och låsa sin cykel i cykelparkeringar vid kollektivtrafik, handel, skolor och 
idrottsanläggningar. Det ska vara säkert att cykla på Nackas cykelbanor.  Cykelstrategin 
kommer att kompletteras med ett handlingsprogram, de tekniska specifikationerna hamnar 
i Nackas Tekniska handbok för att säkerställa att Nackas infrastruktur byggs i enlighet 
gällande branschpraxis.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Inget transportslag kombinerar miljö- och klimatvänlighet, hälsofrämjande, god ekonomi 
och litet krav på utrymme i stadsrummet som cyklandet gör.  
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Cyklandet ska stimuleras genom en uppdaterad cykelstrategi. I den slår kommunen fast att 
det ska vara enkelt, tryggt och säkert att välja cykeln i Nacka. Det tycker vi Kristdemokrater 
är bra. 
Om fler cyklar så ökar också framkomligheten för dem som verkligen behöver ta bilen, till 
exempel barnfamiljer och funktionshindrade. Det är angeläget att bilen inte diskrimineras i 
förhållande till andra trafikslag. Att underlätta för cyklister är ett sätt att också underlätta 
för bilister.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är bra att Nacka kommun har en cykelstrategi för att möjliggöra för fler att resa 
hållbart med cykel. Nu är det viktigt att strategin också omsätts till att det i praktiken ska 
vara enkelt, tryggt och säkert att cykla i hela kommunen. 
Socialdemokraterna har vid flertalet tillfällen poängterat att kommunen måste säkerställa att 
alla Nackas elever på ett tryggt och säkert sätt ska kunna cykla till förskolan eller skolan. Att 
barn och unga cyklar bidrar till en bättre folkhälsa, minskade utsläpp och en mindre 
ansträngd trafiksituation utanför förskolorna och skolorna. Det är därför bra att 
cykelstrategin specifikt tar upp satsningar på cykelvägar vid förskolor, skolor och 
idrottsplatser.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Det är bra att strategidokumentet linjeras med kommunens övriga styrdokument. Det är 
dock viktigt att tillse att alla de tekniska kraven på cykelvägarna, till exempel minimibredd, 
kurvradier och utformning av busshållplatser flyttas över till kommunens Tekniska 
Handbok och att kraven i denna efterföljs.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det finns många bra idéer i cykelstratgin som Vänsterpartiet stödjer. Vi tycker samtidigt 
att strategin är för allmänt hållen, det skrivs om att uppmuntra till olika saker och vi saknar 
svar på vems ansvar det är. 
Vi ser också att det saknas viktiga perspektiv som 
-Att cyklingen har folkhälsomål 
-Att cykling är ett folknöje som promenad 
-Att cykeltrafik kan skapa en attraktiv stadsmiljö genom att ta plats från biltrafiken 
-Att betona cyklingens roll som för träning  
-Att cykling kan ha en positiv effekt på turism i Nacka. Redan idag är Erstavik ett turistmål 
för mountainbikecykel. 
-Att cykling och säkerhetsfrågor är av största vikt. Att fortsätta informationen om hjälmens 
betydelse.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Äntligen har vi en ny cykelstrategi på plats, något Miljöpartiet efterfrågat i flera år. Nästa 
steg blir ett konkret cykelprogram där aktiviteter för att nå målen också identifieras. Höga 
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ambitioner är ett steg i rätt riktning för att göra Nacka till den cykelkommun som den har 
potential att vara, med en väl utbyggd infrastruktur där cykel blir det självklara valet för 
såväl resor som arbetsresor. De höjda cykelmålet är ett direkt resultat av Miljöpartiets 
förhandlingar efter valet och vi kommer fortsätta trycka på för fler investeringar och 
satsningar på Nackas cyklister. Det är även positivt att Miljöpartiets förslag för säkra 
cykelvägar vid skolor, förskolor och idrottsplatser för att prioritera en enkel och säker 
framkomlighet för barn och unga, tydligt kom med i strategin.” 
 
- - - - - 
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§  189 KFKS 2023-00243 

Revidering av bestämmelser om omställningsstöd och 
pension förtroendevalda OPF-KL 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 

1. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 2 kapitlet 6 § 
OPFKL 18 revideras så att utbetalning av ekonomiskt omställningsstöd samordnas 
medförvärvsinkomster för de förtroendevalda som omfattas av bestämmelserna.  
 

2. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 3 kapitlet 5 § 
OPFKL 18 revideras så att pensionsavgiften fr om 2023 01 01 är 6 procent på den 
pensionsgrundande inkomsten upp till och med 7,5 inkomstbasbelopp och 31,5 
procent på de delar av den pensionsgrundande inkomsten som överstiger 7,5 
inkomstbasbelopp, intill dess den förtroendevalde har uppnått motsvarande i 32 a § 
LAS angiven ålder och att pensionsavgiften därefter är 6 procent på hela den 
pensionsgrundande inkomsten. 
 

3. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige antar förslag på revidering av 
OPF-KL18 i enlighet beslutspunkterna 1 - 2 ovan i enlighet med bilaga 1 till 
tjänsteskrivelse daterad den 17 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsledningskontoret har initierat en översyn av bestämmelserna av omställningsstöd och  
pensionsavgifter för förtroendevalda, OPF-KL 18.  
 
I de föreslagna revideringarna i OPF-KL 18 föreslås att ekonomiskt omställningsstöd  
samordnas med förvärvsinkomster. I de föreslagna revideringarna i OPF-KL 18 föreslås  
även att pensionsavgiften fastställs till 6 procent på den pensionsgrundande inkomsten  
upp till och med 7,5 inkomstbasbelopp och till 31,5 procent på de delar av den  
pensionsgrundande inkomsten som överstiger 7,5 inkomstbasbelopp, intill dess den  
förtroendevalde har uppnått motsvarande i 32 a § LAS angiven ålder och att 
pensionsavgiften därefter är 6 procent på hela den pensionsgrundande inkomsten. De 
föreslagna förändringarna med 1,5 procent högre pensionsavgifter är föranledda av att 
pensionsavsättningarna i pensionsavtalet för anställda i kommuner och regioner, AKAP-
KR, från och med den 1 januari 2023 har motsvarande nivåer för pensionsavsättningarna 
som de som är föreslagna för beräkning av pensionsavgiften för förtroendevalda. 
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Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 58 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 17 maj 2023 
Bilaga 1 OPF KL 18 – reviderade bestämmelser för beslut i kommunfullmäktige. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  190 KFKS 2023-00210 

Informationssäkerhetsstrategi 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.  
 
Kommunfullmäktige antar Informationssäkerhetsstrategi enligt bilaga 1 till tjänsteskrivelse  
daterad den 27 mars 2023 samt upphäver tidigare Informationssäkerhetstrategi, antagen av  
kommunfullmäktige den 11 december 2017 (§370). 

Sammanfattning av ärendet 
Med anledning av ett ökat behov av digitala lösningar, förändrade externa krav samt en 
förändrad situation i omvärlden behöver kommunen etablera och säkerställa ett 
systematiskt informationssäkerhetsarbete inom samtliga verksamheter. För att uppnå detta 
krävs att Nacka kommuns informationssäkerhetsstrategi revideras med en tydligare struktur 
för hur informationssäkerhetsarbetet ska genomföras för att skapa ett systematiskt 
arbetssätt. Det är också viktigt att denna struktur harmoniserar med externa krav samt 
ställer krav på hur uppföljning och återrapportering ska ske. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 62 
Tjänsteskrivelse från ledningsstaben m.fl. daterad den 27 mars 2023 
Bilaga 1 Förslag till ny Informationssäkerhetstrategi Dnr KFKS-2023-00210 
Bilaga 2 Informationssäkerhetsstrategi Dnr KFKS-2017-990 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
” Nackalistan tycker det är bra att man nu arbetat fram en ny informationsstrategi. Vi 
tycker också att det är viktigt att löpande se över behovet att uppdatera den så att den 
verkligen blir en levande strategi som hålls aktuell.” 
 
- - - - - 
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§  191 KFKS 2023-00277 

Framtidsdialog Nacka 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige fatta följa följande beslut. 
 

1. Kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen i uppdrag att genomföra en 
framtidsdialog utifrån ramarna i detta ärende. 

2. Kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen i uppdrag att efter genomförd dialog 
slutredovisa resultatet för kommunfullmäktige i form av ett förslag till inriktning för 
Nackas långsiktiga utveckling. 

3. Kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen i uppdrag att återkomma i mål och 
budget 2024 om medel för det fortsatta arbetet. 

Sammanfattning av ärendet 
Utvecklingskraften och framåtandan är stor i Nacka och på flera områden kommer det att  
hända mycket de kommande åren. En växande befolkning, förbättrad infrastruktur och  
spännande stadsutveckling kan göra Nacka till en ännu bättre plats att bo, verka och leva i. 
Dessutom sker en rad omvärldsförändringar som påverkar Nacka. 
 
Dessa förändringar skapar en grund för ett samtal med invånare, företag, föreningsliv, det  
civila samhället och kommunen kring hur vi tar vara på möjligheterna och hur vi vill att  
Nacka ska utvecklas. Därför föreslås fullmäktige initiera en omfattande framtidsdialog  
under 2023 och 2024. Med utgångspunkt i dialogen ska därefter ett ärende tas fram för  
riktningen framåt. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 64 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 21 mars 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Det händer mycket i Nacka med utbyggnad av tunnelbanan, nya bostäder och 
arbetsplatser och skapandet av nya trivsamma miljöer. För 10 år sedan hade vi en ganska 
omfattande dialog med Nackaborna om vad tunnelbaneavtalet skulle medföra och vilka 
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värden vi både skulle slå vakt om och förbättra. Nu är ett bra tillfälle att återigen föra en 
framtidsdialog med våra invånare om vår gemensamma väg framåt för att göra Nacka ännu 
bättre.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Framtidsdialog är ett viktigt projekt för val- och demokratinämnden. De idéer som skissas 
står helt i samklang med det vi arbetar med. 
”Att involvera och nå de medborgare som annars har svårt att komma till tals”, är i 
praktiken en del av det utökade uppdrag som formulerades när val- och 
demokratinämnden bildades. Kristdemokraterna i VDN ser fram emot att bli en del i 
arbetet med framtidsdialogen.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna ser positivt på att en omfattande dialog mellan kommunen och 
nackaborna, företag, föreningsliv och det civila samhället inleds. Att ha en dialog med 
nackasamhällets alla delar har vi socialdemokrater i flera sammanhang genom åren 
poängterat är viktigt. Vi kommer med intresse följa detta och har stora förväntningar på att 
det som också kommer fram i dialogen leder till någonting konkret. Det vill säga att de 
synpunkter och idéer som nackaborna, företagen, föreningslivet med flera bidrar med 
också tas tillvara på i utvecklingen av vårt Nacka.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker det är bra att kommunen på olika sätt försöker att involvera 
kommuninnevånarna i framtagandet av den nya översiktsplanen. Det ligger också i linje 
med Nackalistans motion ”Fördjupad medborgardialog i planprocessen”. Vi har full förståelse för 
att dialogen ska vara framåtblickande och att ”politiskt tagna beslut ska gälla”. Samtidigt 
tycker vi att det är viktigt att invånarna som är med i dialogen inte känner sig hämmade att 
anpassa sina tankar och åsikter efter vad nuvarande politik säger och låsa sig vid det. 
Nackalistan vill även att transparens ska råda vid sammanställningen av de inkomna 
synpunkterna, så att eventuella slutsatser och beslut utifrån dessa kan härledas till källan.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att det är positivt att kommunen satsar på en framtidsdialog. Vi har 
länge påpekat att kommunen behöver stärka sitt demokratiarbete och skapa mer dialog 
med kommuninvånare och civilsamhället. Vi hoppas på att satsningen på en framtidsdialog 
är seriös och att kommuninvånares engagemang och synpunkter verkligen tas tillvara på. 
Vänsterpartiet anser dock att även de politiska beslut som redan tagits ska vara 
påverkningsbara av invånare i den mån det är möjligt.  Även om beslut redan är fattade kan 
det vara viktiga frågor för invånare och risken finns för att invånare tappar förtroende för 
kommun och beslutsfattare om vissa frågor utesluts. Vänsterpartiet tänker särskilt på frågor 
i närtid som engagerat civilsamhället och boende i kommunen tex idrottsytor och 
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skolfrågor. Vänsterpartiet ser det som positivt att framtidsdialogen särskilt vill lyfta de 
målgrupper som annars har svår att komma till tals och att även barn ska få delaktiga.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”I förra årets budget hade Miljöpartiet en särskild satsning på medskapande stadsutveckling 
där vi även avsatte pengar till detta. Vi vill se Nacka skapas tillsammans med – inte bara för 
– Nackas invånare, och ser därför detta som viktigt i stadsutvecklingen. Det är spännande 
att Nacka växer och blir stad men arbetet skulle bättre behöva förankras hos Nackabor, 
näringsliv och civilsamhälle. Vi tror att kultur samt deltagande och medskapande processer 
har en viktig roll att spela för en socialt hållbar stadsbyggnad. Därför la vi i budgeten 
pengar på ett medskapande projekt där tidiga dialoger om platsers utveckling kan göras 
tillsammans med människor för att utveckla livsmiljöer. Vi vill generellt se mer 
medskapande i planprocesser då vi tror det är centralt för att öka acceptansen och 
engagemanget för olika stadsbyggnadsprojekt och ta tillvara invånares kunskaper om 
specifika platser.” 
 
- - - - - 
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§  192 KFKS 2023-00443 

Revidering av revisorernas reglemente 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att anta revidering av revisorernas 
reglemente i enlighet med bilaga 2 till tjänsteskrivelse reviderad den 30 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktiges revisorer har inkommit med en skrivelse till kommunfullmäktiges  
presidium om önskemål ändring av revisorernas reglemente. Syftet med revideringen är,  
enligt revisorerna, att skapa ett större kollegialt ansvar. Revisorerna föreslår att  
ordförandeskapet växlar var sjätte månad. 
 
Rent faktiskt saknar det betydelse om majoriteten eller minoriteten innehar  
ordförandeposten/uppdraget som sammankallande i revisionen eftersom samtliga  
revisorer kan agera självständigt i sitt granskningsuppdrag. Om revisorerna önskar att  
dela på ordförandeskapet/uppdraget som sammankallande under mandatperioden på så  
sätt som framgår av revisorernas skrivelse finns därför inga hinder mot att revidera  
revisorernas reglemente. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. reviderad den 30 maj 2023 (ursprungligen 
daterad den 4 maj 2023) 
Bilaga 1 Skrivelse från kommunfullmäktiges revisorer 
Bilaga 2 Förslag på revidering av revisorernas reglemente 
Bilaga 3 E-post från ordföranden i revisionen 
Bilaga 4 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade att ärendet skulle avslås.  
 
Tomas Ottosson (V) yrkade att ärendet skulle bordläggas.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns följande förslag till beslut - att 
förslaget från stadsledningskontoret och Johanna Kvists förslag om att ärendet skulle 
avslås, samt förslaget om bordläggning.  
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Ordföranden ställde först förslaget om bordläggning mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att avslå förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden förslaget från stadsledningskontoret mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 
 

Protokollsanteckningar 
Monica Brohede Tellström lät anteckna följande till protokollet för Liberalerna:  
"Det är olyckligt att frågan om revisorernas reglemente blivit föremål för politisk debatt.  
Då det är oss förtroendevalda i styrelser och nämnder revisorerna ska granska bör vi kunna  
vara överens om arbetsformerna över partigränserna. Nu har revisorerna själva begärt  
denna förändring av reglementet för att de anser att det skulle gynna deras arbete, och då  
anser jag det väldigt rimligt att bifalla deras begäran. Det är viktigt att skapa förutsättningar  
för att revisorerna ska kunna utföra sitt viktiga uppdrag på ett så bra sätt som möjligt." 
 
I ovanstående protokollsanteckning från Liberalerna instämde Johan Krogh för 
Centerpartiet.  
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Revisorerna är valda av KF, och enskilt ansvariga. Revisorerna ska arbeta opolitiskt, och 
de får i sitt arbete inte företräda de partier som nominerat dem. Att förutsätta, eller att 
föreskriva, att arbetet (inte) ska ledas av någon som är nominerad av ett visst parti, eller av 
någon som hämtas ur en viss konstellation innebär i sig en politisering av revisionens 
arbete och dess förutsättningar, och riskerar därmed att skada förtroendet. 
Då varje revisor är självständigt ansvarig inför KF bör samordningen av arbetet ske i tydligt 
kollegiala former. Det innebär att var och en av dem ges möjlighet att, med rimligt stöd av 
gemensamma resurser, bidra med sin erfarenhet och sina observationer, och med syftet att 
KF ska få en så korrekt och allsidig bild som möjligt som underlag för vidare beslut. 
Den föreslagna ordningen ger en god grund för att arbetet ska kunna bedrivas kollegialt, 
och minska risken att en enskild revisor, och vederbörandes intressen och ambitioner, 
skulle bli dominerande för helheten, liksom risken att en enskild revisor skulle få särskilt 
svårt att framföra sina rön.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Kommunens revision är en funktion som måste existera och fungera. I det aktuella fallet 
är det frågan om en allvarlig situation då kommunens revisionsbyrå eventuellt inte kan åta 
sig uppdrag om inte en lösning hittas. I första hand anser Nackalistan att en dylik situation 
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ska lösas av det partiet som tillsätter posten. Då detta inte har skett, oavsett anledningen till 
det, så kan Nackalistan inte se något alternativ till att bifalla revisionens förslag till 
roterande ordförarskap. Lösningen med roterande ordförandeskap anser vi dock är en 
nödlösning enkom för denna mandatperiod, och vi hoppas att den inte ska behöva 
återupprepas.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att ärendet om revidering av revisorernas reglemente bör bordläggas 
till att personkonflikten inom revisionen är löst.” 
 
- - - - - 
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§  193 KFKS 2022-01201 

Motion – Omfältsbelysning vid otrygga park-, gång- och 
cykelvägar 
Motion den 19 december 2022 av Gunnel Nyman Gräff och Majvie Swärd m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige avslår motionen om införande av 
omfältsbelysning eftersom det redan pågår ett aktivt arbete med andra trygghetsskapande 
belysningsåtgärder som ger samma effekt till en lägre kostnad. Motionen är därmed 
färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
Enligt förslaget bör Nacka installera omfältsbelysning vid park-, gång- och cykelvägar som 
upplevs otrygga för att ge ökad trygghet och bidra till upplevelse av förbättrad visuell 
komfort, visuell orienterbarhet, belysningskvalitet och estetiska värden. I motionen föreslås 
att natur- och trafiknämnden tar fram förslag på lämpliga park-, gång- och cykelvägar där 
omfältsbelysning kan tillämpas samt tar fram underlag för beslut om installation av 
omfältsbelysning på lämpliga platser. 
 
Kommunstyrelsen har remitterat motionen till natur- och trafiknämnden och 
kommunstyrelsen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens trygghetsutskott den 31 maj 2023 § 19 
Tjänsteskrivelse från juridik-och kanslistaben, daterad den 23 maj 2023 
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från natur- och trafiknämnden den 21 mars 2023 (§ 44) 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), bifall till motionens 
förslag. 
 
Lina Olsson (NL) yrkade, med instämmande av Peter Zethraeus (M), bifall till 
trygghetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns två förslag till beslut – 
trygghetsutskottets förslag och förslaget från Johanna Kvist. 
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Ordförande ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med trygghetsutskottets förslag.  
 
Desha Svenneborg (MP) meddelade att Miljöpartiet inte deltar i beslutet.   

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 
 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Natur och trafiknämnden fattade under februari 2022 beslut om tilläggsinvestering på 31 
MSEK under 2023 och 2024 så att 10 000 armaturer i gatubelysningsnätet byts till LED. 
En energibesparing på hela 35% uppnås, då 95% av armaturerna byts till slutet av 2024 i 
stället för till tidigare beslutade år 2033! Tilläggsinvesteringen tillkom på tjänstemännens 
initiativ, efter att Nackalistans representant föreslog på beredningsmötet samt på 
nämndsammanträdet i september 2022 att se över möjligheten att genomföra detta.  
Nackalistan stödjer initiativet till omfältsbelysning vid otrygga platser, men menar att det 
ingår i dem beslutade tilläggsinvesteringen och att den tekniska lösningen måste fungera 
med övrig belysning.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att förslaget inte utretts korrekt enligt motionen. I tjänsteskrivelsen 
avslås motionen om införande av omfältsbelysning eftersom det redan pågår ett aktivt 
arbete med andra trygghetsskapande belysningsåtgärder som ger samma effekt till en lägre 
kostnad. Vänsterpartiet anser att kommunen kan utreda möjligheten om omfältsbelysning 
på särskilda platser. Då det redan pågår ett arbete med att identifiera otrygga platser genom 
medborgardialog och ett samarbete med kommunens trygghetssamordnare för att 
genomföra åtgärder som leder till ökad trygghet hade det varit rimligt att i dessa forum 
också utreda omfältsbelysning. Vänsterpartiet förstår att inte en enda lösning är optimal 
och att det behövs en variation av anpassade lösningar som är bäst för den aktuella platsens 
behov. Att den metod som används behöver vara driftsäker är också en rimlig 
utgångspunkt. Däremot ser Vänsterpartiet annorlunda på det som ger maximalt värde för 
skattepengarna. En dyrare kortsiktig lösning på belysning kan långsiktigt skapa mer värde 
genom att den minskar risken för brott och ökar tryggheten i ett område.” 
 
- - - - - 
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§  194 KFKS 2022-01198 

Motion – Handlingsplan mot våld i nära relationer samt 
hedersrelaterat våld och förtryck 
Inkom den 19 december 2022 av Gunnel Nyman Gräff och Andreas Andersson m.fl. (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta följande.  
 
Kommunfullmäktige avslår motionens förslag om en kommunövergripande handlingsplan  
samt särskild samordnare för att motverka och hantera våld i nära relationer samt  
hedersrelaterat våld och förtryck. Kommunfullmäktige noterar utifrån redogörelsen i  
tjänsteskrivelse i ärendet, daterad den 15 maj 2023, att det redan bedrivs ett aktivt och  
systematiskt arbete inom berörda nämnder för att förhindra våld i nära relationer samt  
hedersrelaterat våld och förtryck inom berörda nämnder. Motionen är därmed  
färdigbehandlad. 

Sammanfattning av ärendet 
I motionen föreslås att det tas fram en kommunövergripande och gemensam handlingsplan  
för berörda nämnder och dess verksamhet för att motverka och hantera ViNR samt  
hedersrelaterat våld och förtryck. I motionen föreslås även att kommunen utser en särskild  
samordnare med tillräckliga resurser som säkerställer att arbetet bedrivs i enlighet med  
målsättning och handlingsplan. 
 
Kommunstyrelsen har remitterat motionen för synpunkter till socialnämnden och  
nämnden för arbete och försörjning. Utifrån synpunkterna på motionen framgår att det  
redan bedrivs ett aktivt och systematiskt arbete för att förhindra våld i nära relationer samt  
hedersrelaterat våld och förtryck inom berörda nämnder. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2022 § 74 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 30 maj 2023 
Bilaga 1 Motionen 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från nämnden för arbete och försörjning den 29 mars 2023 
Bilaga 3 Protokollsutdrag från socialnämnden den 28 mars 2023 

Yrkanden 
Andreas Andersson (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Lina Olsson 
(NL), bifall till motionens förslag.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
förslaget från Andreas Andersson. 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag.  
 
Desha Svenneborg (MP) meddelade att Miljöpartiet inte deltar i beslutet.   

Reservationer 
Andreas Andersson reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna. 
 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan yrkar bifall till motionen som vi tycker lyfter några väldigt viktiga frågor. Vi 
skulle gärna se att det tas fram en kommunövergripande och gemensam handlingsplan för 
våld i nära relationer. Detta är en fråga som berör väldigt många av kommunens nämnder 
och därför tycker vi det är olyckligt om kommunen isolerar detta till att bli en fråga för bara 
socialnämnden och nämnden för arbete och försörjning. Nackalistans tycker också att det 
vore bra att kommunen utser en särskild samordnare med tillräckliga resurser som kan 
säkerställa att arbetet bedrivs i enlighet med målsättning och handlingsplan. Här ser vi 
också att den samordnaren kan ha tät kontakt med de organisationer och föreningar som 
arbetar emot våld i nära relationer och hedersvåld och hjälpa dem med att exempelvis 
sprida kunskap och arbeta förebyggande.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till Socialdemokraternas förslag. Nacka kommun behöver ha ett 
mer samordnat och övergripande arbete när det gäller våld i nära relation samt 
hedersrelaterat våld och förtryck. En kommunövergripande och gemensam handlingsplan 
samt en särskild samordnare för arbetet skulle effektivisera och prioritera arbetet med 
trygghet för alla.” 
 
 
- - - - - 
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§  195 KFKS 2020-00234, 

KFKS 2014-00721 

Inriktningsbeslut för stadsbyggnadsprojekt Gäddviken, 
fastigheterna Sicklaön 37:49 och del av Sicklaön 37:40 
med flera, Västra Sicklaön, Nacka kommun 
Startpromemoria, tilläggsavtal till ramavtal och principöverenskommelse 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att anta startpromemorian för stadsbyggnadsprojekt 
Gäddviken 93104485 enligt bilaga 1 till detta ärende och uppdrar därmed till 
planenheten att ta fram förslag till detaljplan. 
 

2. Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslaget tilläggsavtal 2 till ramavtal med 
Kvarnholmen utveckling AB, 556710-5514, och Nacka vatten och avfall AB, 
559066-7589, för del av fastigheten Sicklaön 37:40, del av fastigheten Sicklaön 37:43 
och del av fastigheten Sicklaön 38:1, enligt bilaga 2 till detta ärende.  
 

3. Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslagen principöverenskommelse med KB 
Radio Östra, org.nr. 916625-7007, för fastigheten Sicklaön 37:49 inom 
stadsbyggnadsprojekt Gäddviken, enligt bilaga 3 till detta ärende. 

 
4. Start-PM kompletteras med ett projektmål om att projektet ska, med innovativa 

idéer, underlätta för ett hållbart boende och minimalt klimatavtryck.  
 

5. Stadsutvecklingsdirektören får i uppdrag att återkomma med förslag om hur 
övergripande och samordnande frågor inom natur- och klimatområdet ska hanteras 
och finansieras, t ex när det gäller klimatanalyser, grönstrukturanalyser, 
ekosystemtjänster och andra miljö- och klimatpositiva åtgärder. Detta gäller i 
synnerhet när analyser behöver göras i ett större område än själva 
detaljplaneområdet.” 

Sammanfattning av ärendet 
Förslag till inriktningsbeslut med startpromemoria och tidiga avtal har tagits fram för  
stadsbyggnadsprojektet Gäddviken, i vilket de privatägda fastigheterna Sicklaön 37:49, samt  
del av Sicklaön 37:40, del av fastigheten Sicklaön 37:43 och del av fastigheten Sicklaön 38:1  
ingår. För området avses en detaljplan tas fram. 
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Syftet med stadsbyggnadsprojektet Gäddviken är att skapa en attraktiv och levande  
stadsmiljö med god vattenkontakt och attraktiva offentliga platser. Projektet ska möjliggöra  
nya bostäder, förskolor, en centralt belägen park, badplats och strandpromenad.  
Kvarnholmsvägen ska få en ny sträckning på marknivå och Hästholmsbron ska rivas. Syftet  
är också att skapa en lösning där gamla miljöskulder åtgärdas och där miljöbelastningen på  
omgivande vattenområden minimeras. 
 
Tidigare beviljad budget bedöms täcka projektets kostnader fram till genomförandebeslut. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2022 § 58 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl. daterad den 3 maj 2023 
Bilaga 1 Start-PM 
Bilaga 2 Tilläggsavtal 2 till ramavtal med Kvarnholmen utveckling AB 
Bilaga 3 Principöverenskommelse med KB Radio Östra 
Bilaga 4 Ärendeöversikt 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till följande förslag till beslut:  
”Kommunstyrelsen beslutar i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag med följande 
tillägg:  

4. Start-PM kompletteras med ett projektmål om att projektet ska, med innovativa 
idéer, underlätta för ett hållbart boende och minimalt klimatavtryck.  

5. Stadsutvecklingsdirektören får i uppdrag att återkomma med förslag om hur 
övergripande och samordnande frågor inom natur- och klimatområdet ska hanteras 
och finansieras, t ex när det gäller klimatanalyser, grönstrukturanalyser, 
ekosystemtjänster och andra miljö- och klimatpositiva åtgärder. Detta gäller i 
synnerhet när analyser behöver göras i ett större område än själva 
detaljplaneområdet.” 

 
I ovanstående yrkande instämde Desha Svenneborg (MP), Johan Krogh (C), Tomas 
Ottosson (V), Henrik Unosson (S) och Lina Olsson (NL). 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara det fanns ett förslag  – stadsutvecklingsutskottets 
förslag med tillägget från Mats Gerdau – och konstaterade att kommunstyrelsen hade 
beslutat i enlighet med detta förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Gäddviken/Hästholmssundet har alla förutsättningar att bli ett riktigt trevligt område. 
Den förorenade marken ska saneras och ett bad i Svindersviken kommer att vara något 
som förstärker områdets attraktivitet. Det finns flera utmaningar i projektet, där trafiken är 
en som man måste studera noga.  
I detta ärende har det blivit uppenbart att det måste bli tydligare när, hur och i vilka 
sammanhang som vi politiker ska lyfta olika klimat- och miljörelaterade frågor, i synnerhet 
om de är av lite övergripande karaktär och har kopplingar till områden utanför själva 
planområdet. Det kan handla om gröna samband och spridningskorridorer, biologisk 
mångfald, klimatanalyser, skyfallsanalyser och dagvattenhantering, ekosystemtjänster, 
kompensationsåtgärder mm som är viktiga för att vi ska skapa ett hållbart samhälle. Vi vill 
kunna ställa rätt krav på analyser och utredningar vid rätt tillfälle, så att förslag om insatser 
vare sig kommer för sent eller för tidigt i den långa stadsbyggnadsprocessen. Därför ger vi 
stadsutvecklingsdirektören i uppdrag att återkomma om detta.” 
 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Det är bra att arbetet med detaljplan 6 (Gäddviken) äntligen kan komma i gång igen.  
Gäddviken är ett projekt som kantas av många olika utmaningar och det har funnits många  
idéer och tankar genom åren på hur området ska utvecklas. 
Under flera år var det en tydlig inriktning att Hästholmssundet skulle grävas ur för att åter  
skapa en kanal. Tyvärr visar det sig att det både blir mycket kostsamt och får stora negativa  
miljökonsekvenser. I stället planeras en dagvattenanläggning med vattenspegel som ska ge  
intrycket av en kanal. Det är viktigt att ambitionsnivån blir hög med tanke på vad som har  
utlovats tidigare, inte minst gäller det där Mjölnarvägen och Kvarnholmsvägen passerar  
vattenspegeln. 
Området har stora miljöskulder och ett viktigt mål med projektet är att ta hand om dessa.  
Föroreningarna är så pass omfattande att det enda rimliga sättet att komma till bukt med  
dem är att exploatera och att på så sätt frigöra resurser som kan finansiera saneringen. 
Trafiksituationen på Kvarnholmsvägen är redan idag ansträngd och det är viktigt att tidigt i  
projektet vidta åtgärder för att minimera biltrafiken samtidigt som kollektivtrafik, gång och  
cykel premieras. Inte minst ska vattenvägarnas potential tas tillvara. Vidare är det olyckligt  
att Kvarnholmsbron rivs. Det är en bro med stora kulturhistoriska värden som nu går  
förlorade. Det innebär också att trafiken kommer att ledas ned över det som var tänkt att  
bli en kanal men som nu blir en vattenspegel. Här är det av största vikt att biltrafiken inte  
blir dominerande och tränger undan känslan av en kanal. Vidare måste åtgärder vidtas i  
planarbetet så att gång- och cykel fortsatt får stort utrymme, även fast biltrafiken leds ned.  
Korsningen Kvarnholmsvägen – Södra vägen bör vara ett lågfartsområde. Biltrafik från  
Kvarnholmen bör i första hand ledas genom Finnbergstunneln. På så sätt kan området  
längs vattenspegeln bli en plats med människan i centrum – inte bilen.  
Det är viktigt att parkeringsfrågan hanteras smart i planeringsarbetet. Underjordiska garage  
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bör undvikas så långt det går till förmån för flexibla mobilitetshus. 
Vi ser trots utmaningarna fram emot projektet och hoppas att det i slutändan blir en riktigt  
bra detaljplan och område. Dit är det dock en bit kvar och många pusselbitar måste falla på  
sin plats för att vi ska kunna anta detaljplanen.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Detta är ett stort och komplext projekt. Det är mycket positivt att den svårt förorenade 
marken nu saneras och tillgängliggörs. 
Platsen kommer under lång tid vara en byggplats, därför vill vi kristdemokrater påminna 
om att livet måste fungera även under byggtiden. Förutom de uppenbara problemen kring 
hanteringen av förorenad mark med åtföljande masshantering, så är vi angelägna om att 
även trafiklösningen blir bra. Vi lyfter gärna fram tunneln som ett viktigt sätt att avlasta 
trafiken, både under byggtiden och sedan genom det kommande bostadsområdet.” 
 
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Vi socialdemokrater är positiva till idén att utveckla området genom att ta tillvara på 
vattnet och rena den förorenade marken. Det är också viktigt att bevara grönområdena, för 
både djur, natur och människors möjlighet att nyttja dessa i framtiden. Inom området finns 
också flera byggnader från olika tidsepoker. I det fortsatta arbetet tycker vi det ska tas 
hänsyn dem och se om det går att bevara eller spara på ett bra sätt. De har ett värde har 
som kulturbärare, exempelvis Cirkelkaffes rosteri, men även för att behålla verksamheter 
och företag inom området. Förvandling av området måste innebära en blandad bebyggelse. 
Det får inte bara bli och finnas bostäder utan även arbetsplatser i Nacka. 
Samtidigt är det som föreslås en stor förändring av området och det är viktigt att involvera 
närboende, lokala föreningar och andra intressenter i ett så tidigt skede som bara möjligt. 
Gärna på andra sätt än det som måste göras enligt lag.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan ställer sig positiv till planerna på stadsbyggnadsprojekt Gäddviken. Att sanera 
marken, bygga bostäder och en förskola samt tillgängliggöra kustområdet genom bl a en 
strandpromenad och en badbrygga är väldigt bra.  
Att nytillkommen bebyggelse samspelar med äldre bebyggelse och placeras och planeras på 
sådant sätt att befintliga bostäders utsikt påverkas så lite som möjligt. 
Att grundliga saneringar görs och att allmänna anläggningar ska förläggas i rena massor. 
Detta ska särskilt gälla den förskolegård som skall finnas, där det är av extra vikt att tillse att 
det inte finns några föroreningar.  I samband med sprängningar kan miljögifter som ligger i 
sprickor i berget komma upp till ytan och det är viktigt att dessa tas omhand på ett bra sätt 
så de inte kommer ut i naturens samt att en noggrann kontroll görs efter 
sprängningsarbeten för att kontrollera att inga miljögifter kommit fram. 
Det är viktigt att noga utreda trafiksituationen som redan idag är väldigt ansträngd i 
området. En fungerande och pålitlig busstrafik kräver att trafiken flyter på och bussarna 
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kan ta sig fram. Även om många i området väljer att transportera sig med cykel så är det 
viktigt att infrastrukturen i området gör det möjligt för bussar och bilar att ta sig fram på ett 
fungerande sätt.  
Vi anser även att man under arbetet med planen noggrant utreder möjligheten till 
bullerdämpande åtgärder för väg 222 som idag är ganska störande i området.  
Nackalistan tycker också det är viktigt att man under planarbetet belyser barn och ungas 
möjlighet till lekytor, lekplatser samt tillgången på idrottsplatser och fotbollsplaner. Även 
kulturlokaler som exempelvis bibliotek på kvarnholmen behöver utredas.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det finns många bra saker i Start PM, klimatmål och sanering av förorenad mark, ny 
strandpromenad och parker. Klimatambitionerna i stadsutvecklingen är också väl utryckta 
och genomtänkta. Bostäder är ett stort behov och främst hyresrätter, det kommer 
exploatörerna och fastighetsägarna att bestämma om men det är inget som hindrar 
kommunen från att framföra att det är ett stort behov av hyresrätter och att kommunens 
bostadsförsörjningsplan behöver uppfyllas. 
När det gäller naturen och spridningssamband för ek och tall habitat ser vänsterpartiet med 
oro på exploateringen av naturen runt Svindersviken. Det är inte värst i denna plan men 
sammantaget med alla andra planer i Trolldalen och Finnberget ser det inte bra ut. Det 
behövs enligt oss en utökad miljökonsekvensbeskrivning som tar hänsyn till alla planers 
gemensamma påverkan för natur, spridningskorridorer och biologisk mångfald. Även hur 
tillgången till rekreationsytor påverkas av den sammanlagda bebyggelsen.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Detta projekt hör till ett av de större miljöprojekten i Nacka där hundraåriga miljöskador 
kan saneras och Miljöpartiet välkomnar en omvandling av området med fler bostäder. Vi 
noterar möjligheter till utveckling av de före detta oljerummen och tycker alltjämt det ligger 
i kommunens intresse att förvärva dessa. Oavsett är det viktigt att säkerställa att dessa 
saneras till rätt nivå för att kunna använda dem i framtiden. Vi noterar också en skrivning 
om säkra cykelparkeringar i kollektivtrafiknära läge i området. Vi tror snarare att boende 
här i hög utsträckning kommer cykla hela vägen till sina målpunkter eller till tunnelbanan i 
Sickla, tack vare det extremt stadsnära läget med gen cykelväg till Sickla station. Vi menar 
därför istället att man behöver ta höjd för fler säkra cykelparkeringar exempelvis i Sickla 
som en följd av detta projekt. 
Det kommer också krävas att vi planerar in väldigt få parkeringsplatser och god mobilitet i 
andra former än privat ägande av fyrhjuliga fordon för att inte få en helt ohållbar 
trafiksituation på Kvarnholmsvägen och i hela området. Att planera för bilpooler för såväl 
boende i projektet och området blir här viktigt. Fler båtförbindelser kan också aktualiseras 
och möjligen finansieras som en övergripande sekundäråtgärd till gagn för hela 
“stadsdelen”. Det stora kafferosteriet, Hästholmsbron och Kvarnholmsvägen föreslås rivas, 
något vi inte tycker är resurseffektivt. Vi vill se ett aktivt arbete med återbruk i detta 
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projekt, antingen genom att byggnader står kvar som de är eller att dess material tas om 
hand. Där finns mycket tegel och plåt att plocka upp i gestaltningen. Även bron har en 
arkitektur och kulturhistoria och är del av en trafiklösning som nu föreslås helt göras om 
samtidigt som höjdskillnaderna i området blir än större, något vi ser potentiella problem 
med. 
Vi hade i utskottet ett medskick om att även lyfta in miljö- och klimatåtgärder, något som 
nu tydligt kommer med i projektet samtidigt som stadsutvecklingsdirektören får ett tydligt 
uppdrag att jobba vidare med dessa aspekter. För Miljöpartiet handlar det om att vi måste 
börja lyfta blicken och planera sammanhängande och övergripande för miljö- och klimat 
även utanför enskilda projekt. Det kan handla om olika insatser för miljö och klimat, som 
biologisk mångfald, klimatanpassning, stärka spridningssamband och att lyfta 
naturvärden/ekosystemtjänster. 
Om utredningar visar att spridningssambanden för lövträd måste stärkas så kan det betyda 
att en viss sorts (och möjligen dyrare) träd behöver planteras istället för en billigare variant. 
Ibland kan det betyda att även om naturvärden inte går förlorade i ett projekt så kan så vara 
fallet i ett närliggande projekt, vilket gör att kompensation för detta kan behöva tillkomma 
även om just den detaljplanen inte är direkt berörd. Vi behöver generellt tänka mycket mer 
så i stadsplaneringen sett till spridningssamband, biologisk mångfald och grönstrukturer. 
Detta kan påverka vad som planteras, djup på skelettjordar, takens bärighet för att 
möjliggöra gröna tak eller annat som innebär extra kostnader i planarbetet.” 
 
- - - - - 
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§  196 KFKS 2023-00109, 

KFKS 2021-00632 

Inriktningsbeslut för stadsbyggnadsprojekt Agaten, 
fastigheterna Orminge 37:1, 37:2 och 60:1, Orminge 
Startpromemoria, principöverenskommelse, markanvisningsavtal samt budget för detaljplaneskedet 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 
 

1. Kommunstyrelsen beslutar att anta startpromemorian för stadsbyggnadsprojekt 
Agaten, 93104606, enligt bilaga 1 till detta ärende och uppdrar därmed till 
planenheten att ta fram förslag till detaljplan. 
 

2. Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslagen principöverenskommelse med 
Agaten Projektutveckling AB, org.nr. 559200–1761, för del av fastigheten Orminge 
37:2 inom stadsbyggnadsprojekt Agaten, enligt bilaga 2 till detta ärende. 

 
3. Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslaget markanvisningsavtal med Silvercup 

97 AB, org.nr. 559408-0599, för del av fastigheten Orminge 60:1 inom 
stadsbyggnadsprojekt Agaten, enligt bilaga 3 till detta ärende. 

 
4. Kommunstyrelsen beviljar budget för stadsbyggnadsprojekt Agaten, 93104606,med 

-1 miljoner kronor netto, vilket tas i anspråk av budgetram för 
stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023-2025. Detta fördelat på 5,3 miljoner 
kronor i investeringsinkomster och -6,3 miljoner kronor i investeringsutgifter. 

 
5. Kommunstyrelsen noterar att stadsbyggnadsprojekt Agaten, 93104606, i sin helhet, 

inklusive ej budgeterade poster som markförsäljning, bedöms generera ett positivt 
netto till kommunen om cirka 55 miljoner kronor. 

Sammanfattning av ärendet 
Ärendet rör inriktningsbeslut för stadsbyggnadsprojekt Agaten och innehåller en  
startpromemoria, en principöverenskommelse, ett markanvisningsavtal samt beslut om  
budget för att bedriva arbetet under detaljplaneskedet fram till och med  
genomförandebeslut.  
 
Projektområdet är beläget norr om Orminge centrum, och består idag till stor del av  
markparkering. Stadsbyggnadsprojektet syftar till att möjliggöra fler bostäder i ett  
kollektivtrafiknära läge och bidra till en tryggare och mer sammanhängande  
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bebyggelsemiljö med hög arkitektonisk kvalitet. 
 
Kommunen föreslås ingå en principöverenskommelse med Agaten Projektutveckling AB 
avseende den del av projektområdets som är privatägd. Den privatägda marken ägs av  
bostadsrättsföreningen Agaten, vilka ingått avtal med Agaten Projektutveckling AB om att  
utveckla markområdet. Kommunen föreslås ingå ett markanvisningsavtal, via  
direktanvisning, med Silvercup 97 AB. Båda bolagen ägs av Scandinavian Property Group  
och ingår i samma koncern. 
 
Kommunen bedömer det mest fördelaktigt att sälja den kommunala marken genom  
direktanvisning. Markområdet är litet och ligger i direkt anslutning till exploatörens mark.  
Att samma bolag utvecklar hela projektområdet bedöms leda till samordningsfördelar  
genom att båda parter kan ta ett helhetsgrepp och optimera ny bebyggelsen så att den på  
bästa sätt samspelar med den befintliga bebyggelsestrukturen avseende volym, skala och  
placering i landskapet. Direktanvisningsmetoden har bedömts som mest lämplig ur ett  
affärsmässigt perspektiv. Bland annat har metoden lett till att kommunen, i en osäker tid,  
kunnat säkerställa att marken tilldelas en part med god finansiell och organisatorisk  
genomförandeförmåga. 
 
Budget föreslås tilldelas för stadsbyggnadsprojekt med totalt -1 miljoner kronor netto.  
Detta fördelat på 5,3 miljoner kronor i investeringsinkomster och -6,3 miljoner kronor i  
investeringsutgifter.  
 
Inklusive ej budgeterade poster, som markförsäljning, bedöms projektet enligt nuvarande  
prognos generera ett positivt netto till kommunen om 55 miljoner kronor. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 59 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl. daterad den 4 maj 2023 
Bilaga 1 Start-PM 
Bilaga 2 Principöverenskommelse 
Bilaga 3 Markanvisningsavtal 
Bilaga 4 Ärendeöversikt 

Yrkanden 
Cecilia Gardner Larsson (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
 
Johanna Kvist (S) yrkade att ärendet återremitteras för att ingå i ett samlat grepp över 
exploateringen av Orminge. 
 



 
72 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Tomas Ottosson (V) yrkade i första hand bifall till Johanna Kvists återremissyrkande, och i 
andra hand avslag på stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns tre förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag och avslag på detsamma, samt förslaget om återremiss.  
 
Ordföranden ställde först förslaget om återremiss mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att avslå förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden stadsutvecklingsutskottets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Johan Krogh (C) deltog ej i behandlingen av detta ärende på grund av jäv. 

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är viktigt att den utveckling som sker i Nacka hänger ihop och håller ihop. Vad gäller 
Orminge och delar av Boo sker mycket av utvecklingen i mindre projekt vilket leder till att 
det hela tiden antas så kallade frimärkesplaner. Vi socialdemokrater har vid flertalet tillfällen 
påpekat just detta, att det är viktigt att se till helheten och ta ett samlat grepp över 
exploateringen för att säkra tillgången till service och infrastruktur, skolor och förskolor, 
grönområden, samt idrott-, fritids- och kulturytor. Därtill är infartsparkeringarna i detta 
område viktiga för att möjliggöra för fler att resa med kollektivtrafiken och får inte byggas 
bort.  
Vi har tidigare också tagit upp just bristen på infartsparkeringar i Orminge. Delar av 
parkeringshuset vid Panncentralen blir infartsparkeringar men de är för få för att täcka det 
behov som finns. ” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Området korsas diagonalt av en befintlig gång och cykelbana. Nackalistan förutsätter att 
den bevaras i sin ungefärliga nuvarande sträckning och att antalet bostäder justeras till vad 
som är möjligt utifrån denna planeringsförutsättning.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det finns ett stort behov av hyresrätter i Nacka och Vänsterpartiet ser att det är det bästa 
alternativet att upplåta kommunägd mark med tomträtt och att exploatören bygger 
hyresrätter på kommunens mark. 
Det är inte klart i Start-PM om hur projektmålen för miljö-och klimatambitioner i 
stadsutvecklingen i Nacka, kommer att formuleras och det behöver vara tydliga stringenta 
mål som påverkar framtiden positivt och följs upp adekvat av Nacka kommun.” 
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Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet hade här velat se en samordningsavgift i likhet med stadsplaneringsprojekt i 
centrala Nacka, detta eftersom Orminge står inför förvandling och det finns närliggande 
projekt med vilka samordning är bra. Det gäller ledningar, övergripande planering, 
mobilitet, klimat- och miljöåtgärder men också förskole- och skolplatser exempelvis.” 
 
- - - - - 
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§  197 KFKS 2020-01021 

Inriktningsbeslut för stadsbyggnadsprojekt Östra Nacka 
strand, detaljplan 6, fastigheten Sicklaön 13:139 m.fl., 
Nacka strand 
Principöverenskommelse samt budget för detaljplaneskedet 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 

1. Kommunstyrelsen återstartar planuppdraget för Östra Nacka strand, detaljplan 6  
omfattande del av fastigheten Sicklaön 13:139 m.fl.  
 

2. Kommunstyrelsen beslutar att ingå föreslagen principöverenskommelse med Nacka  
9 AB, org.nr. 559006–0926, för fastigheten Sicklaön 13:139 samt del av  
fastigheterna Sicklaön 13:80 och Sicklaön 13:81 inom stadsbyggnadsprojekt Östra  
Nacka strand, enligt bilaga 2 till detta ärende. 
 

3. Kommunstyrelsen beviljar budget för stadsbyggnadsprojekt Östra Nacka strand,  
93100791, med 0 miljoner kronor netto, vilket tas i anspråk av budgetram för  
stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023-2025. Detta fördelat på 8,3 miljoner  
kronor i investeringsinkomster och -8,3 miljoner kronor i investeringsutgifter.  
 

4. Kommunstyrelsen noterar att stadsbyggnadsprojektet utöver det totala nettot om 0  
kronor genererar en intäkt om 8 miljoner kronor avseende medfinansiering av 
tunnelbana.  
 

5. Kommunstyrelsen beslutar att godkänna revideringar av startpromemorian för  
stadsbyggnadsprojekt Östra Nacka strand med huvudprojektnummer 93100791  
enligt detta ärende. 

Sammanfattning av ärendet 
Ett förslag till inriktningsbeslut för Östra Nacka strand, detaljplan 6, har tagits fram.  
Inriktningsbeslutet består av förslag till principöverenskommelse med en exploatör samt  
begäran om budget för detaljplaneskedet fram till genomförandebeslut. Projektet syftar till  
att genom en ny detaljplan pröva bebyggelse om cirka 120 nya bostäder samt lokaler i  
bottenvåning för förskola om 120 platser och på så sätt skapa en tät, blandad och levande  
stadsdel i Nacka strand. Vidare syftar projektet till att pröva möjligheten att överta  
Jakobsdalsvägen som kommunal anläggning och tillgängliggöra intilliggande naturområde. 
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Befintlig förskola inryms i bottenvåning i kommande bebyggelse och föreslås utökas till  
120 platser för att möta det ökade behovet av förskoleplatser när nya bostäder tillskapas i  
projektet.  
 
Förslag till principöverenskommelse föreslås ingås med exploatören Nacka 9 AB som  
reglerar huvudprinciperna för markområdets utveckling, bebyggelsens utformning och  
ansvar- och kostnadsfördelning under detaljplan- och genomförandefasen. Nacka 9 AB är  
ett joint venture och ägs gemensamt av Genova Property Group AB och  
Samhällsbyggnadsbolaget i Norden AB. 
 
Exploatören äger fasigheten Sicklaön 13:139 samt har träffat överenskommelser om  
förvärv av del av fastigheterna Sicklaön 13:80 och Sicklaön 13:81 vilka avses planläggas för  
ny bebyggelse för bostäder med lokal i bottenvåning för förskola. Kommunen äger  
fastigheten Sicklaön 14:1 vilken avses prövas för allmän plats.  
 
Budget föreslås tilldelas för Östra Nacka strand, 93100791 från budgetramen för  
stadsbyggnadsprojekt år 2023-2025, vilken beviljades av kommunfullmäktige den 14  
november 2022, med totalt 0 miljoner kronor netto. Detta fördelat på 8,3 miljoner kronor i  
investeringsinkomster och -8,3 miljoner kronor i investeringsutgifter. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 60 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl. daterad den 4 maj 2023  
Bilaga 1 Principöverenskommelse 
Bilaga 2 Ärendeöversikt 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det har byggts och förtätats mycket i Nacka strand och det är viktigt att nu se till att vi 
också tar tillvara och bevarar grönområden i området. Inte minst för den biologiska 
mångfalden och de ekologiska spridningssambanden. Socialdemokraterna är i grunden 
positiva till att bebygga redan hårdgjorda ytor som detta projekt föreslår att göra. Vi tycker 
också att det är bra att projektet syftar till att tillgängliggöra grönområdet i form av en 
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naturpark med möjlighet till lek och rekreation som kan nyttjas av de närboende. Just 
närheten och tillgängligheten till grönområden är bra för hälsan och något som är viktigt att 
stärka.  
Vad gäller den nya förskolan som ska byggas i bottenplan på bostadshusen måste 
förskolegården blir tillräckligt stor enligt de riktlinjer som finns för utomhusvistelse och 
uppmuntrar till rörelse. Vi socialdemokrater anser det är viktigt att i möjligaste mån följa de 
rekommendationer som finns från Boverket vad gäller utformning av förskolegårdar. Vi 
anser även att man måste ta hänsyn till ljusinsläpp och att möjligheten för solen att ta sig in 
på innergårdarna inte ska byggas bort.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Från Nackalistans sida är det väldigt viktigt att det grönområde som ligger alldeles intill 
den tilltänkta bebyggelsen skyddas och bevaras. Området är och kommer bli hårt 
exploaterat och de gröna områdena behövs både för rekreation och den biologiska 
mångfalden. Området i fråga har också i detaljplaneprogrammet pekats ut som ”mycket 
bevarandesvärd”. Som vid all bebyggelse i Nacka strands området så är det särskilt viktigt 
att noggrant tillse att de gröna spridningskorridorer som finns inte försvagas ytterligare. I 
Nacka Strands området råder det också ett stort underskott på lekplatser och idrottsytor 
vilket redan identifierades i detaljplaneprogrammet för området och Nackalistan tycker det 
är viktigt att man belyser detta extra under kommande planeringar i området. 
Det är viktigt att exploatören och förskolan kan inleda ett bra samarbete så att den tillfälliga 
förskolan som ska finnas uppfyller alla de krav som förskoleanordnaren behöver för att 
kunna driva en verksamhet med hög säkerhet och kvalitet för barnen även under 
byggtiden.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det saknas ytor för kultur och idrott i alla planer för Nacka strand, någonstans i dessa 
detaljplaner behöver det kompletteras med ytor för det.  
I det nya inriktningsbeslutet föreslås att 120 nya bostäder ska vara möjligt i delområde 9 
mot 70 i start PM, det är en stor skillnad som inte går att utläsa effekterna av i handlingarna 
och Vänsterpartiet kommer se på detta i detaljplanen.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet ser att det är en stor förskola som det planeras för i bottenvåningen, med 120 
barn. Vi tycker det är en för stor enhet och är tveksamma till huruvida det går att planera 
en förskolegård som inte blir för liten. I vår skuggbudget för kommunen har vi i flera år 
valt att satsa på mindre förskolor, och har även avsatt pengar för att styra mot mindre 
barngrupper i dessa. Vi anser att mindre förskolor blir bättre för alla, och att ”alla ska med” 
när vi bygger det nya Nacka.” 
- - - - - 

  



 
77 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  198 KFKS 2023-00212 

Inriktningsbeslut ny översiktsplan 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar inriktningsbeslut för ny översiktsplan för Nacka enligt  
tjänsteskrivelse daterad den 11 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige gav i mål och budget 2023 - 2025 kommunstyrelsen i uppdrag att  
inleda arbetet med att ta fram en ny översiktsplan. En översiktsplan visar kommunens  
strategiska och långsiktiga viljeinriktning gällande mark- och vattenanvändningen. Det  
första steget i att ta fram en ny översiktsplanen har varit att omarbeta målbilden så att den  
fångar den aktuella politiska viljan och samtidigt sträcker sig till 2050. Målbilden har  
arbetats fram genom en workshop-process med politiska representanter från  
kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott. Ett förslag till inriktning har tagits fram där  
målen delas in i två nivåer; en övergripande målbild som ska vara vägledande för hela  
Nackas utveckling, och en underliggande som närmare beskriver målbilden för Nackas 
olika geografier.  
 
Nästa steg i processen är att utifrån den godkända inriktningen vidareutveckla målområden 
som sedan ligger till grund för att kunna ta fram ett planförslag som beskriver Nacka  
kommuns långsiktiga användning av mark och vatten. Tidplanen för arbetet är att en ny  
översiktsplan ska vara färdig till årsskiftet 2025/2026. 
 
Några särskilda medel avsattes inte i samband med beslut i mål och budget 2023 - 2025  
varför vidare arbete med översiktsplanen förutsätter beslut om finansiering. De  
uppskattade kostnader utgörs bland annat av utredningar, dialog och kommunikation,  
digitaliserad översiktsplan och internt och externt projektstöd. Den budget som tagits fram  
i tidigt skede uppskattar behovet av finansiering till cirka 8 miljoner kronor. En mer  
detaljerad budget kommer att tas fram för beslut till mål och budget 2024 - 2026. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2022 § 62 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 11 maj 2023 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Cecilia Gardner Larsson (M), bifall till 
förslaget i tjänsteskrivelsen från enheten för strategisk stadsutveckling.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från enheten 
för strategisk stadsutveckling – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med 
detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Nacka är en kommun med nära till både skog och vatten, det är unika ingångsvärden att ta 
tillvara på i framtagande av en ny översiktsplan. Vårt Nacka ska vara en trygg, hållbar och 
levande kommun med bra boendemiljöer, rikt kultur- idrotts- och föreningsliv, många 
arbetsplatser och bra offentlig service. Det förutsätter att kommunen i sin planering ser till 
att det finns trevliga bostadsområden som bidrar till den sociala hållbarheten, en god social, 
kulturell och kommersiell infrastruktur, bra förskolor, skolor och äldreboenden men också 
gott om grönområden, välfungerande och klimatanpassade allmänna kommunikationer och 
mötesplatser samt platser för näringsverksamhet och fritidsverksamheter. 
Det är viktigt att när Nacka utvecklas tidigt planera och skapa för ytor för kultur, idrott och 
spontan lek för att möjliggöra för en aktiv och meningsfull fritid genom hela livet. Alla 
delar av Nacka kommun ska leva och utvecklas, inte bara de områden som byggs ut i 
anslutning till att Nacka får tunnelbana.  
Vi måste investera oss ur klimatkrisen genom att hela tiden se till att se till att miljön och 
klimatet är styrande när vi bygger. Hur vi planerar trafiken och möjliggör för minskade 
utsläpp inom transportsektorn är betydande.  
När nya bostäder och arbetsplatser planeras och byggs, måste kommunen ta hänsyn till den 
miljö och omgivning som de ska ingå i och vara lyhörd för synpunkter från dem som redan 
bor i området. Nya bostäder bör anpassas till omgivande bebyggelse vad gäller täthet, höjd 
och grönytor. Och vi bör bejaka att olika områden har olika byggnadsmässig karaktär. 
Vi vill att det byggs energieffektiva bostäder av olika storlek och med olika 
upplåtelseformer. Det behövs fler ungdomsbostäder med hyresrätt, men också fler 
äldrebostäder av olika slag (såväl äldreboenden som seniorbostäder) i alla delar av 
kommunen. 
Vi socialdemokrater ser fram emot fortsatt arbete vad gäller framtagande av ny 
översiktsplan och kommer genom denna process fortsätta göra inspel kring hur vi vill att 
vårt Nacka ska utvecklas.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Den gällande översiktsplanen från 2018 är sedan länge inaktuell. Efter att översiktsplanen 
antogs har Regional Utvecklingsplan för Stockholms län 2050 antagits, stadsbyggnadstakten 
i Nacka har halverats, en global pandemi har kommit och gått, Agenda 2030 målen har 
börjat gälla, ett krig i Europa har startats med ett förändrat säkerhetsläge, räntorna har gått 
upp och el och råvaror har fördyrats, bostadsbyggandet har stagnerat och klimatkrisen har 
accelererat. Trots allt detta reviderades inte översiktsplanen under den gångna 
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mandatperioden. Det är dock bättre sent än aldrig att starta arbetet. Nackalistan vill att 
kommuninnevånarna tidigt involveras i framtagandet av den nya översiktsplanen. Den 
planerade framtidsdialogen kan vara en bra början och det ligger väl i linje med 
Nackalistans motion ”Fördjupad medborgardialog i planprocessen”. 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Den nu gällande översiktsplanen som är mitt i sitt genomförande är i huvudsak från 2012, 
justerad 2018. Det som behöver tillkomma och förtydligas i den nya översiktsplanen 
förutom allt som står i tjänsteskrivelsen är hur översiktsplanen ska verka för ett klimat och 
koldioxid neutralt Nacka. Den nya planen sträcker sig till 2050 och då måste Nackas 
negativa klimatavtryck vara löst. Det gäller både utsläppen som görs i kommunens geografi 
som ses i koldioxidbudgeten och utsläppen från offentlig och privat konsumtion. När det 
gäller utsläpp från Nackas geografi är det trafiken som behöver förändras och släppa ut 
mycket mindre koldioxid. Ur ett konsumtionsperspektiv räcker det inte med ersätta 
bilflottan med elbilar utan det behövs andra mobilitetstjänster som kan ersätta 
privatbilismen. Det är vänsterpartiets mening att den nya översiktsplanens ska besvara 
frågorna om hur Nacka ska bli klimatneutralt inom EU:s och Sveriges klimatlagar.” 

- - - - - 
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§  199 KFKS 2022-01185 

Planbesked för fastigheterna Sicklaön 371:2 och Sicklaön 
371:3, Edinsvägen 64 / Gamla landsvägen 121 på östra 
Sicklaön 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut:  
 
Kommunstyrelsen beslutar att det är inte är lämpligt att pröva åtgärden i en planprocess. 
 

 
Figur 1: Röd markering motsvarar planbeskedets omfattning och den lilla kartan visar läge i 
kommunen. 

Sammanfattning av ärendet 
En ansökan om att påbörja arbete med en ny detaljplan har inkommit för rubricerade  
fastigheter för att möjliggöra flerbostadshus om cirka 45 lägenheter. Fastigheterna är i  
dagsläget bebyggda med villor och ligger inom en struktur bestående av villor och radhus i  
låg skala. Terrängen är starkt kuperad med en höjdskillnad som uppgår till cirka 10 meter.  
Sökanden har för avsikt att riva befintlig bebyggelse för att uppföra nya byggnader i upp till  
7 våningar. 
 
Sammantaget är bedömningen att fastigheterna inte är lämpliga att planlägga med  



 
81 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

flerbostadshus. Förslaget överensstämmer delvis med intentionerna i kommunens  
översiktsplan från 2018. Även om det i översiktsplanen framgår att viss ytterligare  
bostadsbebyggelse skulle kunna vara aktuell i området Skogalund/Ektorp/Saltängen (Bm1)  
är planenhetens bedömning att föreslagen exploatering inte är lämplig på platsen med  
hänsyn till den befintliga strukturen och skalan i det bebyggelsemässiga sammanhang som  
fastigheterna tillhör. Fastigheterna bedöms tillhöra ett sammanhang av småhusbebyggelse  
som enligt översiktsplanen bör bevaras. För att genomföra förslaget krävs omfattande  
sprängning och troligen ny lokalgata på vad som idag är en gång- och cykelväg. 
 
Sökandes förslag överensstämmer inte heller med gällande översiktsplans mål att värna  
natur och vatten för rekreation och biologisk mångfald. Det berörda området ligger i en  
smal spridningskorridor för ädellövträd som är utpekad i översiktsplanen och som bör  
beaktas i planeringen. Fastigheternas lummiga karaktär bedöms viktig för att upprätthålla  
spridningskorridorens funktion. Planenhetens bedömning är att förslaget kan leda till  
negativa konsekvenser för spridningen av och den ekologiska funktionen i livsmiljöer med  
gammal ek och tall på Sicklaön. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 63 
Tjänsteskrivelse från planenheten daterad den 4 maj 2023  
Bilaga 1 Sökandes ansökan 2022-12-14 
Bilaga 1 Sökandes komplettering 2023-01-13 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan bifaller tjänsteskrivelsens förslag till beslut att det inte är lämpligt att pröva 
åtgärden i en planprocess. Att ny bebyggelse ska anpassas efter befintlig bebyggelse i 
närområdet är något vi kämpat för länge och vi tycker att man kommit fram till helt rätt 
beslut här. Att bygga nya byggnader med upp till sju våningar i detta område skulle skilja ut 
sig mycket och bryta mot den i annars rådande karaktären i området. Nackalistan tycker att 
det är ett bra beslut att inte pröva detta och anser att detta borde vara normerande för hur. 
Vi behandlar liknande ansökningar i jämförbara områden.” 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet konstaterar att ett av huvudargumenten för att inte ge ett positivt 
planbesked är arters spridningssamband och biologiskmångfald. ”-Det berörda området 
ligger i en smal spridningskorridor för ädellövskog som är utpekad i översiktsplanen och 
bör beaktas i planeringen”. 
Det är positivt att spridningskorridorsargumentet lyfts i detta ärende och det blir intressant 
att se hur kommunen ser på samma spridningskorridor i planen för nya tennishallen i 
hörnet av Nyckelvikensområdet och i kanten av naturreservatet.” 
 
- - - - - 
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§  200 KFKS 2018-00784 

Genomförandebeslut för stadsbyggnadsprojekt 
Mötesplatser Tattby station – Fisksätra station 
99955400, Erstavik 26:1 m.fl., Tattby och Fisksätra 
Utbyggnadspromemoria, samt beslut om budget för genomförandet 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande.  
 

1. Kommunstyrelsen fastställer utbyggnadspromemoriorna för stadsbyggnadsprojekt  
Mötesplatser Tattby station – Fisksätra station 99955400 enligt bilaga 1 och 2 till  
detta ärende och noterar att exploateringsenheten fortsätter arbeta med  
genomförandet. Beslutet är villkorat av punkt 2 nedan. 
 

2. Kommunstyrelsen beviljar budget för stadsbyggnadsprojekt Mötesplatser Tattby  
station - Fisksätra station, 99955400, med -4,1 miljoner kronor netto, vilket tas i  
anspråk av budgetram för stadsbyggnadsprojekt inom Nacka för år 2023-2025.  
Detta fördelat i 3,7 miljoner kronor i intäkter, samt i 7,8 miljoner kronor i  
kostnader. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsprojektet Mötesplatser Tattby station – Fisksätra stations övergripande syfte  
är att modernisera och förbättra kollektivtrafikens kapacitet samt att tillgängliggöra  
kollektivtrafiken för fler resenärer. De båda stationerna byggs om med dubbelspår som  
möjliggör tågmöten. Detta medför att Saltsjöbanan kan gå med 12-minuterstrafik istället  
för 20-minuterstrafik. 
 
Utbyggnaden påbörjades kvartal 1 2023. Trafikförvaltningen bygger ut inom  
järnvägsområdet och de allmänna anläggningarna. Kommunen har den 12 december 2020  
beslutat om att ingå genomförandeavtal med Trafikförvaltningen. I avtalet åtar sig  
kommunen att stå för kostnader för åtgärder på befintliga brokonstruktioner, nya tätskikt i  
gångtunnlarna samt belysning på den södra plattformen i Fisksätra. Ingen budget för  
åtgärderna söktes i samband med beslut om avtalet och inget genomförandebeslut har  
fattats i ärendet sedan innan. 
 
Budget föreslås tilldelas för Mötesplatser Tattby station - Fisksätra station med netto -4,1 
miljoner kronor enligt åtaganden i beslutat avtal. Detta fördelat på 3,7 miljoner kronor i  
investeringsinkomster och 7,8 miljoner kronor i investeringsutgifter. 
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Genom utbyggnaden av allmänna anläggningar i området kommer kostnaderna för drift att  
öka med cirka 10 000 kronor per år. Tillsammans med befintlig driftskostnad uppgår den  
totala årliga kostnaden till cirka 74 000 kronor. 
 
Projektet i sin helhet bedöms inklusive tidigare beviljad budget generera ett negativt netto  
till kommunen om cirka -4,1 miljoner kronor. De investeringar kommunen gör i form av  
nytt tätskikt förlänger livslängden på de båda gångtunnlarna och belysningen ökar  
tryggheten i områdena. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 66 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten m.fl. daterad den 5 maj 2023 
Bilaga 1 Utbyggnads-PM Fisksätra 
Bilaga 2 Utbyggnads-PM Tattby 
Bilaga 3 Ärendeöversikt 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
” Det är bra för kommunikationerna med utbyggda stationer vid Fisksätra och Tattby. 
Dock måste även bullret från Saltsjöbanan minskas, och detta bör göras från källan som 
orsakar det. Med nya och moderna fordon på Saltsjöbanan, som Nackalistan har 
motionerat om, så minskar både buller och andra störningar. Fordonen (motorvagnarna) 
bör snarast inskaffas och tas i drift.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”När allmänna anläggningar och vår gemensamma livsmiljö planeras är det viktigt att få in 
gestaltningen på olika sätt. För att visa en inriktning och få levande miljöer tycker vi det är 
viktigt att tillämpa enprocents-regeln och skulle gärna se att detta gjordes, även i samverkan 
med regionen. Det finns ett gestaltningsprogram för Saltsjöbanan men att också ha en 
budget för utsmyckning och konst kopplat till byggprocessen skulle ge ett helt annat 
bestående intryck.” 
 
- - - - - 
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§  201 KFKS 2022-00735 

Förlängning av markanvisningsavtal för 
Fisksätratomterna 
Projekt 93104387, del av fastigheterna Igelboda 2:18 och 2:19 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 
Kommunstyrelsen beslutar att anta tilläggsavtal till markanvisningsavtal för  
Fisksätratomterna avseende del av fastigheterna Igelboda 2:18 och 2:19 enligt bilaga 1 till  
tjänsteskrivelsen daterad den 11 april 2023 

Sammanfattning av ärendet 
Frentab AB och Nacka kommun har den 13 juni 2022 träffat markanvisningsavtal för  
Fisksätratomterna avseende del av fastigheterna Igelboda 2:18 och 2:19. Då detta avtal  
löpte till och med den 16 juni 2023 krävs nu en förlängning av markanvisningsavtalet.  
Arbetet med nödvändiga utredningar för att ingå köpeavtal har blivit något försenat.  
Frentab AB är aktiv deltagare i arbetet och därför ser Nacka kommun inte någon anledning  
att inte förlänga markanvisningsavtal. Markanvisningsavtalet föreslås förlängas till den 13  
juni 2024. 
 
Med anledning av detta föreslås kommunstyrelsen ingå föreslaget tilläggsavtal till avtal om  
markanvisning vilket innehåller överenskommelse om förlängning av  
markanvisningsavtalets giltighet. I övrigt gäller markanvisningsavtalet i sin helhet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 68 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 11 april 2023 
Bilaga 1 Förslag till tilläggsavtal till markanvisningsavtal för Fisksätratomterna för del av 
fastigheterna Igelboda 2:18 och 2:19 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Lina Olsson (NL) och Tomas  
Ottosson (V), att ärendet skulle avslås.  
 
Cecilia Gardner Larsson (M) yrkade bifall till stadsutvecklingsutskottets förslag. 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – stadsutvecklingsutskottets 
förslag och förslaget om avslag från Johanna Kvist.  
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat  
i enlighet med stadsutvecklingsutskottets förslag. 

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav 
följande.  
”När beslut om försäljning av dessa tomter togs i juni 2022 yrkade vi socialdemokrater 
avslag. Vi ansåg att avyttra marken inte vore ansvarigt givet den osäkra framtid som gäller 
platsen. Ett exempel är att marken kan komma att behövas när Saltsjöbanan får nya vagnar. 
Då kommer depån i Neglinge inte vara tillräckligt stor, utan det kan behövas fler platser för 
uppställning av tåg/vagnar, kanske också en ny eller kompletterande verkstad. Därför bör 
inte kommunen sälja marken utan att ha försäkrat sig om och fört dialog om Saltsjöbanans 
upprustning och kommande vagnar med Region Stockholm. Att få arbetstillfällen på plats i 
och runt Fisksätra vore önskvärt, men det vore förhastat att genomföra detta nu utan en 
plan för Saltsjöbanan.” 
 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.  
”Naturvärde- och artinventering är inte klara, vilket gör det osäkert om det går att bebygga 
platsen, det är dessutom värdefull sumpskog som riskerar att fyllas igen för att anlägga 
industrimark. Det är ingen bra ide i dessa tider av klimatnödläge. Att skövla skogen och 
fylla igen en sumpmark är helt emot Nackas kommuns planer på att minska sina utsläpp av 
koldioxid. Sumpmark och skog är naturliga kolsänkor som dessutom fortsätter att fånga in 
koldioxid.” 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan yrkar avslag mot att förlänga markanvisningsavtalet eftersom vi varit emot att 
exploatera detta område ända sedan beslutet fattades 2022.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet anser att kommunen skulle ha behållit tomterna och avstått från att exploatera 
marken då vi dels såg att de obebyggda tomterna har ett högt naturvärde och det finns 
annan mark utefter Saltsjöbadsleden som är mer lämpad att iordningställa för exploatering. 
Men, då det är ett redan fattat beslut, så är vår ingång nu att ge så bra förutsättningar som 
möjligt sett till miljö- och klimataspekter. Att genomföra utredningar kopplade till 
naturvärdena på platsen har därmed varit ett krav från vår sida.”- - - - - 
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§  202 KFKS 2005-913251 

Projektavslut för Norra Skuru 
Projektavslut stadsbyggnadsprojekt 9104 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande. 
 
1. Kommunstyrelsen godkänner slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 9104, Norra  
Skuru. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och  
stadsbyggnadsnämnden och natur- och trafiknämnden. 
 
2. Nettoinvesteringar aktiveras på respektive verksamhet hos Natur- och  
trafiknämnden. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsprojekt 9104 Norra Skuru är klart att avslutas. Stadsbyggnadsprojektet är ett  
så kallat förnyelseområde och syftet var att ta fram en detaljplan som möjliggör för 
permanentboende, genom utbyggnad av kommunalt vatten- och avlopp, upprustning av 
vägar, trappor, stigar och utbyggnad av ny lekplats. Övriga mål var att tillskapa en byggrätt  
för förskola och försäljning av kommunal mark. Allt detta är nu genomfört.  
 
Detaljplanen (Detaljplan 558) antogs av kommunfullmäktige i december 2011 och vann  
laga kraft i maj 2014. Den sista utbyggnaden i områden, ombesörjt av projektet, avslutades  
under hösten 2022. 
 
Projektet har kantats av utmaningar såsom komplicerade lantmäteriförrättningar och en  
rättslig tvist med konsultbolaget som utförde detaljprojekteringen av de allmänna  
anläggningarna. Utmaningarna har lett till högre utgifter och att projektet tagit längre tid än  
vad man trodde när projektet startade. Samtidigt har projektets inkomster ökat, bland annat  
från den markförsäljning som skett inom projektet, vilket gör att projektets netto blir +23,5  
miljoner kronor jämfört med budgeterade -2 miljoner kronor. Natur och trafiknämnden  
betalar kapitaltjänstkostnader motsvarande 4 300 000 kronor per år för investeringarna i  
projektet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 70 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 25 april 2023 
Bilaga 1 Slutrapport 
Bilaga 2 Ärendeöversikt 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”När detaljplanen för Norra Skuru antogs av kommunfullmäktige 2011 röstade  
Centerpartiet emot. Vi ville se en utveckling av området där mer naturmark skulle lämnas  
orörd. Det vill säga att exploateringsområde A och B skulle utgå. Kommunfullmäktige  
beslutade dock inte som Centerpartiet hade önskat vilket innebar att mer naturmark skulle  
komma att exploateras. Vi har sedan dess respekterat fullmäktiges beslut och fullföljt avtal  
och markförsäljningar. Nackas natur är värdefull och behöver sparas så långt det går.” 
 
- - - - - 
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§  203 KFKS 2020-00263 

Projektavslut för Markbyte Älta-Tyresö 
Stadsbyggnadsprojekt 93102861 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande. 
 
Kommunstyrelsen godkänner slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 93102861, Markbyte  
Älta-Tyresö vid Skrubba trafikplats. 
 
Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och stadsbyggnadsnämnden och  
natur- och trafiknämnden. 
 
Nettoinvesteringar aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsbyggnadsprojekt 93102861 Älta Tyresö avslutas. En ärendeöversikt har upprättats  
som innehåller de politiska beslut som fattats samt viktiga målpunkter, se Bilaga 1. En  
slutrapport som beskriver projektet, dess resultat och erfarenheter har också upprättats, se  
Bilaga 2.  
 
Nacka kommun har förvärvat ett markområde norr om Tyresövägen av Tyresö kommun.  
Ersättningen för marköverlåtelsen uppgick till 700 000 kronor och hanterades inom  
kommungränsjusteringens lantmäteriförrättning i augusti 2019.  
 
Utöver köpeskillingen kommer totalt cirka 400 000 kronor att belasta Nacka kommun för  
hantering av denna del av LÄSK-samarbetet. 
 
Projektmålen för projektet anses vara uppfyllda. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 71 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 27 april 2023 
Bilaga 1 Ärendeöversikt 
Bilaga 2 Slutrapport 
Bilaga 3 Lantmäterihandlingar 
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  204 KFKS 2016-00618 

Projektavslut för Apelvägen 
Stadsbyggnadsprojekt 99963100 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande. 
 
Kommunstyrelsen godkänner slutrapporten för stadsbyggnadsprojekt 99963100,  
Apelvägen. Information i ärendet lämnas för kännedom till miljö- och  
stadsbyggnadsnämnden och natur- och trafiknämnden. 
 
Nettoinvesteringar aktiveras på respektive verksamhet hos kommunstyrelsen och natur- 
och trafiknämnden 

Sammanfattning av ärendet 
Området ligger längs Apelvägen och i anslutning till Björnvägen i Hedvigslund, Älta. 
 
Projektet startade år 2016 när behovet av bostäder till nyanlända var som störst. Apelvägen  
hade en lagakraftvunnen detaljplan och därmed kunde ett projekt snabbt startas upp. 
 
Projektet var prioriterat för att bostäder till nyanlända skulle bli inflyttningsklara så snabbt  
som möjligt. Under sommaren år 2016 genomfördes en direktanvisning till Sveafastigheter,  
med upplåtelse av tomträtt för bebyggelse av cirka 30 hyreslägenheter. 
 
Projektets netto blev -1,7 miljoner kronor vilket låg i linje med budget. Projektet tillskapar  
utöver detta ett tomträttsvärde med avgäldsintäkter på 336 000 kronor per år. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 72 
Tjänsteskrivelse från exploateringsenheten daterad den 27 april 2023 
Bilaga 1 Slutrapport 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det saknades projektmål för hållbart byggande i exploateringen, syftet med exploateringen 
var att möta efterfrågan på bostäder från nyanlända som vänsterpartiet ser som prioriterat. 
Utmärkt med snabb planering för att möta en akut situation och att det gav hyresrätter som 
är prisvärda. Tyvärr försvann tidsvinsten av den långa överklagande processen. Det var 
förstås negativt för de som efterfrågar lägenheterna. Förslag på förbättringar för att minska 
på överklaganden är ökad kommunikation med medborgarna vilket vänsterpartiet ser 
positivt på och hoppas att det kommer gälla fortsättningsvis i alla nya exploateringar.  
När det gäller projektmålen om hållbart byggande som inte finns eller kan följas upp utifrån 
mål, vore det ändå intressant hur det hållbara byggandet genomfördes även utan mål. Svea 
fastigheter gjorde förstås en mängd val med olika hållbarhetsperspektiv och det hade 
kunnat finnas med i slutrapporten som en enkel beskrivning av objektet ur 
energieffektivitets perspektiv.” 
 
- - - - - 
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§  205 KFKS 2023-00405 

Tilläggsavtal till hyresavtal för Nacka seniorcenter 
Talliden 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 
1. Kommunstyrelsen ingår tilläggsavtal till hyresavtal nr 2524-L0001 och 2524-L0001-01 
med Rikshem Skolfastigheter AB avseende Nacka seniorcenter Talliden, enligt bilaga 1 till  
fastighetsenhetens tjänsteskrivelse daterad den 5 maj 2023. 
 
2. Under förutsättning av beslut enligt punkten 1 ger kommunstyrelsen enhetschefen för  
fastighetsenheten i uppdrag att underteckna tilläggsavtalet. 

Sammanfattning av ärendet 
Rikshem har beslutat att inte avropa etapp 2 och 3 inom befintligt entreprenadkontrakt för  
byggentreprenad omfattande renovering av Nacka seniorcenter Talliden. 
Kommunen och Rikshem har gjort bedömningen att byte av entreprenör innebär att en ny  
upphandling måste genomföras för byggentreprenaden. 
En ny upphandling innebär tillkommande kostnader för kommunen och ökar även risken  
att färdigställandet av byggentreprenaden försenas. En försening av färdigställandet av  
byggentreprenaden kan leda till att kommunens tillträde enligt det Nya Hyresavtalet (se  
definition nedan) försenas. En sådan försening innebär ökade kostnader för kommunen. 
Kommunen och Rikshem har därför förhandlat tilläggsavtalet där Rikshem, på sätt som  
anges i tilläggsavtalet, åtar sig att stå för kommunens upphandlingskostnader och ersätta  
kommunen ekonomiskt för det fall kommunens tillträde enligt Nya Hyresavtalet försenas  
och det beror på Rikshem eller part som Rikshem ansvarar för. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 81 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 5 maj 2023 
Bilaga 1 Förslag till tilläggsavtal till hyresavtal nr 2524-L0001 och 2524-L0001-01 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – 
stadsutvecklingsutskottets förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet 
med detta förslag. 
 
Andreas Andersson (S) deltog ej i behandlingen av detta ärende på grund av jäv.  
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Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är viktigt att tillträde kan ske så nära inpå den preliminära 
tillträdesdagen som enligt grundavtalet är 1 oktober 2024.Nu skjuts det fram och enligt nya 
hyresavtalet skjuts det fram med cirka tre månader till den 15 januari 2025. Det är viktigt att 
man gör allt man kan för att undvika ytterligare förseningar. Vi förstår att hyresvärden har 
haft stora kostnader för den etapp som gjorts och vi hoppas att priset vid en ny 
upphandling kan bli lägre men tycker att det är viktigt att arbetena kan fortgå även i de fall 
inga lägre anbud skulle inkomma.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det är komplicerande med att Nackakommun inte äger fastigheten själv och kan råda 
över dessa frågor utan att behöva förhandla med fastighetsägaren om ekonomi på detta 
sätt. 
Att kommunen hade egen agens i frågan skulle ge ett bättre utfall ekonomiskt och om 
kommunen vill, även öka sociala-och ekologiska hållbarhetsfrågor. Nu ligger dessa frågor i 
knät på ett privat företag som kommer prioritera mellan företagets överlevnad, vinst och 
medborgarnas behov. I dessa frågor kan kommunen orientera sig bättre själv.” 
 
- - - - - 
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§  206 KFKS 2023-00454 

Ramar och förutsättningar för att inleda upphandling av 
renovering av Nacka seniorcenter Talliden 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 
 
Under förutsättning att kommunstyrelsen genom beslut i ärende KFKS 2023-00405 ingår  
tilläggsavtal till hyresavtal med Rikshem Skolfastigheter AB avseende Nacka seniorcenter  
Talliden, beslutar kommunstyrelsen att inleda upphandling av en entreprenör för  
renovering av Nacka seniorcenter Talliden i enlighet med fastighetsenhetens  
tjänsteskrivelse daterad den 5 maj 2023. 
 
Sammanfattning av ärendet 
Nacka seniorcenter Talliden är ett äldreboende. Det finns ett behov av renovering och i  
samband med det ska det bli fler boenderum, genom om- och tillbyggnad. Rikshem  
Skolfastigheter AB är ägare till fastigheten och den byggnad som entreprenaden avser.  
Nacka kommun är kravställare i projektet i och med att kommunen idag hyr och kommer  
att hyra lokalerna.  
 
En upphandling av entreprenaden genomfördes under våren 2022. Rikshem har nu  
beslutat att inte avropa etapp 2 och 3 inom projektet varför ny upphandling för återstående  
projektetapper behöver genomföras. 
 
Nacka kommun genomför upphandlingen på av Rikshem upprättade handlingar. När  
upphandling är genomförd och avtalsspärren har löpt ut kommer entreprenadkontrakt att  
träffas mellan Nacka kommun och Totalentreprenören för att genomföra entreprenaden.  
Direkt efter undertecknandet av entreprenadkontraktet kommer Nacka kommuns samtliga  
rättigheter och skyldigheter enligt det kontraktet att överlåtas till Rikshem Skolfastigheter  
AB genom att Nacka kommun, Rikshem Skolfastigheter AB och Totalentreprenören ingår  
överlåtelseavtal baserat på utkastet till det avtalet i upphandlingsdokumenten. Relationen  
mellan Rikshem Skolfastigheter AB och Nacka kommun regleras under hyresperioden av  
ett hyresavtal. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott den 23 maj 2023 § 82 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 5 maj 2023 
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Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) Desha Svenneborg 
(MP) och Lina Olsson (NL), att ärendet kompletteras med ett villkor om kollektivavtal eller 
avtal i nivå med centrala kollektivavtal. 
 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – stadsutvecklingsutskottets 
förslag och tilläggsförslaget från Johanna Kvist.  
 
Ordföranden ställde först stadsutvecklingsutskottets förslag mot avslag, och fann att  
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Därefter ställde ordförande Johanna Kvists tilläggsförslag mot avslag, och fann 
kommunstyrelsen hade beslutat att avslå förslaget.  
 
Andreas Andersson (S) deltog ej i behandlingen av detta ärende på grund av jäv.  
 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är viktigt att tillträde kan ske så nära inpå den preliminära 
tillträdesdagen som enligt grundavtalet är 1 oktober 2024. Nu skjuts det fram och enligt nya 
hyresavtalet skjuts det fram med cirka tre månader till den 15 januari 2025. Man bör göra 
allt man kan för att undvika ytterligare förseningar. Vi förstår att hyresvärden har haft stora 
kostnader för den etapp som gjorts och vi hoppas att priset vid en ny upphandling kan bli 
lägre men tycker att det är viktigt att arbetena kan fortgå även i de fall inga lägre anbud 
skulle inkomma.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Upphandlingen borde ställa det rimliga kravet att entreprenören har kollektivavtal eller 
motsvarande och det är besynnerligt med den stora kunskap som finns om skattefusk och 
människoexploatering i arbetslivet/slavlivet att den styrande minoriteten inte tar den 
möjligheten att förbättra för arbetande människor och samtidigt göra konkurrensen mellan 
företagen i upphandlingen rättvisare. Kollektivavtal räcker inte ända fram men är det första 
viktiga steget i att bekämpa dessa arbetslivskriminella företag. 
Det är komplicerande med att Nackakommun inte äger fastigheten själv och kan råda över 
dessa frågor utan att behöva förhandla med fastighetsägaren om ekonomi på detta sätt. 
Att kommunen hade egen agens i frågan skulle ge ett bättre utfall ekonomiskt och om 
kommunen vill, även öka sociala-och ekologiska hållbarhetsfrågor. Nu ligger dessa frågor i 
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knät på ett privat företag som kommer prioritera mellan företagets överlevnad, vinst och 
medborgarnas behov. I dessa frågor kan kommunen orientera sig bättre själv.” 
 
- - - - - 
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§  207 KFKS 2023-00317 

Omreglering av avgäld för tomträtter inom Skogsö 
naturreservat, Fastigheterna Skogsö 2:36 och Skogsö 
2:37 – Stall Skogsö 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige fattar följande beslut. 
a. Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Skogsö  
2:36 till 17 100 kronor per år och att gälla från och med den 1 juli 2024 och under  
kommande tioårsperiod. 
b. Kommunfullmäktige fastställer den årliga tomträttsavgälden för fastigheten Skogsö  
2:37 till 33 200 kronor per år och att gälla från och med den 1 juli 2024 och under  
kommande tioårsperiod. 
 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del, under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut  
enligt ovan, följande. 
1. Kommunstyrelsen ger i uppdrag till enhetschef inom fastighetsenheten att för  
kommunens räkning underteckna överenskommelserna om omreglering av  
tomträttsavgälderna för fastigheterna Skogsö 2:36 och Skogsö 2:37.  
2. Kommunstyrelsen befullmäktigar stadsjuristen, eller den hen i sitt ställe sätter, att  
föra kommunens talan i domstol i mål om omreglering av den av  
kommunfullmäktige fastställda tomträttsavgälderna för fastigheten Skogsö 2:36 och  
Skogsö 2:37. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun upplåter mark med tomträtt för ridhus, stall och hästhållning på  
fastigheterna Skogsö 2:36 och Skogsö 2:37. Tomträtternas avgäldsperioder löper på tio år.  
För de båda fastigheterna löper innevarande avgäldsperioder ut den 30 juni 2024. Inför att  
avgäldsperioderna löper ut kan parterna, senast ett år före omregleringstidpunkterna, träffa  
överenskommelser om nya avgälder, det vill säga senast den 30 juni 2023.  
Nuvarande avgäld är 13 500 kronor per år för Skogsö 2:36 och 23 000 kronor per år för  
Skogsö 2:37. Fastighetsenheten föreslår att nuvarande avgälder ska vara 17 100 kronor per  
år för Skogsö 2:36 och 33 200 kronor per år för Skogsö 2:37 och att gälla under kommande  
tioårsperiod från och med den 1 juli 2024. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten, daterad den 30 maj 2023 
Bilaga 1 Tomträttsavtal Skogsö 2:36 
Bilaga 2 Tomträttsavtal Skogsö 2:37 
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Bilaga 3 Överenskommelse Skogsö 2:36 
Bilaga 4 Överenskommelse Skogsö 2:37 
Bilaga 5 Värdeutlåtande från Forum Fastighetsekonomi AB daterad den 24 februari 2023 
Bilaga 6 Tomträttshavarens skrivelse 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget i 
tjänsteskrivelsen från fastighetsenheten – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  208 KFKS 2023-00537 

Tidplaner 2024 för ekonomiprocessen 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 

1. Kommunstyrelsen beslutar om tidplaner 2024 för ekonomiprocessen enligt bilaga 1 
till tjänsteskrivelsen daterad den 17 maj 2022. 

Sammanfattning av ärendet 
I detta ärende presenteras förslag till tidplaner för ekonomiprocessen, årsredovisning 2023,  
ekonomi- och verksamhetsuppföljning 2024 samt Mål och budget 2025-2026. Tidplanerna  
är anpassade utifrån de förslagna sammanträdesdagarna 2024 för kommunstyrelsens  
utskott och för kommunstyrelsen och följer i princip föregående års upplägg. I de  
föreslagna sammanträdesdagarna har hänsyn tagits till lov och klämdagar för att i möjligaste  
mån undvika sammankomster vid dessa tillfällen. I det möjligaste mån har tidplanerna  
anpassats så att handlingarna skall kunna skickas ut med ordinarie utskick. Med de  
föreslagna sammanträdestiderna för utskotten och kommunstyrelsen kommer detta inte att  
kunna ske till samtliga sammanträden. Det medför att handlingar i ekonomiärenden måste  
vid vissa tillfällen skickas ut senare och vid något tillfälle kommer ekonomiuppföljningen  
inte att ske i kommunstyrelsens stadsutvecklingsutskott. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 51 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 17 maj 2022 
Bilaga 1 Tidplaner 2024 för ekonomiprocessen beträffande årsredovisning 2023, 
ekonomi- och verksamhetsuppföljning 2024 samt mål och budget 2025–2026 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  209 KFKS 2022-00821 

Tertialbokslut 1 år 2023 för kommunstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar bokslutet för tertial 1 2023 i enlighet med bilagorna 1-6 till  
tjänsteskrivelsen reviderad den 2 juni 2023.  
 
Kommunstyrelsen uppdrar till stadsdirektören att ta fram en åtgärdsplan för att undvika  
negativ avvikelse för helåret. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen totalt visar för perioden januari till april 2023 ett utfall på -71,2 miljoner  
kronor, vilket är en negativ avvikelse på -14,6 miljoner kronor.  
 
Det är enheterna välfärd skola, välfärd samhällsservice och stadsutveckling som står för de  
största negativa avvikelserna. Välfärdsenheterna har ökade personalkostnader som största  
orsaken. Avvikelsen på stadsutveckling beror huvudsakligen på ännu ej rapporterad  
tiddebitering mot stadsbyggnadsprojekt.  
 
För helåret visar prognosen för kommunstyrelsen som helhet ett netto på -225,9 miljoner  
kronor, vilket är 2,9 miljoner kronor sämre än budget. Det prognostiserade underskottet  
beror på ökade personalkostnader inom välfärdsamhällsservice på en miljon kronor och  
ökade kostnader inom brandförsvaret på 1,9 miljoner kronor.  
 
Verksamheter med årsprognoser som är sämre än budget ska ta fram åtgärdsplaner för att  
komma i balans med budget.  
 
Den totala sjukfrånvaron för perioden är lägre jämfört med motsvarande period 2022. 
  
Mätningar av verksamheternas olika indikatorer sker till största del under årets sista tertial  
och redovisas senast i samband med nämndens årsbokslut. Arbetet med  
kommunfullmäktiges särskilda uppdrag pågår och en första återrapportering finns i ärendet.  
 
Efter arbetsutskottets beredning av ärendet den 30 maj 2023 har bilaga 1 reviderats, men  
enbart med rättelse av antalet helårstjänster inom ”Territoriet”, och som en följd av detta  
även totalsumman ”Totalt” under ”22-12-31(ny)”. Rättelserna är gjorda i bilaga 1 både i  
texten (s.29) och i tabellen (s.30). 
 



 
102 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl., reviderad den 2 juni 2023 (ursprungligen 
daterad den 22 maj 2023) 
Bilaga 1 T1 bokslut kommunstyrelsen reviderad den 2 juni 2023 
Bilaga 2 T1 bokslut fastighetsenheten 
Bilaga 3 T1 bokslut stadsutveckling 
Bilaga 4 T1 bokslut välfärd skola 
Bilaga 5 T1 bokslut välfärd samhällsservice 
Bilaga 6 T1 uppföljning internkontrollplan kommunstyrelsen 
Bilaga 7 Protokollsutdrag från kommunstyrelsen arbetsutskott den 30 maj 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
stadsledningskontoret – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Tertialbokslut 1 2023 för Nacka kommun visar på fortsatt goda resultat. Samtidigt som 
kommunens ekonomi fortfarande är god brottas välfärdsverksamheterna med underskott 
och tvingas till neddragningar vilket är problematisk, och Nackalistan anser att de stora 
prognostiserade överskotten istället borde användas i verksamheterna. 
Nackalistan är också oroad över kommunens stora beroende av markförsäljningsintäkter 
vilket gör kommunen sårbar när konjunkturen viker. Att sälja ut vår gemensamma mark 
och välfärdslokaler riskerar samtidigt att bli dyrt för skattebetalarna på sikt, och gör också 
att kommunen förlorar rådighet över sina lokaler.  
Kommunstyrelsen visar underskott på enheterna välfärd skola, välfärd samhällsservice och 
stadsutveckling (dessa tre står för de största negativa avvikelserna) men även 
kommunstyrelsen och fastighetsenheten visar på underskott. Förklaringen till underskottet i 
välfärd skola och välfärds samhällsservice är ökade personalkostnader. Verksamheterna har 
under lång tid inte kompenserats för pris- och löneökningar, och har svårt att göra 
ytterligare effektiviseringar och besparingar. Nackalistan är glada för att den moderatledda 
alliansen beslutat ge verksamheterna ett tillskott om 36,2 milj, men dessa pengar skulle 
verksamheterna behövt tidigare och det är troligt att de inte räcker och kommer leda till 
ytterligare nedskärningar i välfärden. 
Det är också ett problem att det finns obemannade tjänster då kommunen kommer att bli 
beroende av inhyrda konsulter vilket är fördyrande. Det är därför av största vikt att 
kommunen satsar på att vara en attraktiv arbetsgivare. Riktade enkäter till personal som 
väljer att sluta är oerhört viktigt, eftersom det innebär en stor kostnad för kommunen när 
personal slutar sin anställning och nya ska rekryteras och läras upp. Det är dyrt att tappa 
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kompetenta medarbetare och om personal slutar på grund av att de inte trivs kan det sprida 
sig och göra kommunen mindre attraktiv som arbetsgivare.  
Det är också problematiskt och oroande att prognoserna tyder på att det är möjligt att nå 
en stadsutveckling i balans först efter 2040. Det visar på de stora risker som Nacka bygger 
stad projektet innebär vad gäller kommunens ekonomi, men också ökad risk för att ännu 
mer mark och välfärdslokaler kan behöva säljas ut för att få ekonomin att gå ihop eller att 
verksamheterna tvingas till ännu större effektiviseringar och nedskärningar.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är framför allt kritiska mot flera mål som anses vara uppfyllda enligt 
Agenda 2030. Det är positivt att är FN:s 17 globala mål för en hållbar utveckling prioriteras 
av Nacka kommun, men arbetet för att sätta mål och uppnå dessa hade kunnat tas på större 
allvar. I Vänsterpartiets budget satsade vi mer på välfärd, billiga bostäder, miljön och 
demokratifrågor allt som vi anser är viktigt för Nackas hållbara utveckling.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet noterar att vi kommer behöva ta höjd för ökande kostnader för personal och 
verksamheter, för att inte förlora kvalitet. Vi noterar också att en fastighetsstrategi är under 
framtagande och ser fram emot att följa det arbetet. Även planering för solenergi och LCC-
beräkningar på dessa investeringar pågår, något vi arbetat för länge och även aktivt 
förhandlat in i samverkansavtalet med M, C, L och KD. Vi välkomnar att det äntligen 
börjar röra på sig!” 
 
- - - - - 
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§  210 KFKS 2023-00544 

Principer för internprissättning 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen fastslår föreslagna principer för internprissättning och föreslagna 

justeringar som påverkar nämndernas budget 2024. 
 

2. Kommunstyrelsen ger Stadsledningskontoret i uppdrag att årligen i samband med 
ramärendet uppdatera prissättningen av interna transaktioner. 

Sammanfattning av ärendet 
I Nacka kommun förekommer omfattande köp- och säljtransaktioner internt. Modellen har  
lång historia i kommunen och har fungerat väl genom åren. Dock föreligger  
problemområden och utmaningar i nuvarande modell och då det förflutit 10 år sedan  
översyn av principer för internprissättning senast genomfördes har behov av att tydliggöra  
samt ta fram förslag på förenklingar uppstått. Stadsledningskontoret har under vårvintern  
2023 genomfört en översyn av principer för internprissättning bland annat genom ett stort  
antal intervjuer med verksamheterna. 
 
Sammanfattningsvis förestås att internprissättning sker med utgångspunkt i några  
grundläggande principer som gäller för samtliga att följa och förhålla sig till och där  
interndebitering sker på något av följande tre vis; försäljning, fördelning av gemensamma  
kostnader eller central finansiering genom anslag. Bland annat ska priser för kommande  
räkenskapsår fastställas i samband med att kommunstyrelsen fattar beslut i ramärendet och  
köp-och-sälj av interna tjänster ska företrädelsevis ske enligt överenskommelse genom avtal  
för hel eller del av heltidsresurs. Modellen föreslår prisnivåer för räkenskapsår 2024  
avseende avtalade tjänster, timarvoden, lönestöd och digitala tjänster. 
 
Stadsledningskontoret har i arbetet även tagit fram förslag om förenklade  
transaktionsmönster för interna transaktioner i syfte att tydliggöra och klargöra  
budgetmedlens väg, förenkla ekonomisk uppföljning och bespara administration.  
Sammantaget föreslås förenklingar om totalt 32,8 mnkr netto inom tre delar:  
Kommunstyrelsens ansvar 11000, för gemensamma kostnader (benämnt ”ryggsäcken”)  
samt för digitalisering. Stadsledningskontoret föreslås även en förenkling av bokföring av  
löner och personalkostnader. Förenklingarna innebär ett nollsummespel totalt för  
kommunen.  
 
Samtliga siffror som presenteras i dokumentet är baserade på budget 2023, och innefattar  
inte eventuella prisjusteringar för budget 2024. Modellen avser att ge en god grund för  
budgetarbetet 2024 och de budgetprocesser som följer även åren därefter. Modellen avser  
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att vara transparent och rättvis så långt det är möjligt, väl avvägd med nytta, produktivitet  
och administration. 
 
Att hushålla med resurser är en självklarhet i Nacka. Alla verksamheter ska alla arbeta för  
maximalt värde för skattepengarna, i balans med kvalitet. Koncernen ska jobba smart och  
undvika onödigt administrativt krångel och ”skav” i interna relationer. Fokus i modellen är  
den kommungemensamma nyttan, tillsammans visar tillit till varandra och arbetar för det  
som i slutändan är bäst för Nackaborna. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 57 
Tjänsteskrivelse från ledningsstaben m.fl. daterad den 23 maj 2023  
Bilaga 1 Digitala tjänster, prislista 2024 
Bilaga 2 Förändringar på Kommunstyrelsen, ansvar 11000 
Bilaga 3 Ryggsäckens förändringar 2024 
Bilaga 4 Ryggsäckens förändringar per nämnd 2024 Ryggsäckens förändringar per nämnd 
2024 
Bilaga 5 Förenklad transaktionsstruktur för digitaliseringskostnader 
Bilaga 6 Förenklad transaktionsstruktur för digitaliseringskostnader, per nämnd 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget i 
tjänsteskrivelsen från ledningsstaben – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan ser positivt på att kommunen gjort en grundlig översyn av systemet med 
internprissättning och hoppas att förslaget som presenteras kommer att leda till mindre 
administration och mindre ”skav” i organisationen. Samtidigt blottlägger översynen de 
problem som modellen med internprissättning för med sig. Den skapar onödig och som 
det står ”mycket tidskrävande administration”, irritation och konflikter, och tar fokus från 
verksamhetens kärnuppdrag. Mycket tid och energi går åt till att diskutera och administrera 
debiteringarna. Övergripande utvecklingsfrågor och allt som tillhör det gemensamma 
riskerar att utebli eller försummas. Tjänsteskrivelsen ger många exempel på när modellen 
ger oönskade effekter för enheter som måste prioritera att hålla den egna budgeten och 
resultatet istället för att se till kommunens bästa. Eftersom nackdelarna med modellen är 
stora anser Nackalistan att kommunen bör sträva mot att minimera de områden som 
internprissätts. Vi anser också att kommunen bör utreda möjligheten att helt fasa ut 
modellen.” 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är kritiska till modellen för internprissättning. Tjänsteskrivelsen beskriver i 
sin helhet många nackdelar med modellen. Vänsterpartiet anser att dessa risker redan idag 
är aktuella inom kommunen. Interndebitering medför mer administration och skapar mer 
stuprör inom kommunen. Verksamheterna måste prioritera sig själva i första hand och att 
den gemensamma övergripande kommunnyttan förbises. Övergripande utvecklingsfrågor 
försummas eller uteblir i de fall verksamheterna måste hålla sin egen budget. Gemensamma 
och samordnade satsningar saknas då varje verksamhet har en begränsad budget och främst 
måste arbeta efter besparingskrav. Vänsterpartiet anser att man bör utgå från en modell 
som helt avvecklar internprissättning. Det skulle underlätta för tex ett övergripande 
helhetsgrepp som kan vara mer kostnadseffektivt och skapa mer nytta för skattepengarna 
än mindre satsningar som verksamheterna gör var för sig. En sådan modell skulle också 
minska de interna ”skaven” som tjänsteskrivelsen upplyser om. ” 
 
- - - - - 
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§  211 KFKS 2023-00099 

Ramärende – Utgångspunkter för nämndernas förslag 
till mål och budget 2024–2026 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 
Kommunstyrelsen antar förslag till Ramärende - Mål och budget 2024–2026, i enlighet med 
stadsledningskontorets tjänsteskrivelse daterad den 26 maj 2023. 
 
Nämnderna ges i uppdrag att ta fram budgetförslag med utgångspunkt ifrån budget 2023, 
inklusive tekniska justeringar med anledning av förslag om ändrade principer för 
interndebitering, med tillägg för förändringar av volymer utifrån uppdaterad 
befolkningsprognos och eventuella nya övriga förutsättningar.  

Sammanfattning av ärendet 
Enligt gällande tidplan för mål och budgetarbetet ska beslut om ramärendet ske i  
kommunstyrelsen den 12 juni. Mål och budget 2024-2026 fastställs i sin helhet av  
kommunfullmäktige den 13-14 november. Detta ärende avser ramärendet där 
kommunstyrelsen föreslår de driftramar och ekonomiska förutsättningar som ska bli 
gällande för nämnderna inför arbetet med mål och budget 2024-2026.  
 
De förändringar som beaktas i ramärendet i vanliga fall är främst de som beror på  
volymutveckling, det vill säga att det blir fler eller färre deltagande personer i respektive  
verksamhet utifrån den prognostiserade befolkningsutvecklingen. De senaste åren har  
präglats av stor osäkerhet i omvärlden. Detta med anledning av bland annat  
coronapandemin, kriget mellan Ryssland och Ukraina, hög inflation samt svagare  
säkerhetsläge. Kommunsektorn har också stora utmaningar på grund av kraftigt ökande  
pensionskostnader under de närmsta åren. Den höga osäkerheten gör att risken ökar för att  
det verkliga utfallet avviker från prognoser och beräkningar är exceptionellt hög. 
Kommunen har därför under de senaste tre åren valt att vänta med volymförändringarna 
till höstens budgetprocess och det är även rekommendationen till budgetprocessen inför 
2024-2026. De förutsättningar som ligger till grund för ramärendet kan komma att ändras 
under innevarande år och därför föreslås avvaktan med volymjusteringar för 2024-2026 till 
höstens budgetprocess med undantag för tekniska justeringar med anledning av förslag om 
ändrade principer för interndebitering. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 54 
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Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 26 maj 2023 
Bilaga 1 Ramärende mål och budget 2024-2026 
Bilaga 2 Ekonomiska ramar avseende driftbudget 2024-2026 

Yrkanden 
Andreas Andersson (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Lina Olsson 
(NL) och Desha Svenneborg (MP), att ärendet kompletteras med volymuppräkningar.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns två förslag till beslut – förslaget i 
tjänsteskrivelsen från stadsledningskontoret och förslaget från Andreas Andersson.   
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med förslaget från stadsledningskontoret.  

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau för Moderaterna, Johan Krogh för Centerpartiet, Gunilla Grudevall-
Steen för Liberalerna och Karin Teljstedt för Kristdemokraterna lät gemensamt 
anteckna följande till protokollet:  
”Det ekonomiska läget i Sverige är mycket ansträngt nu. Hushåll, företag och kommunala 
verksamheter möter skenande elpriser, kraftigt ökade kostnader för livsmedel och 
transporter och höga räntor. Bostadsbyggandet i landet har nästan tvärstannat och 
arbetslösheten är fortsatt hög.  
Högsta prioritet nu måste vara att få ned inflationen, inflationen är den största fienden. 
Kommunen får inte med ogenomtänkta beslut elda på inflationen utan måste iaktta 
försiktighet i detta historiskt osäkra läge.  
Situationen i Nacka ser lite ljusare ut. Tack vare en klok och framsynt politik har Nacka en 
stark och stabil ekonomi med stora överskott och låga skulder, vilket bl a resulterat i bra 
räntevillkor och högsta rating (AAA). Vi har också haft möjlighet att besluta om en 
tilläggsbudget som innebär att vi skjuter till 36 miljoner kronor extra till våra skolor, 
förskolor och omsorgsverksamheter redan nu i sommar.   
I detta ramärende ges förutsättningar för det vidare budgetarbetet. Eftersom osäkerheten 
om inflation, bostadsbyggande, befolkningsutveckling och skatteintäkter är mycket stora 
håller vi oss vid en försiktighetsprincip och reserverar pengar centralt tills vidare och 
återkommer i budgetarbetet i höst. Vi konstaterar att utgångsläget är relativt gott, vi har 
knappt 300 miljoner kronor att fördela och samtidigt nå våra finansiella mål på 2 procent 
överskott (137 miljoner kronor). Det kommer att räcka till att kompensera för 
volymökningar och ytterligare checkhöjningar inom skolan och omsorgen och för andra 
satsningar för klimatet och Nackabornas vardag. ” 
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Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan ser gärna av preliminära volymökningar tags med redan i tjänstebudgeten, för 
att justeras med uppdaterade siffror under hösten. Ramärendet innehåller heller ingen pris- 
och lönekompensation i ramärendet, samtidigt som inflationen är rekordhög, vilket kan 
orsaka budgetavvikelser.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Nacka kommun har gjort stora överskott i årsredovisningarna och inte gett någon 
kompensation till nämnderna för ökande priser och löner. Det ledde fram till att det fick 
antas en tilläggsbudget för att klara av att ge elever utbildning och människor i behov av 
vård det som de har rätt till. 
Nacka kommun har under lång tid skurit ner på resurserna till nämnderna genom att inte 
ge pris och lönekompensation vilket faktiskt gör verksamheterna mindre effektiva.  
I år när inflationen och konsumentprisindex rusat till rekordhöga nivåer behövs ännu mer 
ån vanligt en ökad budget till verksamheterna för att de ska klara grundverksamheterna. 
När hyran som också kommer öka med samma siffror som inflationen räknas in i 
verksamheternas kostnader som checkarna ska klara ser Vänsterpartiet detta ramärende 
som skadligt för verksamheterna, medarbetarna och arbetsmiljön på alla berörda 
arbetsplatser.” 
 
- - - - - 
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§  212 KFKS 2022-00296 

Årsredovisningar 2022 för stiftelser förvaltade av Nacka 
kommun 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande.  
 
1. Kommunstyrelsen noterar årsredovisningarna avseende år 2022 för Stiftelsen  
Kapten P Möllers Skolfond, Stiftelsen Lindbergs Fond, Stiftelsen Skolsamfonden  
och Stiftelsen Sociala Samfonden. 
 
2. Kommunstyrelsen beslutar att ingen utdelning görs under 2023 för Stiftelsen  
Kapten P Möllers Skolfond, Stiftelsen Lindbergs Fond och Stiftelsen Skolsamfonden. 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen är förvaltare för fyra stiftelser: Stiftelsen Kapten P Möllers Skolfond  
(organisationsnummer 802425-4164), Stiftelsen Lindbergs Fond (802480-5478), Stiftelsen  
Skolsamfonden (802480-5387) och Stiftelsen Sociala Samfonden (802480-6666). Den  
sistnämnda stiftelsen är under avveckling. 
 
Stadsledningskontoret föreslår att ingen utdelning görs under 2023 för Stiftelsen Kapten P  
Möllers Skolfond, Stiftelsen Lindbergs Fond och Stiftelsen Skolsamfonden. Samtliga dessa  
stiftelser redovisar ett underskott för 2022. Därutöver har stiftelsen Lindbergs Fond och  
Stiftelsen Skolsamfonden ett negativt fritt eget kapital, vilket innebär att ingen utdelning får  
genomföras. Kapten P Möller har ett lågt fritt eget kapital. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 56 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 24 april 2023 
Bilaga 1a Årsredovisning 2022, Stiftelsen Kapten P Möllers Skolfond 
Bilaga 1b Revisionsberättelse, Stiftelsen Kapten P Möllers Skolfond 
Bilaga 2a Årsredovisning 2022, Stiftelsen Lindbergs Fond 
Bilaga 2b Revisionsberättelse 2022, Stiftelsen Lindbergs Fond 
Bilaga 3a Årsredovisning 2022, Stiftelsen Skolsamfonden 
Bilaga 3b Revisionsberättelse 2022, Stiftelsen Skolsamfonden 
Bilaga 4 Årsredovisning 2022, Sociala Samfonden  
Bilaga 5 Förvaltnings och placeringspolicy för stiftelser förvaltade av Nacka kommun  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  213 KFKS 2020-00918 

Tilldelning av medel ur framtidsfonderna – tertial 1 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 
Kommunstyrelsen beslutar att tilldela medel om totalt 3 618 980 kr ur framtidsfonderna  
avseende tertial 1 2023 enlig följande fördelning. 
 
Fond Projekt Belopp Nämnd 

Framtids- och 
utvecklingsfond 

Digital planprocess: 
hantering av utskick och 
yttrande i planprocessen 

1 100 000 kr Miljö- och 
stadsbyggnadsnämnden 

Framtids- och 
utvecklingsfond 

Överförmyndarverksamh
et i framkant 

918 980 kr Överförmyndarnämnden 

Miljö- och 
klimatfond 

Sjörening, fällning av 
Bagarsjön och utredning 
av Ältasjön, Myrsjön 
samt Baggensfjärden  

1 600 000 kr Natur- och 
trafiknämnden  

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen fattade beslut om att inrätta fyra framtidsfonder den 21 december 2020 i  
enlighet med politikerinitiativet – Inrätta 4 framtidsfonder i Nacka, för utveckling,  
kompetens, trygghet och miljö som inkom den 6 oktober 2020. Fonderna är tänkta att  
stimulera effektivare och smartare lösningar, ge Nackasamhället större mervärde och  
möjliggöra utveckling och innovation som inte annars varit möjliga i närtid. Samtidigt  
fattades beslut om vilka kriterier som ska vara uppfyllda för att kunna beviljas medel ur  
fonderna. Den 22 februari 2021 fattade kommunstyrelsen vidare beslut om hur hantering  
av fonderna rent praktiskt ska gå till i organisationen. Kommunstyrelsen ska besluta om  
hur medlen får användas och beviljar medel från dessa fonder. Ansökan om medel ur  
fonderna hanteras en gång per tertial och ansökan undertecknas av direktör eller  
motsvarande för berörd process eller verksamhet. Hur beviljade medel har använts och  
vilket resultat som har uppnåtts kommer att följas upp av kommunstyrelsen. 
 
I tertial 1 2023 inkom tre ansökningar om totalt 3 618 980 kr till två av fonderna enligt  
bilaga 1–6.  
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Utifrån sitt uppdrag rekommenderar fondrådet att medel om totalt 3 618 980 kr beviljas ur  
framtidsfonderna till projekten Överförmyndarverksamhet i framkant, Digital planprocess:  
hantering av utskick och yttrande i planprocessen samt Sjörening, fällning av Bagarsjön och  
utredning av Ältasjön, Myrsjön samt Baggensfjärden. Nästa tilldelning sker i oktober 2023. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 59 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 10 maj 2023. 
Bilaga 1 Ansökan Sjörening, fällning av Bagarsjön och utredning av Ältasjön, Myrsjön samt 
Baggensfjärden 
Bilaga 2 Budget sjörening, fällning av Bagarsjön och utredning av Ältasjön, Myrsjön samt 
Baggensfjärden 
Bilaga 3 Ansökan Digital planprocess: hantering av utskick och yttrande i planprocessen 
Bilaga 4 Budget Digital planprocess: hantering av utskick och yttrande i planprocessen 
Bilaga 5 Ansökan Överförmyndarverksamhet i framkant 
Bilaga 6 Budget Överförmyndarverksamhet i framkant 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD) och Lina Olsson 
(NL), bifall till arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
” Vi i Alliansen har sett till att Nacka har god ekonomi. Vi för en försiktig ekonomisk 
politik som gjort att vi både kunnat tillföra välfärden mer pengar och sänka skatten och 
samtidigt generera stora överskott de senaste åren. En del av överskotten har vi avsatt för 
olika strategiska framtidssatsningar och idag fördelar vi pengar till tre projekt för att göra 
Nacka bättre. Det handlar om att rena ytterligare sjöar och digitalisera delar av 
planprocessen och överförmyndarverksamheten så att de blir smidigare och effektivare. 
Det är bra att ha en stark ekonomi!” 
 
I ovanstående protokollsanteckning från Moderaterna instämde Karin Teljstedt för 
Kristdemokraterna. 
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Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att det är bra att nyttja framtidsfonderna till att finansiera de föreslagna 
projekten. Särskilt vill vi lyfta fram sjörening av Bagarsjön och utredning av Ältasjön, 
Myrsjön samt Baggensfjärden som väldigt positivt och något som Nackalistan stödjer.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är kritiska till att medel ska beviljas från framtidsfonderna till kortsiktiga 
projekt som kan och borde vara en dela av ordinarie budget. Medarbetare inom kommunen 
ska dessutom inte behöva belastas med att ansöka om projektmedel inom den egna 
organisationer för initiativ som är självklara för verksamheten.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Äntligen kan fler sjöar i Nacka renas, något vi arbetat länge för samt drivit i förhandlingar 
efter valet. Även en undersökning av bottensediment och miljöskador vid populära 
badplatser samt längs kuster och kajer är något vi drivit och ser fram emot en återkoppling 
kring, antingen inom ramen för framtidsfonder eller med andra medel.” 

 
- - - - - 
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§  214 KFKS 2023-00036 

Ramar och förutsättningar för att inleda upphandling av 
IT-driftpartner 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att inleda upphandling av IT-driftpartner i enlighet med 
inköpsenhetens tjänsteskrivelse daterad den 7 mars 2023 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunens avtal avseende IT-drifttjänster löper ut den 7 juli 2024 och en ny upphandling 
behöver göras. Inför upphandlingen har en förstudie i form av en marknadsanalys 
genomförts. Syftet med marknadsanalysen har varit att undersöka vilka trender som finns 
på marknaden både på kort och lång sikt, samt att identifiera bästa möjliga upplägg för 
upphandlingen. En förutsättning för att upphandla tjänsterna på detta sätt är att 
kommunen besitter rätt kompetens för att kunna beställa, styra och följa upp avtalen. Inom  
IT-området har kommunen förstärkt kompetensen för att kunna göra detta. Tidplanen är  
att upphandlingen annonseras i början av september 2023 och att tilldelningsbeslut fattas i  
december 2023. 
Upphandlingen omfattar drift av samtliga system som inte driftas av externa 
tredjepartsleverantörer. Antalet system som finns i kommunen och som driftas av  
nuvarande IT-driftpartner uppgår idag till cirka 100, och berör kommunens samtliga  
verksamhetsområden. Avtalet förslås löpa under en period av 10 år, inklusive  
förlängningsoptioner, då ett för kort avtal med ett potentiellt byte av driftpartner tar  
mycket av kommunens resurser i anspråk, både vad gäller tid och ekonomi. 
Utöver krav på drift av enskilda system, samt viss central IT-infrastruktur som till exempel  
brandvägg, kontohantering och liknande kommer kommunen även ställa krav om specifika  
säkerhetstjänster i syfte att erhålla en robust säkerhet med hänsyn till det allmänna förhöjda  
säkerhetsläget inom IT-sektorn globalt. 
Upphandlingen kommer att genomföras som ett förhandlat förfarande och  
utvärderingsgrunden kommer att vara ekonomiskt mest fördelaktig där pris värderas till 50  
procent och kvalitet till 50 procent 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 60  
Tjänsteskrivelse från digitaliseringsenheten m.fl. daterad den 7 mars 2023 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Desha Svenneborg 
(MP) och Lina Olsson (NL), att ärendet kompletteras med ett villkor om kollektivavtal eller  
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avtal i nivå med centrala kollektivavtal. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag  
och tilläggsförslaget från Johanna Kvist.  
 
Ordföranden ställde först arbetsutskottets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden tilläggsförslaget mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat att avslå förslaget.  

Protokollsanteckningar 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet instämmer i Socialdemokratiernas yrkande om att ärendet kompletteras 
med ett villkor om kollektivavtal eller avtal i nivå med centrala kollektivavtal.  
Det finns andra krav på leverantörerna som är positiva, att det föreslås ställas krav enligt 
ramverket för miljömässiga, sociala och arbetsrättsliga villkor. I denna upphandling gäller 
det miljöaspekter som ska vägas in i upphandlingen och det är viktigt för Vänsterpartiet. 
Som vi motionerat om ett flertalgånger ser vi upphandlingen som ett bra sätt att styra 
utveckling mot ökad ekologisk och social hållbarhet.” 
 
 
- - - - - 

  



 
117 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  215 KFKS 2023-00476 

Dataskyddsombudets årsrapport 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar dataskyddsombudets årsrapport för 2022. 

Sammanfattning av ärendet 
I dataskyddsombudets uppdrag ligger bland annat att granska efterlevnaden av  
dataskyddsförordningen (GDPR) och rapportera till den personuppgiftsansvariga, i detta  
fall kommunstyrelsen. Dataskyddsombudet rapporterar årligen till nämnden och i detta  
ärende presenteras dataskyddsombudets granskning av kommunstyrelsen för året 2022 och  
redovisning av hur väl nämnden följer förordningens krav. Granskningen presenteras i tre 
separata rapporter; verksamhet under Välfärd skola, Välfärd samhällsservice och övriga  
enheter under kommunstyrelsen. 
Resultatet av granskningen visar att de flesta verksamheter och enheter har genomfört ett  
arbete för att efterleva kraven i GDPR fullt ut, men vissa åtgärder krävs fortfarande för att  
säkerställa komplett efterlevnad. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 63 
Tjänsteskrivelse från ledningsstaben m.fl. daterad den 11 maj 2023 
Bilaga 1. Dataskyddsombudets årsrapport 2022 – Välfärd skola 
Bilaga 2. Dataskyddsombudets årsrapport 2022 – Välfärd samhällsservice  
Bilaga 3. Dataskyddsombudets årsrapport 2022 – Kommunstyrelsen övrig verksamhet 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Bland bristerna som nämns tycker vi att det är särskilt allvarligt att enskilda som begär 
registerutdrag – så kallad rätt till tillgång för att få veta i vilka sammanhang man 
förekommer i kommunens olika register – ”enbart vid några tillfällen hanterats i tid” under 
2022. Det finns även brister i informationen till registrerade och att dessa inte får kopior av 
själva personuppgifterna vid den första begäran.” 
 
- - - - - 
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§  216 KFKS 2023-00515 

Årlig uppföljning arbetsmiljöarbete 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar 2022 års uppföljning av det systematiska arbetsmiljöarbetet till  
protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
Den årliga uppföljningen av det systematiska arbetsmiljöarbetet har summerats för Nacka  
kommun. Summeringen av de frågor som ingår i checklistor för att följa upp  
arbetsmiljöarbetet visar sammantaget att arbetsmiljöarbetet är känt, genomförs och  
fungerar till stora delar inom både Välfärd samhällsservice, Välfärd skola och enheter  
i stadshuset. Under året har rutiner för det systematiska arbetsmiljöarbetet på 
arbetsplatserna utvecklats än mer, riskbedömningar har genomförts än mer kontinuerligt  
och åtgärder kopplade till riskerna har genomförts i än högre utsträckning. 
 
I ärendet framgår även att medarbetarundersökningen har förstärkts med frågeområdet  
”Arbetsmiljöarbete” som ett led i att driva på utvecklingen av ett än mer medarbetardrivet 
och proaktivt systematiskt arbetsmiljöarbete. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 65 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 22 maj 2023 
Bilaga 1. Årlig uppföljning av det systematiska arbetsmiljöarbetet 2022.  
Bilaga 2. Kommungemensamma initiativ för utveckling av det systematiska  
arbetsmiljöarbetet 2022. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 

Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Hur uppföljningen av arbetsmiljöarbetet är organiserat är mycket bra. En del av utfallen 
måste jobbas vidare med, men hur själva uppföljningen är organiserad och hanteras ser bra 
ut. Däremot anser vi socialdemokrater att mer resurser behövs för att personalen ska ha 
rätt förutsättningar för att utföra sina viktiga jobb varje dag.” 
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Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker det är väldigt roligt att se hur bra det systematiska arbetsmiljöarbetet 
fungerar i kommunen. Vi delar synen på hur viktig årsplaneringen av arbetsmiljöarbetet är 
och hur viktigt det är att få med medarbetarna så att de själva också börjar tänka på.  
Arbetsmiljön i sin vardag. Det är bra att man identifierat flera utvecklingspunkter som man 
lyfter i tjänsteskrivelsen och som man avser jobba vidare med. Så sammanfattningsvis så 
vill vi rikta ett stort tack till alla som varit inblandade i detta arbete.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är positiva till att kommunen i samverkan med fackliga företrädare 
utvecklar arbetsmiljöarbetet till ett mer medarbetardrivet, proaktivt och systematiskt 
arbetsmiljöarbete på alla arbetsplatser. Det är viktigt att detta arbete fortsätter utvecklas 
tillsammans med medarbetare, men också att förutsättningar från start finns för ett gott 
arbete genom god budget som förutsätter rimligt antal anställda för arbetsuppgifter och 
storlek på verksamheten. Vänsterpartiet ser också i uppföljningen samt i 
medarbetarundersökningen att Välfärd skola och välfärdsamhällsservice sticker ut i flera 
områden. Till exempel är skattningen gällande uppföljning av det systematiska 
arbetsmiljöarbetet på 2 för välfärd samhällsservice vilket är lägre än välfärd skola. För alla 
områden kan arbetsplatsträffar (APT) bli mer av ett aktivt forum för dialog om 
arbetsförutsättningarna och hur vi ska utveckla arbetsmiljön. På punkten om arbetsplatsen 
gått igenom den förteckning av föreskrifter och annan lagstiftning som omfattas av inom 
arbetsmiljöområdet är uppskattningen från medarbetare 2 inom alla områden. Kommunen 
har ett stort ansvar där att prioritera och lyfta arbetsmiljöområdet och chefer i alla 
verksamheter bör få det stöd som behövs för att systematiskt arbeta med arbetsmiljö.” 
 
- - - - - 
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§  217 KFKS 2023-00514 

Uppföljning av 2022 års medarbetarundersökning 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar fokusuppföljningens resultat 2023 till protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommuns fokusuppföljning har genomförts våren 2023 för att följa upp 
medarbetarundersökningen från i höstas. Fokusuppföljningen och medarbetarunder-
sökningen genomförs för att driva på utvecklingen av ett proaktivt systematiska 
arbetsmiljöarbete och dialogen på varje arbetsplats om de åtgärder som prioriteras för att 
öka kommunstyrelsens fokus för personalprocessen Nacka är en attraktiv arbetsgivare med 
kompetenta, motiverade, stolta och friska medarbetare.  
 
Nacka kommun har ett starkt resultat i vårens fokusuppföljning även om resultatet på 
totalnivå backar något jämfört med resultatet i höstens medarbetarundersökning. Snitt-
index för kommunen totalt för de 29 frågor som är jämförbara med undersöknings-
företaget Zonderas kommunjämförelse uppgår till 74 procent positiva svar, vilket är tre 
procentenheter högre än snittindexet för Zonderas kommunjämförelse. 
 
Hållbart medarbetarengagemang, HME, som är en av de fyra resultatindikatorer som 
kommunstyrelsen följer över tid uppgår till 79 procent, vilket är en procentenhet lägre än 
SKR:s jämförelsetal för kommuner. Resultat för kommunstyrelsens tre andra resultatindi-
katorer är högre än jämförelsetalen i Zonderas kommunjämförelse. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 66 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 17 maj 2023 
Bilaga 1. Zonderas analys av Fokusuppföljningens resultat 2023  
Bilaga 2. Resultatrapport Fokusuppföljningen 2023 per område  
Bilaga 3. Resultatrapport Medarbetarundersökningen och Fokusuppföljningen 2021 - 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är stor skillnad på svarsfrekvens mellan olika delar inom kommunen. I stadshuset 
svarar 92 %, inom Välfärd Skola 84 % och inom Välfärd Samhällsservice 77 %. Det ser vi 
som en signal för olika förutsättningar till administration på arbetstid och ojämlika 
förutsättningar att delta i denna viktiga undersökning. Det kan också vara ett tecken på att 
antalet otrygga timanställningar är fler inom just Välfärd Samhällsservice. Det är viktigt att 
ge rimliga förutsättningar att kunna svara på medarbetarundersökningen, kanske finns det 
något annorlunda sätt för att se till att alla medarbetare kan göra det under sin arbetstid? 
Förskola, grundskola och äldreboenden uppvisar ett lägre ”Hållbart 
Medarbetarengagemang” och resultatet för förskolan har sjunkit. Allmänt har Nacka bra 
resultat i kommunjämförelser vad vi kan se, men det hade varit intressant om vi 
kommunen hade kunnat se medarbetarundersökningar för alla medarbetare inom 
välfärdssektorn, som betalas av kommunala skattepengar; även inom privata aktörer. För 
trots allt har vi som kommun ett visst ansvar kopplat till vilka resurser som finns för att 
kunna utföra ett bra arbete och samtidigt må bra själv.  
Dessutom får vi en annan bild när vi möter personal ute i våra verksamheter. Vi får ofta 
höra om hur tufft läget är. Hur det är fler barn per vuxen inom förskolan, att personalen i 
omsorgen tvingas till tuffa avvägningar varje dag och att lärarna i skolan saknar resurser för 
att kunna ge alla barn rätt förutsättningar att lyckas i skolan. Det är bara några exempel, 
men de är tydliga. Det är tydligt att även om vi vinner priser och mäter högt i kundnöjdhet 
så finns en baksida – att Nacka förlitar sig på personalens engagemang istället för att se till 
att rätt resurser och förutsättningar finns för att personalen ska kunna må bra både på och 
efter jobbet samtidigt som Nackaborna får den bästa skolan, omsorgen eller servicen. Vi 
socialdemokrater vill ge personalen rätt förutsättningar så att de kan utföra sina viktiga jobb 
varje dag.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Det är positivt med den höga svarsfrekvensen för Nacka kommuns medarbetare, även om 
det skiljer en del mellan olika delar av kommunen, där 92% av personalen i stadshuset 
svarar jämfört med 77% för Välfärd samhällsservice, vilket vore intressant att analysera 
vidare. Något som sticker ut är att värdena för effektivitet och utveckling sjunker. Detta 
innefattar bl a hur effektivt arbetet är organiserat, tydliga beslutsvägar och gemensamma 
ansvaret och det är resultaten inom produktionen och främst Välfärd skola som drar ned 
resultaten. Tex är Nackas resultat 13 procentenheter lägre än Zonderas kommunjämförelse, 
där Välfärd skola har det lägsta resultatet, 62%. Hållbart Medarbetarengagemang (HME) 
för kommunen som helhet uppgår till 79% vilket är en procent lägre än i fjol och resultatet 
når inte upp till kommunstyrelsens målindikator på 81%. Resultatet är även en 
procentenhet lägre än KSR:s jämförelsetal för 2022. Både Välfärd skola och enheter i 
Nacka stadshus backar. Vad gäller HME per yrkesområden är det främst förskolan som 
sticker ut, med sex procentenheter lägre värde än i Kolada. Andelen som kan 
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rekommendera Nacka stadshus som arbetsgivare är högst bland medarbetarna i stadshuset; 
74%. Inom välfärd skola är siffran lägre, 64%. 
Siffrorna ser över lag bra ut för kommunens medarbetare, men man kan fråga sig om 
jämförelsen med andra kommuner verkligen är rättvisande, då Nacka kommun har många 
privata anordnare vars medarbetare inte ingår i undersökningen. Som exempel kan nämnas 
Hemtjänsten, som i Nacka är helt är utlagd på privata anordnare vilket inte är fallet i många 
andra kommuner. Bland de ca 27 jämförelsekommunerna i Zonderas undersökning, är det 
bara fyra kommuner som enbart har privata anordnare inom hemtjänsten, precis som 
Nacka. Övriga har kommunal hemtjänst eller en blandning av privata och kommunala. 
Därför kan det bli fel när Nacka jämför sig mot kommuner som har många anställda inom 
tex hemtjänst och andra välfärdsverksamheter. Hur de som arbetar inom hemtjänsten som 
erbjuds av privata anordnare i Nacka upplever sin anställning och engagemang vet vi inget 
om. För att få en total och rättvisande bild av hur de som arbetar inom välfärdssektorn i 
Nacka kommun upplever sin arbetssituation borde även de privata anordnarnas 
medarbetare finnas med i undersökningen. Annars finns risk att siffrorna ser bra ut på 
pappret, och att ju fler verksamheter som läggs ut på privata aktörer, desto bättre blir 
Nackas siffror i förhållande till andra kommuner.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet ser det som oroväckande att medarbetarundersökningen visar att 
arbetsförutsättningar och balans något svagare för Välfärd Skola och att det är generellt 
sjunkande värden för effektivitet och utveckling: effektivt organiserat arbete, tydliga 
beslutsvägar, gemensamt ansvar etc. Vänsterpartiet har tidigare påpekat att en budget som 
årligen ställer krav på besparingar kommer påverka resultat och välmående i verksamheten. 
Nacka kommun har ställt effektiviseringskrav på all verksamhet återkommande i flera år. 
Idag bidrar det snarare till ett arbete som inte är effektivt organiserat då verksamheter är 
underfinansierade.” 
 
- - - - - 
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§  218 KFKS 2023-00014 

Gemensam målbild 2023-2026 – Samverkan 
Stockholmsregionen 
Antagande 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar Gemensam målbild 2023-2026 – Samverkan Stockholmsregionen i  
enlighet med bilaga 2 till tjänsteskrivelsen daterad den 15 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Samverkan Stockholmsregionen (SSR) är ett gemensamt aktörsnätverk mellan  
samhällsaktörer i Stockholms län såsom kommuner, Länsstyrelsen, polisen och andra  
myndigheter som tillsammans verkar för en trygg, säker och störningsfri region.  
Kommunstyrelsen har den 6 februari 2023, § 69, beslutat om yttrande över remissen till  
Gemensam målbild 2023-2026. 
 
Den övergripande bedömningen är att många av målsättningarna som fanns för perioden  
2019–2022 fortfarande är aktuella och relevanta. Däremot har omvärldssituationen  
inneburit att det finns större behov av flexibilitet och anpassning i arbetet. Bedömningen är  
att den version som arbetats fram och nu ligger för antagande är i linje med  
kommunstyrelsens tidigare bedömning och yttrande och därför ska antas. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 68 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 15 maj 2023 
Bilaga 1. Följebrev 
Bilaga 2. Gemensam målbild 2023-2026 – Samverkan Stockholmsregionen 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Klimatkrisen är vår tids största utmaning och Centerpartiet ser det som självklart att 
”Samverkan Stockholmsregionen” används i syfte att möta och minska klimatkrisen.” 
- - - - - 

  



 
124 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  219 KFKS 2023-00368 

Kartläggning av Nacka kommuns arbete mot 
välfärdsbrottslighet och otillåten påverkan 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande. 

1. Kommunstyrelsen ger stadsledningskontoret i uppdrag att kartlägga kommunens 
arbete med att förebygga välfärdsbrottlighet enligt tjänsteskrivelsen daterad den 17 
maj 2023.¨ 

2. Kommunstyrelsen noterar att den uppskattade kostnaden för nedlagd tid beräknas 
till cirka 260 000 kr.  

3. Kostnaden för projektet tas ur kommunstyrelsens reserv för oförutsedda uppgifter. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun behöver förstärka sitt förebyggande arbete mot välfärdsbrottslighet och 
otillåten påverkan, och se till att det finns en tydlig process för att hantera oegentligheter. 
Kommunen behöver också gemensamma strategier för att hantera dessa frågor eftersom 
det idag finns ett otydligt ansvar på kommunövergripande nivå. En kartläggning av hur 
kommunen arbetar med att förebygga, förhindra och upptäcka välfärdsbrottslighet är 
viktigt för att identifiera behov och luckor. Kartläggningen kommer att omfatta alla 
nämnder och dess verksamheter och kommer att ske genom intervjuer med bland annat 
enhetschefer för att få information om hur verksamheterna arbetar, om det finns relevanta 
rutiner och handlingsplaner, hur lagen och rutinerna efterlevs och om det finns information 
om tidigare upptäckta fall av välfärdsbrottslighet eller misstänkt sådan. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens trygghetsutskott den 31 maj 2023 § 18 
Tjänsteskrivelse från ledningsstaben, daterad den 17 maj 2023 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD) och Gunilla 
Grudevall Steen (L), bifall till följande förslag till beslut:  
”Kommunstyrelsen beslutar i enlighet med trygghetsutskottets förslag med ändringen så att 
kostnaden för projektet tas ur kommunstyrelsens reserv för oförutsedda uppgifter.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – Mats Gerdaus förslag – 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Med detta ärende tar vi nästa steg i kampen mot den organiserade brottsligheten. Sverige 
har kommit att plågas av allvarlig brottslighet på bred front. Den organiserade 
brottsligheten har i allt större utsträckning riktat in sig mot offentlig sektor. Nackabornas 
surt förvärvade skattepengar kan då komma att hamna i kriminellas fickor, och göder den 
brottslighet som varje vecka kräver liv. Det handlar exempelvis om fusk med folkbokföring 
för att felaktigt få tillgång till olika typer av bidrag eller privata utförare som inte levererar 
det som kommunen har beställt. Nästa steg mot detta är därför att kartlägga det arbete som 
redan görs av kommunen, för att därigenom se hur kommunen kan bli bättre. Det är 
positivt att alla partier är med på detta.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Att få Nacka kommun att arbeta aktivt och strukturerat för att stärka det förebyggande 
arbetet mot välfärdsbrottslighet var en valfråga för oss Kristdemokrater. Vi tror på 
människans vilja och förmåga att bidra och ta ansvar, men vi får inte blunda för att fusk 
även kan förekomma i vår kommun. 
Det handlar om trygghet för såväl brukare som medarbetare och respekt för medborgarnas 
skattepengar som vi förvaltar. Välfärdsfusk är skadligt också för att det undergräver viljan 
att betala skatt.” 
 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Vi uppfattar detta som ett bra och genomarbetat förslag. Dock är det viktigt att inte bara 
fokusera på enskilda personers fusk (vilket självfallet är viktigt att stoppa) utan att verkligen 
hitta metoder för att komma åt den organiserade brottsligheten som verkar inom 
välfärdssektorn och som organiseras på många olika sätt. Där finns det riktigt stora 
summorna. Inte minst är Södertälje ett bra och intressant exempel på hur en kommun kan 
arbeta aktivt och framgångsrikt mot välfärdsbrottslighet över tid.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet välkomnar en kartläggning av kommuns arbete mot välfärdsbrottslighet 
och otillåten påverkan. Nacka är en kommun där det finns många privata vårdgivare och 
enskilda utförare inom den offentligt finansierade välfärden. Till exempel finns inget 
kommunalt alternativ till hemtjänst eller ett kommunalt bostadsbolag. Denna verklighet 
ställer högre krav på upphandling och auktorisationsvillkor, samt på att kommunerna 
systematiskt följer upp företagen för att tidigt upptäcka välfärdsfusk. Det är även viktigt att 
kommunen har en effektiv och snabb sanktionsprocess för att förhindra avauktorisation 
och hindra oseriösa vårdföretag från att etablera sig i området. Ett första steg i att 
samordna och effektivisera är att kartlägga hur arbetet med att förebygga, förhindra och 
upptäcka välfärdsbrottslighet ser ut idag. Vänsterpartiet håller med tjänsteskrivelsen om att 
det idag ”föreligger ett otydligt ansvar på kommunövergripande nivå och det saknas en 
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sammanhållen rapportering, analys och struktur för arbetet”. Nacka kommun behöver 
prioritera arbetet med att stärka det förebyggande arbetet mot välfärdsbrottslighet och 
otillåten påverkan. Vänsterpartiet anser att det är bra att det förespråkas tydligare process 
för att hantera oegentligheter när de upptäcks. Att skapa gemensamma strategier i arbetet 
mot välfärdsbrott och otillåten påverkan är viktigt för att säkerställa att skattemedel 
används korrekt och att kommunens medborgare får sina behov av välfärd tillgodosedda. 
Ibland är välfärdsbrottligheten riktad mot staten, tex i långa entreprenörskedjor där skatten 
på inkomster försvinner på vägen. Det ger kommunen som upphandlartjänsten en lägre 
kostnad jämfört med företag som följer lagar och regler. Det finns en motsättning i att vilja 
hitta det fusket eftersom det är många ekonomiska vinnare i det systemet, tyvärr och 
motvilligt till och med nackaborna. Det är nödvändigt att kommunen även upptäcker och 
kan åtgärda denna brottslighet även om den riktar sig mot annan myndighet.” 
 
- - - - - 
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§  220 KFKS-2023-00572 

Sponsring av internationellt mästerskap i Nacka 2023 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att sponsra Kungliga Svenska Segelsällskapet med 132 

000 kronor för genomförandet av det internationella mästerskapet ”29er European 
Championship 2023” i Nacka. Samarbetet ska regleras i avtal i enlighet med av 
kommunfullmäktige den 20 mars 2023, § 105, antagen policy om sponsring. 

 
2. Kommunstyrelsen beslutar även att kostnaden för projektet tas ur 

kommunstyrelsens reserv för oförutsedda uppgifter. 

Sammanfattning av ärendet 
Kungliga Svenska Segel Sällskapet (KSSS) med säte i Saltsjöbaden är värdklubb för den 
internationella regattan ”29er European Championship 2023” den 12 – 19 augusti och 
Nacka kommun ämnar stödja klubben med att genomföra arrangemanget. Pengarna 
kommer att användas för att finansiera en regattamiddag samt en filmproduktion. 
Filmproduktionen kommer att kunna användas i marknadsföringssyfte för att lyfta Nacka 
kommun som värdkommun. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningsledningskontoret, daterad den 26 maj 2023 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkande bifall till stadsledningskontorets förslag med följande 
komplettering:  
2. ”Kommunstyrelsen beslutar att kostnaden för projektet tas ur kommunstyrelsens reserv 
för oförutsedda uppgifter.” 
 
Tomas Ottosson (V) yrkade, med instämmande av Lina Olsson (NL), att ärendet skulle 
avslås.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns två förslag till beslut – Mats Gerdaus 
förslag, samt Tomas Ottossons förlag.  
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med Mats Gerdaus förslag.  
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Reservationer 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.  
”Vänsterpartiet ser ingen möjlighet att bifalla sponsringen av KSSS regatta. En större del 
avser en regattamiddag 57 000 kr och det kan inte rimligtvis vara ett ändamål för 
skattemedlen.  
Vänsterpartiet kan inte se att KSSS motprestation utgör något substantiellt värde för 
kommunen.” 

Protokollsanteckningar 
Ella Tegsten lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna är positiva till satsningar på idrottsaktiviteter. Samtidigt har vi 
funderingar kring varför just detta evenemang sponsras. Det finns många föreningar i 
Nacka som varje dag står för viktig verksamhet för många av våra barn och unga. Det är 
också viktigt att finansieringen av den middag som kommunen ska sponsra inte går till 
alkohol. Det här är en engångssatsning i syfte att stärka Nacka som idrottskommun i 
samband med ett internationellt mästerskap. Det kan vara nyttigt, men det får inte ersätta 
kontinuerliga satsningar på stärkta förutsättningar för idrott för barn och unga.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan är positiva till segling och välkomnar evenemanget till Nacka. Regattamiddag, 
eventuellt med alkohol, samt filmproduktion ingår dock inte i kommunens kärnuppgifter. 
Våra skattepengar bör användas sparsamt. Utifrån underlaget är det även oklart vilket värde 
denna aktivitet skulle skapa för kommunen, vilket bör framgå i ett sponsoravtal.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet är tveksamma till denna typ av sponsring och förutsätter att kommunen inte 
sponsrar middag med alkohol. Det är roligt att tävlingar kan ske i Nacka men det behöver 
vara tydligt vad kommunen sponsrar och varför. Vi kommer följa upp denna sponsring.” 
 
- - - - - 
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§  221 KFKS-2022-01079 

Borgerliga vigselförrättare – Nya förordnanden 
Nomineringsärende till Länsstyrelsen i Stockholms län 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen beslutar att följande nomineras till Länsstyrelsen i Stockholms 

län för förordnande som vigselförrättare från och med 1 september 2023 till och 
med och 31 oktober 2025. 
 
- Anders Tiger (KD) (förtroendevald) 
 
- Emma Eide (C) (förtroendevald) 
 
- bordlagd (förtroendevald) 
 
- bordlagd (förtroendevald) 
 
 - AnnMarie Palm (tjänsteperson) 
 
- Maria Rönnberg (tjänsteperson) 
 

2. Kommunstyrelsen noterar att de vigselförrättare som inte längre uppfyller 
kommunens kriterier för förordnande av vigselförrättare kommer upphöra att vara 
bokningsbara via kommunens vigseladministration då nya vigselförrättare enligt 
punkt 1 ovan förordnats av Länsstyrelsen. Kommunstyrelsen noterar även att 
vigselförrättare som inte uppfyller kommunens kriterier kan välja att kvarstå som 
fristående vigselförrättare om det finns önskemål om det. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun erbjuder Nackaborna möjligheten att vigas borgligt. Kommunstyrelsen  
har antagit kriterier för vilka förtroendevalda och tjänstepersoner som kommunen  
föreslår till länsstyrelsen att förordnas som vigselförrättare. Av kriterierna framgår att  
personen ska vara ledande förtroendevald eller högre tjänsteman i Nacka kommun. Med  
ledande förtroendevald avses medlem i presidium i kommunfullmäktige,  
kommunstyrelsen/nämnd, kommunalråd, oppositionsråd eller gruppledare. 
 
Stadsledningskontoret har gjort en översyn för att säkerställa att nuvarande vigselförrättare 
uppfyller kommunens kriterier för vigselförrättare. I de fall kommunens vigselförrättare 
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inte uppfyller kriterierna längre kan redan utsedd vigselförrättare välja om man vill övergå 
som fristående vigselförrättare via Länsstyrelsen istället för via kommunen. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 9 juni 2023 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till det utsända förslaget från stadsledningskontoret med 
kompletteringen att kommunstyrelsen nominerar Anders Tiger (KD) och Emma Eide (C) 
till två av posterna som vigselförrättare.  
 
Johanna Kvist (S) yrkade att återstående två poster bordläggs.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns följande förslag – Mats Gerdaus 
förslag och förslaget om att bordlägga två nomineringar.  
 
Ordföranden ställde först förslaget om bordläggning av två nomineringar mot avslag, och 
fann att kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden Mats Gerdaus förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget. 
 
- - - - - 
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§  222 KFKS 2023-00480 

Sammanställning och redogörelse av förskolors och 
skolors anmälningar om uppgivna kränkningar 
höstterminen 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen i tjänsteskrivelsen daterad den 8 maj 2023 till 
protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
I ärendet framgår att totalt 530 anmälningar (som motsvarar en andel på 3,3 % av det  
samlade barn/elev underlaget) om kränkningar lämnats till huvudmannen under  
höstterminen 2022. Samtliga grundskolor och gymnasieskolor samt tre förskolor har  
lämnat anmälningar under den aktuella tidsperioden. Det är en ökning med 38 anmälningar  
från vårterminen 2022. Statistiken visar att antal anmälda händelser gällande kränkningar  
varierar mellan de olika grund- och gymnasieskolorna. Orsaker till detta beror på olika  
rutiner mellan skolorna men även skolform och stadium inom skolformen. Mörkertal finns  
och är främst aktuellt för skolor med lägre anmälningsfrekvens och för elevgrupper på  
högstadiet och gymnasiet. Det är inte möjligt att få en exakt bild av hur stort mörkertalet är.  
En anmälan om en kränkning innebär inte per automatik att en kränkning har skett,  
däremot har en skola ett ansvar att anmäla och utreda om en elev upplever sig kränkt.  
Välfärd skolas verksamhetsstöd anser att de samtal som skett med skolledarna om detta har  
varit positiva, framåtblickande och lett till ett ökat arbete gällande samsyn mellan skolorna.  
Dessa åtgärder bör fortsätta. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 30 maj 2023 § 31 
Tjänsteskrivelse från välfärd skola daterad den 8 maj 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – verksamhetsutskottets 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är bra att många skolor/rektorsområden arbetar med att de kränkningar som ändå 
sker ska anmälas och utredas. Låga siffror kan dessvärre innebära att kränkningar sker men 
inte anmäls och därmed inte tas tag i. Men det betyder självklart inte att arbetet med att 
försöka minska kräkningar ska utebli. Det handlar om arbetet i skolorna av rektor och 
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pedagoger tillsammans med eleverna, men också om utformningen av skolgårdar och 
skolor, synlighet och en bra vuxennärvaro även utanför klassrummet.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet anser att det är viktigt att det görs en sammanställning och redogörelse av 
förskolors och skolors anmälningar om uppgivna kränkningar regelbundet. För att skolor 
och förskolor ska bli tryggare för alla barn och unga är det viktigt att regelbundet följa upp 
statistik, sätta in åtgärder och utvärdera. Det är en del av ett systematiskt arbete för trygghet 
i verksamheterna. Denna rapport är endast för de kommunala skolorna och förskolorna. 
Även om privata aktörer ska arbeta med anmälningar och kränkningar i verksamheten har 
kommunen ingen övergripande helhetsinsyn. Det är därmed inte heller ett samordnat och 
systematiskt arbete över hela kommunen oavsett driftsform. Varje enskild aktör anmäler 
själv och agerar själv. Vänsterpartiet ser osäkerheter med detta då arbetet med kränkande 
behandling kan variera i kvalité och systematik beroende på driftsaktör.Kränkningarna 
sammanfattas i ett begrepp,kränkningar men består av flera olika uttryck av våld i olika 
former, det gäller sexuella trakasserier/kränkningar, rasistiska och kränkningar riktade mot 
HBTQ personer. Det kan även gälla personens egenskaper som funktions variationer. I en 
sammanställning är det lättare att se siffrorna ihop men för att åtgärda situationen på 
skolenheterna är det viktigt vad som sker med systematik och behöver mötas med kloka 
insatser. Våld i ungas parrelationer har uppmärksammats som ett stort problem sista tiden 
och de ungdomar som är utsatta eller utsätter andra behöver stöttas respektive 
konfronteras med konserverna av situationen som exempel på att olika problem behöver 
olika lösningar.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Att antalet anmälda kränkningar ökar kan vara ett mått på att skolor och förskolor jobbar 
bra med att uppmärksamma och arbeta mot kränkningar. I detta kan ligga en del av de 
tidigare mörkertalen. Det är bra att en djupare analys har gjorts och att vi får ta del av den. 
På en skolmarknad där det gäller att locka elever, vare det med glädjebetyg eller att inga 
kränkningar skett, kan det vara lockande att inte rapportera in anmälningar. Men det 
betyder inte att de inte sker. Bra arbete med att kartlägga och följa upp!” 
 
- - - - - 
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§  223 KFKS 2023-00498 

Angående frånvarostatistik i kommunala grund- och 
grundsärskolor och redogörelse av skolornas 
anmälningar om elevers upprepade eller längre frånvaro 
- höstterminen 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar informationen i tjänsteskrivelse daterad den 11 maj 2023 till  
protokollet. 

Sammanfattning av ärendet 
Ärendet var tänkt att innehålla en redogörelse av frånvarostatistik för Välfärd skolas grund- 
och grundsärskolor från höstterminen 2022 samt över skolors anmälningar om elevers 
upprepade eller längre frånvaro vilka inkommit till Välfärd skolas verksamhetsstöd samma 
termin. 
Redogörelsen av skolors anmälningar av frånvaro visar att skolorna gjorde totalt 85 
anmälningar till huvudmannen under höstterminen. 20 av dessa genomfördes och 
lämnades in. 
På grund av brister i statistikunderlaget kring frånvaron i stort kan dock ingen 
sådan statistik visas. För låg andel av de schemalagda lektionerna hade 
frånvarorapporterats och det fanns brister i skolornas scheman. 
Att få till stånd en fungerande frånvaroregistrering är nu Välfärd skolas högsta 
prioritering i arbetet med elevfrånvaro. Välfärd skolas verksamhetsstöd kommer 
göra insatser kring skolornas schemaläggning och närvaro- och 
frånvaroregistrering, både i form av utbildning med skolorna och regelbunden 
uppföljning med rektorerna. Resultatet av insatserna kommer redovisas under 
våren 2024. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 30 maj 2023 § 32 
Tjänsteskrivelse från välfärd skola daterad den 11 maj 2023 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – verksamhetsutskottets 
förslag – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är under all kritik att frånvaroregistreringen i kommunens skolor inte skötts och sköts 
ordentlig. Ett riktigt statistiskt underlag är en viktig grund för beslutsfattande i syfte att 
stärka verksamheterna och motverka omotiverad frånvaro. Det är dock bra att man efter 
revisorernas granskning 2022 valt att lägga mer fokus på det här området så att dessa 
brister uppdagats och kan korrigeras framöver. Det är tråkigt att resurser nu måste läggas 
på att stärka processen istället för att jobba med eleverna och motverka frånvaron mer 
direkt, men det är en viktig del i arbetet.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att kommunen bör få till stånd en fungerande frånvaroregistrering. Det 
är viktigt att välfärd skola prioriterar detta arbete med elevfrånvaro och gör insatser både i 
form av utbildning med skolorna och regelbunden uppföljning med rektorerna. Vi vill att 
detta återkopplas till nämnden senast våren 2024, som det står i tjänsteskrivelsen.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet ser det som positivt att Nacka kommun ska arbeta för att få till stånd en 
fungerande frånvaroregistrering i arbetet med elevfrånvaro. Vänsterpartiet anser att det är 
bra att revisionen lyfter det som en rekommendation. Ett första steg är i ett samordnat 
arbete är att kartlägga problemet över hela Nacka. Vidare borde kartläggningen också 
innefatta de privata skolorna.  
Anledningen till att det inte finns stabila siffror att redovisa beror på verksamhetsstödet 
bristande funktionalitet och att det inte rapporterades korrekt och att scheman saknades att 
rapportera utifrån. Samtidigt har skolornas resurser effektiviserats under ett stort antal år 
och någonstans märks det på arbetet. Det kan vara här det syns när effektiviseringen 
pressar lärare att välja mellan att sköta en digital rapportering eller ta ett viktigt samtal med 
en elev och förälder.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”I Nacka finns statistiskt sett 50 hemmasittande barn som inte går till skolan, när man tittar 
på nationella siffror. Hur det exakt ligger till i Nacka vet vi dock inte till följd av brister i 
rapporteringen, något som framkommit i detta ärende. För att få en tydlig bild är det viktigt 
att djupdyka i detta och ha ett bra system för anmälningar. Detta är viktigt för att fånga upp 
frånvaro och orsakerna till denna hos barn och elever.” 
 
- - - - - 
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§  224 KFKS 2021-00487 

Naturreservat Ryssbergen – svaromål 
angåendeintrångsersättning för fastigheten Sicklaön 13:2 
Yttrande till mark- och miljödomstolen i mål M 2224-23 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen lämnar svaromål till mark- och miljödomstolen angående 

intrångsersättning för fastigheten Sicklaön 13:2 (mål M 2224-23) i enlighet med 
förslag i bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 5 juni 2023.  

2. Kommunstyrelsen befullmäktigar kommunjuristen Sylvia Ryel eller den hon i sitt 
ställe sätter, att föra kommunens talan i mark- och miljödomstolen, mål M 2224-23. 

Sammanfattning av ärendet 
Ägaren till fastigheten Sicklaön 13:2, som ingår i området för naturreservat Ryssbergen, har 
stämt kommunen i mark- och miljödomstolen och yrkar ersättning med 6 250 000 kronor 
för de inskränkningar som naturreservatet innebär vad gäller användningen av fastigheten. 
De förutsättningar som anges i miljöbalken för rätt till ersättning, bland annat att pågående 
markanvändning avsevärt försvåras, bedöms inte vara uppfyllda och käromålet med kravet 
behöver därför bestridas. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret mfl daterad den 5 juni 2023 
Bilaga 1 Förslag till svaromål  
Bilaga 2 Bilaga 1 till svaromål, Naturreservatsföreskrifterna med bilagor Beslutskarta och  
Skötselplan  
Bilaga 3 Bilaga 2 till svaromål, Översiktsplan 2018 
Bilaga 4  Bilaga 3 till svaromål, Värdering av fastigheten  
Bilaga 5 Stämning från mark- och miljödomstolen med krav på intrångsersättning 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till förslaget från stadsledningskontoret.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från 
stadsledningskontoret – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 
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Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Inte ens det mindre naturreservat i delar av Ryssbergen, som enligt den styrande 
minoriteten skulle garanteras av den beviljade exploateringsplanerna i övriga delar av 
Ryssbergen, verkar längre vara nära förestående. Trots den generösa exploateringsytan i 
Ryssbergen är markägarna inte nöjda med avtalen. Nackalistan motsatte sig och reserverade 
sig emot detaljplanen Ryssbergen, då vi ansåg att den exploaterar natur i stället för att 
skydda den.  
Vi hoppas dock naturligtvis på att kommunen till slut vinner målet i rätten, så att 
åtminstone ett mindre naturreservat kan instiftas.” 
 
- - - - - 
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§  225 KFKS-2023-00382 

Remiss – Naturvårdsverkets delredovisning 1 inom 
uppdrag om producentansvaret för förpackningar 
Yttrande till Klimat- och näringslivsdepartementet 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 4 till  
tjänsteskrivelsen daterad den 29 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Naturvårdsverket har ett uppdrag att skyndsamt inkomma med förslag till  
Regeringskansliet om Naturvårdsverket bedömer att det finns skäl för regeringen att göra  
ändringar i förpackningsförordningen (2022:1274) eller annan lagstiftning. I denna  
skrivelse ger Naturvårdsverket ändringsförslag i förpackningsförordningen som  
huvudsakligen rör bestämmelser som kopplar till beräkningen av och tidpunkten för  
beslut om producentansvarsorganisationers marknadsandelar. Dessa ändringar är  
nödvändiga för att förpackningssystemet ska fungera som det är tänkt från och med 1  
januari 2024. Naturvårdsverket föreslår också några mindre ändringar i  
förpackningsförordningen.  
 
Nacka kommun är remissinstans och har möjlighet att lämna synpunkter. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från juridik-och kanslistaben, daterad den 29 maj 2023 
Bilaga 1 Naturvårdsverkets delredovisning 1 inom Uppdrag om producentansvaret för  
förpackningar 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från natur- och trafiknämnden den 23 maj 2023, § 72.  
Bilaga 3 Synpunkter från natur- och trafiknämnden.  
Bilaga 4 Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut –förslaget från juridik-
och kanslistaben – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 
 
- - - - - 
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§  226 KFKS 2023-00530 

Remiss - Förslag till skyddsbestämmelser vid 
byggnadsminnesförklaring av sommarnöjet Svindersvik 
Yttrande till länsstyrelsen 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att anta yttrande över remissen i enlighet med bilaga 2 till  
tjänsteskrivelsen daterad den 9 juni 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
I remissen föreslår Länsstyrelsen att sommarnöjet Svindersvik byggnadsminnesförklaras  
genom skyddsbestämmelser för området och byggnaderna. Av skyddsbestämmelserna,  
vilket även inkluderar marken runtomkring byggnaderna, framgår att byggnadsminnet ska  
vårdas och underhållas så att det kulturhistoriska värden inte minskar samt att  
skyddsområdet inte ytterligare får bebyggas. För huvudbyggnad och övriga byggnader 
gäller att de inte får rivas eller till sitt yttre byggas om eller på annat sätt förändras. 
I yttrandet framförs bland annat att det i grunden är positivt att Svindersvik föreslås  
förklaras som byggnadsminne. Dock framförs vikten av att byggnadsminnet inte innebär  
hinder för framtida stadsutveckling på Västra Sicklaön och att den föreslagna  
avgränsningen för byggnadsminnet och det tillhörande skyddsområdet ska delas i olika  
zoner med anpassade skyddsbestämmelser. Detta för att möjliggöra underhåll och  
nyanläggning av samhällsviktiga sjöledningar med eventuella tillhörande anläggningar på  
land. I den södra delen av området, närmast väg 222, Värmdöleden, ska  
skyddsbestämmelserna inte utgöra hinder för anläggande av Östlig förbindelse som är  
utpekad som riksintresse för framtida vägar. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben mfl, daterad den 9 juni 2023 
Bilaga 1 Remiss 
Bilaga 2 Förslag till yttrande 

Yrkanden 
Lina Olsson (NL) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), bifall till följande 
förslag till yttrande:  
”Nacka kommun lämnar följande synpunkter över rubricerad remiss med 
ärendebeteckning 432-44069-2018. 
Nacka kommun anser att det är positivt att Svindersvik föreslås förklaras som 
byggnadsminne. När det gäller bebyggelsens kulturvärden är de välbeskrivna och förslaget 
till skyddsbestämmelser relevanta. 
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Förslaget med åtta skyddsbestämmelser kan antas i sin helhet.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns två förslag till beslut – det utsända 
förslaget från juridik-och kanslistaben samt förslaget från Lina Olsson.  
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med förslaget från juridik- och kanslistaben.  
 
Votering begärdes, och kommunstyrelsen godkände följande beslutsgång:  
Ja för juridik-och kanslistabens förslag.  
Nej för Lina Olssons förslag. 
 
Voteringsresultat 
För juridik-och kanslistabens förslag röstade: Johan Krogh (C), Johanna Kvist (S), Filip 
Wiljander (M), Peter Zethraeus (M), Cecilia Gardner Larsson (M), Gunilla Grudevall-Steen 
(L), Karin Teljstedt (KD), Henrik Unosson (S), Andreas Andersson (S) och Mats Gerdau 
(M). 
För Lina Olssons förslag röstade: Lina Olsson (NL), Tomas Ottosson (V) och Desha 
Svenneborg (MP). 
 
Med 10 JA-röster mot 3 NEJ-röster konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen  
hade beslutat i enlighet med förslaget från juridik-och kanslistaben. 

Protokollsanteckningar 
Peter Zethraeus lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Svindersvik är en fantastisk helhetsmiljö och en viktig del av Nackas historia. Ett skydd är 
positivt, men bör utformas på ett sånt sätt att det inte lägga hinder i vägen för framtida 
stadsutveckling. 
Det är anmärkningsvärt att Nackalistan så tydligt visar att de inte står på Nackabornas sida, 
genom att aktivt ställa sig utanför yttrandet som understryker vikten av att inte lägga hinder 
för framtida stadsutveckling, som Östlig Förbindelse eller möjlighet till reningsinsatser i 
Svindersvikens förorenade bottnar. 
Nackamoderaterna står på Nackabornas sida och säkerställer både skydd av skyddsvärda 
miljöer och framtida utveckling.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Socialdemokraterna är positiva till att Svindersvik förklaras som byggnadsminne. 
Bebyggelsens kulturvärden är välbeskrivna och förslaget till skyddsbestämmelser 
relevanta.” 
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Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan vill precis som Länsstyrelsen skydda sommarnöjet Svindersvik. Gården är 
central i det större område kring Svindersviken där vi även vill utreda möjligheten till 
naturskydd i form av ett framtida naturreservat, vilket vi nyligen motionerat om.  
Vi anser inte att Östlig förbindelse ska tillåtas att påverka sommarnöjet Svindersvik, oavsett 
om leden byggs eller inte. Eventuella ventilationsrör och byggtunnelmynningar får i så fall 
placeras i mindre känsliga lägen.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Det är bra att Svindersvik kan byggnadsminnesförklaras och detta tycker vi kan ske 
oavsett en eventuell ny motorväg genom centrala Nacka eftersom vi inte vill att den byggs. 
Vi har för länge sedan tagit ställning emot östlig förbindelse och behöver inte vänta in fler 
sk “utredningar” om den. En ny motorväg i centrala Nacka är så otidsenligt det kan bli och 
innebär att vi helt struntar i klimatet och kommande generationer.” 
 
- - - - - 
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§  227 KFKS-2023-00256 

Remiss – Boverkets förslag till föreskrifter om säkerhet 
vid användning av byggnader, med konsekvensutredning 
Yttrande till Boverket 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 4 till  
tjänsteskrivelsen daterad den 25 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Boverket föreslår nya föreskrifter om säkerhet vid användning av byggnader. De  
föreslagna föreskrifterna preciserar det tekniska egenskapskravet i 3 kap. 10 § plan- och  
byggförordningen (2011:338) att byggnader ska vara projekterade och utförda på ett  
sådant sätt att det vid användning eller drift inte innebär oacceptabel risk för olyckor.  
Förslaget till nya föreskrifter bygger på en ny regelmodell för Boverkets byggregler.  
Regelmodellen har arbetats fram inom ramen för ett regeringsuppdrag till Boverket, att  
se över bygg- och konstruktionsreglerna.  
Författningsförslaget påverkar kommunernas arbetsprocesser, resursanvändning och  
myndighetsutövning.  
De nya föreskrifterna föreslås träda i kraft den 1 juli 2024 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben, daterad den 25 maj 2023 
Bilaga 1 Sammanfattning av Boverkets förslag till föreskrifter om säkerhet vid 
användning av byggnader 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från den miljö och stadsbyggnadsnämnden den 24 maj 2023.  
Bilaga 3 Synpunkter från miljö- och stadsbyggnadsnämnden 
Bilaga 4 Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 

Yrkanden 
Johan Krogh (C) yrkade bifall till förslaget från juridik- och kanslistaben. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – förslaget från juridik- 
och kanslistaben – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta 
förslag. 
- - - - - 
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§  228 KFKS 2023-00341 

Remiss – Boverkets förslag till föreskrifter om 
översiktsplan; med konsekvensutredning 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar förslag till yttrande i enlighet med bilaga 1 till tjänsteskrivelsen  
daterad den 9 maj 2023. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har givits tillfälle att yttra sig över Boverkets förslag till föreskrifter om  
översiktsplan; med konsekvensutredning. Remissyttrandet ska ha kommit in till Boverket  
senast den 25 augusti 2023. Ärendet hanteras av kommunstyrelsens arbetsutskott. Ett  
yttrande föreslås därefter antas av kommunstyrelsen. 
 
Boverket har tagit fram ett förslag till föreskrifter för översiktsplan (2 kap. 5 c § plan- och  
byggförordningen (2011:338), PBF) som preciserar hur informationen i en digital  
översiktsplan ska definieras och identifieras. Föreskrifterna ska stötta kommuner i hur de  
ska uppfylla kraven.  
 
Med enhetlig identifiering och beskrivning av översiktsplanens information kan den  
ärvas/förmedlas till och återanvändas i olika delar av samhällsbyggnadsprocessen. Till  
exempel kan information i en översiktsplan föras vidare till en detaljplan, ett  
förhandsbesked eller ett bygglov. Det kan även underlätta möjligheten att utbyta  
information med andra aktörer som länsstyrelsen och Trafikverket.  
 
Arbetsmetodiken vid framtagandet av översiktsplanen kommer att förändras, vilket under  
införandefasen förväntas innebära en högre tidsåtgång. På sikt förväntas detta kunna ge  
tids- och kvalitetsvinster vid framtagandet av en översiktsplan, liksom vid tillämpningen av  
översiktsplanen samt att kontinuerlig översiktsplanering underlättas. 
 
Nacka kommun föreslås yttra sig generellt positiva till digitalisering av översiktsplanen.  
Dock ställer sig Nacka kommun tveksamma till hur mycket och hur detaljerade krav som  
föreslås åläggas landets kommuner i och med tillämpningen av föreskrifterna. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 72 
Tjänsteskrivelse från enheten för strategisk stadsutveckling daterad den 9 maj 2023 
Bilaga 1 Förslag till yttrande, Enheten för strategisk stadsutveckling 2023-05-09 
Bilaga 2 Remissbrev, Boverket 
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Bilaga 3 Remissförslag – Boverkets förslag till föreskrifter om översiktsplan; med  
konsekvensutredning 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – arbetsutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  229 KFKS 2023-00453 

Remiss – Trafikförändringar i SL-trafiken 2023/2024 
(T24) 
Yttrande över remiss 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar yttrande över remissen Remiss Trafikförändringar i SL-trafiken  
2023/2024 (T24) i enlighet med bilaga 1 till tjänsteskrivelsen daterad den 11 maj 2023, med 
följande med kompletteringar, som infogas på lämpligt ställe i yttrandet:  
 
Sammanfattning 

1. Kollektivtrafiken befinner sig i ett ansträngt ekonomiskt läge och Nacka vill lyfta 
vikten av att Region Stockholm, tillsammans med staten och kommunerna, aktivt 
vidtar åtgärder för att öka antalet resenärer med kollektivtrafiken. Det är avgörande 
för att kollektivtrafiken ska kunna utvecklas långsiktigt och ta fler andelar av det 
motoriserade resandet. 
 

Busstrafik Sickla 

2. Linje 840 bör utökas till att inkludera Jarlaberg, lämpligen kan bussen köra höger 
före tunneln till Nacka strand via Jarlabergsvägen till Augustendalsvägen.  

3. Linje 402 har idag slutstation vid Nacka stadshus, för att knyta Kvarnholmen till det 
större bussutbudet bör linjen förlängas till Forum Nacka. Alternativt Nacka Forum 
Norra -  Skvaltan – Storängen - Nacka Forum.  

4. Linje 53 och linje 55 bör ha samma hållplatslägen vid Slussen och vid 
Henriksdalsberget för att underlätta byten och därmed resandet.  

5. Linje 55 bör ges ökad turtäthet och oftare eller alltid gå till Finnberget.  
 

Busstrafik i Boo 

6. Kommunen ser behov av utökad trafik som knyter ytterområdena i Boo till 
Orminge centrum för att avlasta parkeringsbehovet kring centrum. Det ska vara 
möjligt att åka buss hela vägen utan att ta bilen till Orminge centrum även utanför 
rusningstrafiken. Andelen bussar som går direkt via motorvägen efter Orminge 
centrum bör öka.   

7. Med anledning av att den nya Skurubron öppnar bör man se över linjedragningar 
och flytta en del av motorvägsbussarna som går via Orminge centrum från 
Björknäspåfarten till Ormingepåfarten för att avlasta Värmdövägen.  
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Sjötrafik 

8. Pendelbåtslinje 84 (Strömkajen – Ålstäket) kommer att börja trafikeras i april 2024 
och bl a angöra Risets brygga i Nacka. Nacka kommun anser att förslaget är positivt, 
men att linjen även bör kunna angöra en brygga i norra Skuru för att även knyta den 
delen av norra Nacka till pendelbåtstrafiken, förslagsvis bryggan vid Visborgs minne. 
 

Ersättningsbussar Saltsjöbanan 

9. Tidtabeller på relevanta bussavgångar bör bättre synkas med skolornas tider för 
skoldagens början och slut. Idag blir det långa skoldagar med mycket väntetid. 
Tidspassningen för ersättningsbussarna behöver bli bättre. Idag upplevs det som 
osäkert när man planerar resa och många väljer därför bilen i stället. Detsamma 
gäller bussbyten där avgående buss ofta avgår utan att invänta anslutande buss. Ett 
sådant exempel är vid bussbyte i Fisksätra där resenärer kan få vänta 30 minuter pga 
av att bussen inte inväntar anslutande buss från Saltsjöbaden. Nacka kommun 
efterfrågar ökad turtäthet på ersättningsbussarna eftersom den är betydligt lägre 
jämfört med den trafik som ska ersättas.  

 
Samt att yttrande ändras på följande sätt gällande linje 405:   

• Punkt två (i stadsledningskontorets förslag till yttrande) ändras till: Linje 405 
(Hornsberg – Nacka sjukhus) Nacka kommun avstyrker förslaget om ny 
ändhållplats och vidhåller att sträckan bör vara Hornsberg – Nacka sjukhus.” 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun har mottagit remiss från Trafikförvaltningen i Region Stockholm angående  
förändringar i buss-, båt- och spårtrafik som föreslås att genomföras i december 2023. I  
förslag till trafikförändringar presenteras justeringar av linjer i SL-trafiken.  
 
Det är väsentligt med en attraktiv och välfungerande kollektivtrafik i Nacka. Det blir  
särskilt viktigt med tanke på den ständigt pågående utbyggnaden av bostäder,  
samhällsservice och arbetsplatser. I och med Nackas bebyggelseutveckling ser trafikenheten  
att det finns ett stort behov av att ytterligare analysera kollektivtrafikens kapacitet samt se  
över busslinjenätets förändringsbehov under de kommande åren. Tunnelbanan kommer att  
vara ett nödvändigt och efterlängtat tillskott, men fram tills den är i trafik och efter det,  
krävs en välfungerande buss- , pendelbåts- och spårtrafik. Detta för att kollektivtrafiken  
alltid ska vara ett enkelt och attraktivt val i Nacka.  
 
Trafikenheten bedömer att trafikförändringarna som berör busstrafiken i generella drag  
kommer att bidra negativt till kollektivtrafikförsörjningen i Nacka. Flertalet linjer föreslås  
läggas ned och ett antal linjer får försämrad turtäthet, vilket Nacka kommun inte ställer sig  
bakom. Nacka välkomnar däremot alla förslag till förbättringar för kollektivtrafiken, särskilt  
för sjötrafiken. 
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Vid sammanträde med kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 beslutade 
utskottet att överlämna ärendet till kommunstyrelsen utan eget ställningstagande.  

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 70 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 11 maj 2023 
Bilaga 1 Förslag till yttrande på Remiss inför trafikförändringar i SL-trafiken 2023/2024  
(T24) 
Bilaga 2  Remiss inför trafikförändringar i SL-trafiken 2023/2024 (T24) 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade; med instämmande av Johanna Kvist (S), Lina Olsson (NL) och 
Desha Svenneborg (MP), bifall till följande förslag till beslut:  

”Kommunstyrelsen beslutar i enlighet med stadsledningskontorets förslag till yttrande med 
följande kompletteringar, som infogas på lämpligt ställe i yttrandet.  

Sammanfattning 
1. Kollektivtrafiken befinner sig i ett ansträngt ekonomiskt läge och Nacka vill lyfta 

vikten av att Region Stockholm, tillsammans med staten och kommunerna, aktivt 
vidtar åtgärder för att öka antalet resenärer med kollektivtrafiken. Det är avgörande 
för att kollektivtrafiken ska kunna utvecklas långsiktigt och ta fler andelar av det 
motoriserade resandet. 

 
Busstrafik Sickla 

2. Linje 840 bör utökas till att inkludera Jarlaberg, lämpligen kan bussen köra höger 
före tunneln till Nacka strand via Jarlabergsvägen till Augustendalsvägen.  

3. Linje 402 har idag slutstation vid Nacka stadshus, för att knyta Kvarnholmen till 
det större bussutbudet bör linjen förlängas till Forum Nacka. Alternativt Nacka 
Forum Norra -  Skvaltan – Storängen - Nacka Forum.  

4. Linje 53 och linje 55 bör ha samma hållplatslägen vid Slussen och vid 
Henriksdalsberget för att underlätta byten och därmed resandet.  

5. Linje 55 bör ges ökad turtäthet och oftare eller alltid gå till Finnberget.  
 
Busstrafik i Boo 

6. Kommunen ser behov av utökad trafik som knyter ytterområdena i Boo till 
Orminge centrum för att avlasta parkeringsbehovet kring centrum. Det ska vara 
möjligt att åka buss hela vägen utan att ta bilen till Orminge centrum även utanför 
rusningstrafiken. Andelen bussar som går direkt via motorvägen efter Orminge 
centrum bör öka.   
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7. Med anledning av att den nya Skurubron öppnar bör man se över linjedragningar 
och flytta en del av motorvägsbussarna som går via Orminge centrum från 
Björknäspåfarten till Ormingepåfarten för att avlasta Värmdövägen.  

 
Sjötrafik 

8. Pendelbåtslinje 84 (Strömkajen – Ålstäket) kommer att börja trafikeras i april 2024 
och bl a angöra Risets brygga i Nacka. Nacka kommun anser att förslaget är 
positivt, men att linjen även bör kunna angöra en brygga i norra Skuru för att även 
knyta den delen av norra Nacka till pendelbåtstrafiken, förslagsvis bryggan vid 
Visborgs minne. 

 
Ersättningsbussar Saltsjöbanan 

9. Tidtabeller på relevanta bussavgångar bör bättre synkas med skolornas tider för 
skoldagens början och slut. Idag blir det långa skoldagar med mycket väntetid. 
Tidspassningen för ersättningsbussarna behöver bli bättre. Idag upplevs det som 
osäkert när man planerar resa och många väljer därför bilen i stället. Detsamma 
gäller bussbyten där avgående buss ofta avgår utan att invänta anslutande buss. Ett 
sådant exempel är vid bussbyte i Fisksätra där resenärer kan få vänta 30 minuter 
pga av att bussen inte inväntar anslutande buss från Saltsjöbaden. Nacka kommun 
efterfrågar ökad turtäthet på ersättningsbussarna eftersom den är betydligt lägre 
jämfört med den trafik som ska ersättas.  

 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till det utsända förslaget från stadsledningskontoret.  
 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Desha Svenneborg (MP), därutöver bifall 
till följande två ändringsförslag:  
 
Att yttrandet tillfogas följande text gällande det ekonomiska läget:  
”Region Stockholm befinner sig i ett tufft ekonomiskt läge. Det handlar till största del om 
de minskade statsbidragen som slår hårt mot regionens kärnuppdrag, bland annat 
kollektivtrafiken. Därtill påverkas kollektivtrafiken av följdeffekterna av pandemin, främst 
genom förändrade resebeteenden och resandenivåer, vilket även har lett till minskade 
biljettintäkter. Nacka kommun anser att regeringen skyndsamt måste skjuta till de 
statsbidrag som regionerna, däribland Region Stockholm, behöver för att inte tvingas till 
nedskärningar. ” 
 
Samt att yttrande ändras på följande sätt gällande linje 405:   
”Punkt två (i stadsledningskontorets förslag till yttrande) ändras till: Linje 405 (Hornsberg – 
Nacka sjukhus) Nacka kommun avstyrker förslaget om ny ändhållplats och vidhåller att 
sträckan bör vara Hornsberg – Nacka sjukhus.” 
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I ovanstående yrkande från Johanna Kvist gällande linje 405 instämde Mats Gerdau (M).  
 
Lina Olsson (NL) instämde i Johanna Kvists yrkande gällande det ekonomiska läget, och 
yrkade därutöver på följande två tillägg:  

• ”Under ”Busstrafik Sicklaön” adderas att linje 469 (Nacka sjukhus till Finnberget) 
bör förlängas till Kvarnholmen. På det sättet skapas en förbindelse från nordvästra 
Sicklaön till Tvärbanan, Sickla köpkvarter och Nacka sjukhus samt att man skapar 
en koppling mellan Kvarnholmen och Henriksdalsringen 

• Under ”Busstrafiken Älta” bör man addera ett förslag om att vissa turer av linje 801 
förlängs till Stockholm central (Vattugatan), vilket skulle avlasta Slussen samt 
tunnelbanans gröna linje.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns sex förslag till beslut – det utsända 
förslaget från stadsledningskontoret, Mats Gerdaus förslag och två förslag från Johanna 
Kvist (ett gällande det ekonomiska läget och ett gällande linje 504) samt två förslag från 
Lina Olsson (ett gällande linje 469 och ett gällande linje 801).  
 
Ordföranden ställde först stadsledningskontorets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden Mats Gerdaus förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen även att beslutat att bifalla detta förslag.  
 
Ordföranden ställde sedan Johanna Kvists förslag om linje 405 mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen även att beslutat att bifalla detta förslag.  
 
Därefter ställde ordföranden Johanna Kvists förslag avseende det ekonomiska läget, och 
fann att kommunstyrelsen hade beslutat att avslå förslaget.  
 
Ordföranden ställde därefter Lina Olssons förslag om linje 469 mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att avslå förslaget.  
 
Slutligen ställde ordföranden Lina Olssons förslag om linje 801 mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att avslå förslaget.  
 
Avslutningsvis konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen hade beslutet i enlighet med 
Mats Gerdaus förslag i sin helhet, tillsammans med Johanna Kvists förslag om linje 405.  
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Protokollsanteckningar 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Kollektivtrafiken i Stockholmsregionen och Sverige befinner sig i ett oerhört tufft 
ekonomiskt läge. Antalet resenärer har inte återhämtat sig efter pandemin vilket får 
ekonomiska konsekvenser. Det är angeläget att kollektivtrafiken fortsätter att vara attraktiv 
och att i detta läge dra ned på turer är inte rätt väg att gå. Samtidigt måste ekonomin 
hanteras. Här är det viktigt att regionen jobbar tillsammans med kommunerna och staten 
för att kunna upprätthålla trafiken. Staten kommer att behöva ta sin del av ansvaret och 
tillföra generella statsbidrag till regionerna. Staten gjorde det generöst under pandemin och 
det är bidrag som i efterhand visade sig vara överflödiga. Nu är läget helt annorlunda och 
behovet av ekonomiskt stöd är stort. Det gäller inte bara Region Stockholm utan sanningen 
är att ett stort antal av Sveriges regioner visar på underskott i finanserna – oavsett om det 
är en moderat eller socialdemokrat som leder det politiska styret. 
Tonläget har varit hårt mot styret i Region Stockholm med anledning av föreslagna 
neddragningar. Centerpartiet noterar att en hel del av de föreslagna neddragningarna även 
föreslogs för två år sedan när Region Stockholm hade ett annat styre. Sanningen är att 
trafikförvaltningens tjänstepersoner, oavsett styre, tar fram förslag och beslutar om 
tidtabeller. Det är så det ska fungera, annars blir tidtabellerna endast en lång politisk 
dragkamp. Politikens uppdrag är att ge trafikförvaltningen förutsättningar att bedriva en 
kapacitetsstark kollektivtrafik.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Det går en kostnadsvåg genom alla samhällssektorer som följd av energipriser, 
efterföljande inflation och räntehöjningar. Det bör man nämna samtidigt som det finns skäl 
att vara väldigt kritisk mot det rödgröna initiativet som nu tagits för att kraftigt beskära 
kollektivtrafiken i Stockholmsregionen.  
Nedskärningarna i kollektivtrafiken drabbar Nacka rejält. Genom att busslinjerna 452, 453 
och 454 som går mellan Orminge och Boo mot Nacka gymnasium läggs ner kommer hela 
den flod av elever som söker sig till gymnasiet på morgonen och eftermiddagen nu tvingas 
ut på andra färdsätt. Redan idag har gymnasiet stora problem kring parkeringar. Mopeder, 
epa-bilar och mopedbilar trängs på parkeringar. De långsamt gående fordonen korkar 
dessutom upp bilvägarna och försvårar ett redan ansträngt trafikflöde.  
Sammanslagningen av linje 71 och 403 innebär att kopplingen mellan Sickla allé och Nacka 
forum urholkas och kontakten mellan Jarlaberg och Sickla udde försvinner. 
För folk i Älta märks hur packad buss 840 är för transporter av framförallt elever till 
skolorna. Även 401 är pressad och man kommer märka det än mer framöver i takt med 
skolutveckling och utbyggnad. Även 821 och 814 är i stort behov av utökad turtäthet.  
Kollektivtrafiken spelar en stor roll för att trafiken i Nacka ska fungera. Det är ett samspel 
med andra trafikslag där en brist snabbt får konsekvenser i hela trafiksystemet. Det är också 
ett paradoxalt budskap gentemot våra tonåringar att det suckas över att de åker Epa 
samtidigt som vi skär ner på kollektivtrafiken.” 
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Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”För att Nacka och hela Stockholmsregionen ska kunna utvecklas hållbart måste 
kollektivtrafiken prioriteras. Vi socialdemokrater förstår att Region Stockholm befinner sig 
i ett tufft ekonomiskt läge. Det handlar till största del om de minskade statsbidragen som 
slår hårt mot regionens kärnuppdrag, bland annat kollektivtrafiken. Vi anser att regeringen 
skyndsamt måste skjuta till de statsbidrag som Region Stockholm behöver för att inte 
tvingas till nedskärningar.  
Vi är positiva till att flera av de tillägg som Socialdemokraterna föreslog hörsammats och 
tagits med i Nacka kommuns yttrande.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan är glada att de styrande partierna har tagit med Nackalistans yrkande från 
KSVU i remissvaret (punkt 4, 5, 6 och 7). Det omfattande remissvaret från Nacka kommun 
belyser väl svagheterna i den planerade kollektivtrafiken. Vi ville även att remissvaret 
kompletteras med synpunkter på linje 469 samt 801, vilket inte bifölls. Att ge Ältaborna ett 
bra alternativ till linje 401 i form av en 801C för resa till Stockholm city bör prioriteras, 
givet planen att flytta Slussenterminalen österut och därmed avsevärt förlänga restiderna. 
Över lag så är kommunens remissvar mycket bra och Nackalistan hoppas att synpunkterna 
i denna får gehör hos region Stockholm som ansvarar för kollektivtrafiken.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet är kritiska till nedskärningar i kollektivtrafiken. Nedskärningarna kommer 
påverka miljön då resenärer i stället kan komma att välja biltrafik och tillgängligheten 
minskar även. Det är ett ekonomiskt svårt läge för regionen då den skatteökning 
Vänsterpartiet i region Stockholm efterfrågade och som behövdes inte genomfördes och 
det statligt ekonomiska stödet uteblev. En prisökning för resenärer är inte rimlig heller då 
en höjning genomförts i årtal. I stället hade det behövts ett helhetsgrepp från både region 
och staten för att säkerställa god ekonomi gällande Stockholmsregionens kollektivtrafik. 
Enskilda individer ska inte behöva bekosta det miljardbelopp som saknas för att 
upprätthålla kollektivtrafiken i den nuvarande formen. Risken med att höja biljettpriset blir 
också att färre väljer att åka kollektivt vilket då ändå skulle ge en svagare ekonomi för 
kollektivtrafiken.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet vill att fler åker kollektivt och Nacka som kommun är väldigt beroende av 
goda bussförbindelser. Det förslag om indragna turer som nu ligger är mot bakgrund av 
detta inte bra. Nacka behöver snarare fler direktbussar för snabbare resor, “bussen till 
Slussen” är och förblir viktig för Nackaborna. 
Under pandemin tog regionen ett väldigt stort ansvar för att fortsätta hålla igång trafiken 
trots att många färre åkte kollektivt och detta påverkar fortfarande ekonomin. Miljöpartiet 
tycker därför att staten borde ta ett större ansvar vad gäller finansiering, precis som gjordes 
då det var en grönröd regering. Skulle så inte ske så är en höjning av regionskatten något vi 
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föredrar framför neddragningar i kollektivtrafiken. Vi tror dock att båda delar behövs för 
att få en budget i balans. 
Generellt ser vi hur vi de senaste åren och efter pandemin fått förändrade resmönster där 
fler är flexibla i sin pendling. Vissa dagar cyklar man, andra jobbar hemma och några dagar 
åker kollektivt t.ex. Vi har länge förespråkat ett flexibelt månadskort där bara de dagar du 
faktiskt reser räknas. Vi tror på en utveckling av biljetter, fler direktförbindelser och mer 
kollektivtrafik som också finansieras kollektivt är en nyckel för hållbart resande.” 
 
- - - - - 
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§  230 KFKS 2023-00302 

Remiss – Regionalt trafikförsörjningsprogram för 
Stockholms länk 2035 
Yttrande till Region Stockholm 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar juridik- och kanslistabens förslag till yttrande enligt bilaga 4 till  
tjänsteskrivelsen daterad den 30 maj 2023med följande ändringar och tillägg. 
 
Sida 1, stycke 1, andra meningen stryks (”Inom ramen för… …as a service”). 
 
Sida 1, stycke 2, tillägg till första meningen  
…(om hållbara resor), i synnerhet som framtidens bilar sannolikt är fossilfria och 
självkörande.  
 
Sida 1, nytt stycke 2 läggs till enligt följande: 
Nacka kommun anser att de nord-sydliga förbindelserna över Saltsjön behöver förstärkas 
och vill därför framföra behovet av en Östlig förbindelse, med kapacitetsstark 
kollektivtrafik.   
 
Sida 2, stycke 2 stryks (”Kopplat till begreppet… …gemensamt nå målen”).  
 
Sida 2, nytt stycke införs under rubriken Mål för kollektivtrafiken år 2035 enligt följande:  
 
Nacka kommun saknar en diskussion om hur de nord-sydliga förbindelserna över Saltsjön 
kan förstärkas. I den östliga delen av regionen bor hundratusentals människor och 
trafiksystemet är idag sårbart och bygger på att alla måste ta sig in till centrum eller åka runt 
innerstaden på den västliga sidan. Nacka vill därför framföra behovet av en Östlig 
förbindelse, med kapacitetsstark kollektivtrafik. Med en Östlig förbindelse där Norra 
länken binds samman med Södra länken skapas ett mer robust trafiksystem som skulle 
underlätta framkomligheten för länets alla invånare. En sådan förbindelse skulle både leda 
till att andra vägar avlastas och att kollektivtrafiken i nord-sydlig riktning skulle kunna 
förstärkas och människors resande underlättas. 
 
Beslutet justeras i omedelbar anslutning till sammanträdet. 

Sammanfattning av ärendet 
I egenskap av regional kollektivtrafikmyndighet i Stockholms län har Region Stockholm  
sänt ut förslag på nytt regionalt trafikförsörjningsprogram med målhorisont 2035. Nacka  
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kommun är remissinstans och har möjlighet att lämna synpunkter. 
 
Trafikförsörjningsprogrammets uppgift är att sätta en långsiktig strategisk inriktning för  
hur Region Stockholm tillsammans med kommuner, berörda myndigheter och  
organisationer i regionen ska utveckla länets regionala kollektivtrafik.  
 
Trafikförsörjningsprogrammet omfattar både allmän och kommersiell kollektivtrafik och  
rör alla trafikslag, såväl buss- och spårtrafik som kollektivtrafik på vatten. Programmet  
ska också redovisa åtgärder för att skydda miljön samt mål och åtgärder för att anpassa  
kollektivtrafiken till behov hos personer med funktionsnedsättning. 
 
I det aktuella trafikförsörjningsprogrammet antas nio mål med sikte på år 2035 inom tre  
teman; Hållbart resande, Tillgänglig region och Ansvarsfullt kollektivtrafiksystem. Målen  
utgör prioriterade områden för utveckling och beskriver övergripande vad som ska  
känneteckna kollektivtrafiken i Stockholms län år 2035. Målen är styrande för  
utvecklingen av den allmänna kollektivtrafiken och ska fungera vägledande för alla som  
är inblandade i utvecklingen av kollektivtrafik och hållbart resande i Stockholms län. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben, daterad den 30 maj 2023 
Bilaga 1 Regionalt trafikförsörjningsprogram för Stockholms län 2035 
Bilaga 2 Protokollsutdrag från natur- och trafiknämnden den 23 maj 2023, § 71  
Bilaga 3 Synpunkter från natur- och trafiknämnden.  
Bilaga 4 Juridik- och kanslistabens förslag till yttrande 

Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade, med instämmande av Karin Teljstedt (KD) och Johan Krogh (C), 
bifall till det utsända förslaget från juridik- och kanslistaben, med följande ändringar och 
tillägg. 
 
”Sida 1, stycke 1, andra meningen stryks (”Inom ramen för… …as a service”). 
 
Sida 1, stycke 2, tillägg till första meningen  
…(om hållbara resor), i synnerhet som framtidens bilar sannolikt är fossilfria och 
självkörande.  
 
Sida 1, nytt stycke 2 läggs till enligt följande: 
Nacka kommun anser att de nord-sydliga förbindelserna över Saltsjön behöver förstärkas 
och vill därför framföra behovet av en Östlig förbindelse, med kapacitetsstark 
kollektivtrafik.   
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Sida 2, stycke 2 stryks (”Kopplat till begreppet… …gemensamt nå målen”).  
 
Sida 2, nytt stycke införs under rubriken Mål för kollektivtrafiken år 2035 enligt följande:  
 
Nacka kommun saknar en diskussion om hur de nord-sydliga förbindelserna över Saltsjön 
kan förstärkas. I den östliga delen av regionen bor hundratusentals människor och 
trafiksystemet är idag sårbart och bygger på att alla måste ta sig in till centrum eller åka runt 
innerstaden på den västliga sidan. Nacka vill därför framföra behovet av en Östlig 
förbindelse, med kapacitetsstark kollektivtrafik. Med en Östlig förbindelse där Norra 
länken binds samman med Södra länken skapas ett mer robust trafiksystem som skulle 
underlätta framkomligheten för länets alla invånare. En sådan förbindelse skulle både leda 
till att andra vägar avlastas och att kollektivtrafiken i nord-sydlig riktning skulle kunna 
förstärkas och människors resande underlättas.” 
 
Lina Olsson (NL) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Desha 
Svenneborg (MP), bifall till det utsända förslaget från juridik- och kanslistaben.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns två förslag till beslut – förslaget från 
juridik- och kanslistaben och Mats Gerdaus förslag om ändringar och tillägg.  
 
Ordföranden ställde först förslaget från juridik- och kanslistaben mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden Mats Gerdaus förslag om ändringar och tillägg mot avslag, 
och fann att kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad.  

Protokollsanteckningar 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Vi noterar att Nackalistan i detta ärende inte stödjer skrivningen där vi framhäver 
betydelsen av en Östlig förbindelse.” 
 
Desha Svenneborg/ Sidney Holm lät anteckna följande till protokollet för 
Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet ser att vi för framtidens kollektivtrafik också behöver ta höjd för nya 
förbindelser och ny sorts kollektivtrafik. Nacka är kuperat med mycket kust och skulle 
därmed lämpa sig för en stadslinbana för att knyta ihop nya bostadsområden med 
tunnelbanan. Generellt behöver vi tänka mer nytt också i tvärförbindelser och inte låsa oss 
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vid finansieringslösningar, utan vara kreativa även där. Stadslinbanor har hög kapacitet, 
kräver lite markyta i anspråk och kan leda till nya tvärförbindelser. 
Utöver detta ser Miljöpartiet ett behov av att förenkla för kombinationsresor genom att 
möjliggöra för att ta med cykeln mer i kollektivtrafiken. Vi ser inte att bilen kommer kunna 
ha en lika stor roll i resandet i framtiden då vi helt enkelt inte får plats eller har råd med 
fortsatta satsningar på enskilda bilresor, varken ekonomiskt eller ekologiskt. För att de som 
verkligen har behov av bil ska komma fram behöver bilresandet generellt minska till 
förmån för kollektivtrafik och fler kombinationsresor.” 
 
- - - - - 
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§  231 KFKS 2023-00429 

Revisionsskrivelse – Saltängens skola och 
beslutsförfarandet i Nacka kommun 
Yttrande till kommunfullmäktiges revisorer 

Beslut 
1. Kommunstyrelsen antar yttrande över revisionsskrivelsen ”Saltängens skola och 

beslutsförfarandet i Nacka kommun” i enlighet med bilaga 2 till tjänsteskrivelse 
daterad den 17 maj 2023.  
 

2. Beslutet justeras omedelbart. 

Sammanfattning av ärendet 
De förtroendevalda revisorerna har den 18 april 2023 mottagit en skrivelse avseende  
uppsägningen av en av Saltsjö-Duvnäs skollokaler. Av skrivelsen framgår i korthet kritik  
gentemot att rektor och inte kommunstyrelsens verksamhetsutskott har fattat beslutet, att  
beslutsunderlaget har varit bristfälligt och att kommunen har brustit att enligt  
tryckfrihetsförordningen skyndsamt lämna ut de handlingar/underlag som beslutet är  
baserat på. 
 
Stadsledningskontoret har utrett ärendet och lämnat ett förslag på yttrande utifrån de  
synpunkter som framkommer i revisionsskrivelsen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 30 maj 2023 § 30 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret daterad den 2 maj 2023 
Bilaga 1. Revisionsskrivelse 
Bilaga 2. Förslag på yttrande 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade bifall till eget förslag till yttrande (se bilaga 1 till protokollet), med  
instämmande av Lina Olsson (NL), Tomas Ottosson (V) och Desha Svenneborg (MP).  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – verksamhetsutskottets 
förslag samt Johanna Kvists förslag till yttrande enligt bilaga 1 till protokollet. 
 
Ordförande ställde de två förslagen mot varandra, och fann att verksamhetsutskottets 
förslag bifallits. 
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Votering begärdes, och kommunstyrelsen godkände följande beslutsgång:  
 
Ja för verksamhetsutskottets förslag.  
Nej för Johanna Kvists förslag.  
 
Voteringsresultat: 
För verksamhetsutskottets förslag röstade: Johan Krogh (C), Filip Wiljander (M), Peter 
Zethraeus (M), Cecilia Gardner Larsson (M), Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt 
(KD), och Mats Gerdau (M). 
För Johanna Kvists förslag röstade: Johanna Kvist (S), Henrik Unosson (S), Andreas 
Andersson (S), Lina Olsson (NL), Tomas Ottosson (V) och Desha Svenneborg (MP). 
 
Med 7 JA-röster mot 6 NEJ-röster konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med verksamhetsutskottets förslag.  
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad.  

Reservationer 
Johanna Kvist för Socialdemokraterna, Lina Olsson för Nackalistan och Tomas 
Ottosson för Vänsterpartiet reserverade sig gemensamt mot beslutet och ingav 
följande  
Se bilaga 2 till protokollet.  

Protokollsanteckningar 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Det är svårt att ta ställning till yrkandet från Socialdemokraterna och Nackalistan då de  
föreslår åtgärder som inte är förenliga med svensk lagstiftning. Kommunstyrelsen kan inte i  
juridisk mening överpröva beslut fattade av rektor. Rektorns beslut prövas dessutom av  
förvaltningsrätten och det är olyckligt att Socialdemokraterna och Nackalistan väljer att  
springa före och därmed åsidosätta de rättsliga processer vi har i Sverige.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Huruvida beslutet är fattat inom ramen för rektorns befogenhet prövas i samband med  
den laglighetsprövningsprocess som just nu pågår. Vi kommer därmed att få klarhet i hur  
förvaltningsrätten ser på tolkningen av lagen kopplat till den specifika situationen. I  
dagsläget vet vi således inte mer om utfallet än att domstolen inte beslutat om inhibition.  
Skulle rättsprocessen landa i att beslutet är fattat på korrekt nivå kan vi i kommunstyrelsen  
inte överpröva rektorns beslut. Skulle utgången istället vara sådan att beslutet inte visar sig  
ligga inom ramen för rektorns befogenhet så kommer ärendet att fattas på politisk nivå och  
alla partier kommer därmed att få ta ställning i sak. Det kommer även räta ut uppkomna  
frågetecken gällande tolkningar av en rektors mandat vilket kommer verka vägledande  
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framåt. Det som delar av oppositionen nu föreslår i sina yrkande i såväl ärende 6 som 10 är  
alltså att politiken ska föregå den rättsliga processen och själva gör den bedömning som  
domstolen nu är ålagd att göra. Det är inte yrkanden vi bifaller.” 
 
Desha Svenneborg/lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiets återkommande medskick vid nedläggningar av verksamheter är att detta ska  
fattas i kommunfullmäktige, inte i utskott eller kommunstyrelsen. I detta fall är  
argumentationen att det är en omorganisering/lokaliseringsfråga men det upplevs snarare  
som en nedläggning, särskilt med tanke på att lokalerna ligger så långt ifrån varandra. Just  
detta kommer ju också prövas rättsligt till följd av överklagan/laglighetsprövning, vilket är  
bra. 
Miljöpartiet ser i övrigt hur stadsplanering och flexibla lokaler är en nyckel här. Vi kan inte  
fortsätta planera för stora enheter med många barn på liten yta när vi bygger nya skolor, då  
tappar vi det nära och småskaliga och bygger in oss i ett samhälle där vi behöver  
transportera oss längre bort och krånglar till logistiken. Med flexibla lokaler kan även andra  
verksamheter (säg föreningsliv eller annan skolverksamhet) husera i samma byggnad  
beroende på hur behovet ser ut med elevunderlag.” 
 
- - - - - 
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§  232 KFKS 2023/00363 

Yttrande till förvaltningsrätten i mål nr 6799-23 –Saltsjö-
Duvnäs skola 

Beslut 
Kommunstyrelsen antar föreslaget yttrande enligt bilaga 2 till tjänsteskrivelse daterad den 9 
juni 2023 till förvaltningsrätten i mål nr 6799-23.  
 
Kommunstyrelsen beslutar att ärendet justeras i omedelbar anslutning till  
sammanträdet. 

Sammanfattning av ärendet 
Nacka kommun yttrade sig den 17 april 2023 över begärd laglighetsprövning av rektors 
beslut om att säga upp en av skollokalerna för Saltsjö-Duvnäs skola och organisera skolan i 
en och samma lokal, i mål nr 6799-23.  
 
Motparten har lämnat synpunkter på kommunens yttrande och hävdar att Saltsjö-Duvnäs 
skola inte är att betrakta som en och samma skolenhet enligt skollagen (2010:800). 
Därigenom har rektors beslut inneburit en nedläggning av Saltängens skola samt beslut om 
att flytta på elever som redan har antagits till Saltängens skola. Enligt motparten har rektor 
inte haft mandat att fatta ett sådant beslut i enlighet med skollagen och det har således 
delegerats till rektor i strid mot delegationsförbudet i 6 kap. 38 § kommunallagen 
(2017:725). Vidare hävdar motparten att rektor inte har efterhört barnens åsikter i ärendet 
innan beslutet fattades, vilket enligt motparten strider mot barnkonventionen och 
skollagen. 
 
Förvaltningsrätten har gett kommunen tillfälle att yttra sig över motpartens synpunkter. Av 
kommunens yttrande över synpunkterna framgår  att Saltsjö-Duvnäs skola utgör en 
skolenhet sedan 2013 och att laglighetsprövningen inte avser vad som definieras som en 
skolenhet enligt 1 kap. 3 § skollagen.  
Kommunen vidhåller att rektor har haft mandat att fatta beslut om lokalförändringen i 
enlighet med 2 kap. 10 § skollagen och att det därmed inte har varit ett beslut som ska 
underställas kommunstyrelsen utifrån 6 kap. 38 § kommunallagen.  
 
Kommunen vidhåller även att barnkonventionen inte ställer krav på att fastställa vad 
barnets bästa är innan ett beslut fattas, och att den barnkonsekvensanalys som rektor 
genomför med anledning av lokalförändringen därför inte strider mot barnkonventionen. 
 



 
160 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret mfl, daterad den 9 juni 2023 
Bilaga 1 Underrättelse från förvaltningsrätten, 2023-05-24 
Bilaga 2 Föreslaget yttrande till förvaltningsrätten, 2023-06-09 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Lina Olsson (NL) 
och Desha Svenneborg (MP), bifall till följande förslag till beslut:  
”Kommunstyrelsen antar följande förslag till yttrande över laglighetsprövning – Mål nr 
6799-23: 
Nacka kommun instämmer överlag med de synpunkter motparten framför i sitt yttrande 
daterat 23-05-05. 
I yttrandet från motparten framförs många starka argument för att Saltsjö-Duvnäs skola i 
enlighet med skollagen måste betraktas som bestående av två olika skolenheter, Saltängens 
skola och Duvnäs skola. Som stöd för argumentationen ger motparten hänvisningar till 
Skollag 2010:800, förarbetena till den proposition (prop. 2009/10:165) genom vilken 
Skollag 2010:800 infördes, tidigare rättspraxis rörande skolenhetsbegreppets tillämpning 
samt Saltsjö-Duvnäs skolas befintliga organisation, arbetsformer och kommunikation kring 
hur skolans anläggningar faktiskt används i praktiken.  
Nacka kommun anser att motpartens yttrande visar att kommunen gjort fel som betraktat 
dessa två skolenheter som en och densamma sedan 2013. Eftersom rektors beslut att lägga 
ner Saltängens skola därmed inte rör en skolenhets inre organisation meddelar Nacka 
kommun därför härmed att kommunen avser att både fortsätta sin verksamhet i Saltängens 
skola och utan dröjsmål inleda ett arbete med att tillse att Saltängens och Duvnäs skolor i 
såväl kommunens administrativa organisation som skolvalet och skolenhetsregistret utgör 
två separata skolenheter, precis så som skollagen förordar. 
Eftersom rektors beslut därmed vare sig fattats med befogenhet eller tillkommit i laga 
ordning bör det upphävas. Om Saltängens skola ska läggas ned måste ett politiskt beslut 
fattas. På den punkten är skollagen tydlig.” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – förslaget från 
stadsledningskontoret samt Johanna Kvists förslag till yttrande.  
 
Ordförande ställde de två förslagen mot varandra; och fann att stadsledningskontorets 
förslag bifallits.  
 
Votering begärdes, och kommunstyrelsen godkände följande beslutsgång:  
 
Ja för stadsledningskontorets förslag.  
Nej för Johanna Kvists förslag.  
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Voteringsresultat: 
För stadsledningskontorets förslag röstade: Johan Krogh (C), Filip Wiljander (M), Peter 
Zethraeus (M), Cecilia Gardner Larsson (M), Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt 
(KD), och Mats Gerdau (M). 
För Johanna Kvists förslag röstade: Johanna Kvist (S), Henrik Unosson (S), Andreas 
Andersson (S), Lina Olsson (NL), Tomas Ottosson (V) och Desha Svenneborg (MP). 
 
Med 7 JA-röster mot 6 NEJ-röster konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen 
hade beslutat i enlighet med förslaget från stadsledningskontoret.   
 
Kommunstyrelsen beslutade även att förklara paragrafen omedelbart justerad. 

Reservationer 
Johanna Kvist för Socialdemokraterna, Lina Olsson för Nackalistan och Tomas 
Ottosson för Vänsterpartiet reserverade sig gemensamt mot beslutet och ingav 
följande 
”Socialdemokraterna, Nackalistan och Vänsterpartiet reserverar sig mot beslutet om 
yttrande till förvaltningsrätten. Nacka kommun är i egenskap av huvudman för 
skolverksamheten på Saltjsö-Duvnäs skola ansvarig för den där förlagda verksamheten 
organiseras och genomförs på ett sätt som är förenligt med skollagens och andra 
förordningars föreskrifter. I förhållande till detta ärende innebär detta ansvar specifikt att 
det åligger kommunen att säkerställa och visa att förfarandet att låta Saltsjö-Duvnäs skola 
utgöra en skolenhet sedan 2013 både när det beslutades och i nuläget varit förenligt med 
skollagens definition av skolenhetsbegreppet. 
Motparten i målet i förvalningsrätten har framfört till synes starka argument för att skolan 
ska betraktas som två skolenheter, men det föreliggande förslaget till yttrande bemöter inte 
dessa argument. Istället framförs där att laglighetsprövningen för något annat, nämligen 
rektors befogenhet att fatta beslut om nedläggning av Saltängens skola. Det är märkligt att 
man lyckats förbise att rektors befogenhet i själva verket helt vilar på giltigheten hos 
Saltsjö-Duvnäs status som en skolenhet, då den enligt skollagen endast sträcker sig till 
beslut rörande skolenheter inre organisation. 
Om Nacka kommun menar att Saltsjö-Duvnäs nuvarande organisation tvärtom är förenlig 
med skollagen och att sammanslagningen till en skolenhet 2013 vilar på ett beslut som 
fattats med befogenhet och i laga ordning, så bör detta redovisas ordentligt för 
förvaltningsrätten. Är kommunen av annan uppfattning tycks det enda alternativet som 
återstår vara att ge motparten rätt i laglighetsprövningen och vidta omedelbara åtgärder för 
att verksamhetens organisation och drift ska göras förenlig med skollagen. 
Vi vill vidare poängtera att ett utfall där Nacka kommun ges rätt i denna laglighetsprövning 
skulle kunna skapa ett prejudikat för att omfattande verksamhetsförändringar kan ske utan 
politiskt fattade beslut. Till exempel skulle byskolor runt om i landet kunna läggas ned utan 
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att politiken tar ansvar för det. Då en sådan utveckling vore både högst anmärkningsvärd 
och ytterst beklaglig anser vi att det är av största vikt att de i laglighetsprövningen ingår att 
bedöma Saltsjö-Duvnäs skolas status som skolenhet, så att kommunens egna administrativa 
organisation inte ges företräde över skollagen.” 
 
- - - - - 

  



 
163 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  233 KFKS 2023-00445 

Politikerinitiativ – Stoppa beslut om Saltängens skola 
Politikerinitiativ den 2 maj 2023 från Johanna Kvist (S) 

Beslut 
Kommunstyrelsen avslår politikerinitiativet om att stoppa beslutet nedläggning av  
skolverksamhet på Saltängens skola då beslutet utgörs av en lokalförändring inom Saltsjö-
Duvnäs skola som rektor beslutar om i enlighet med 2 kap 10 § skollagen. 

Sammanfattning av ärendet 
I politikerinitiativet från Johanna Kvist (S) förslås att kommunstyrelsen beslutar att stoppa  
rektors beslut om nedläggning av skolverksamhet på Saltängens skola då beslutet inte  
utgörs av rektorsbeslut enligt skollagen utan ska underställas kommunstyrelsen.  
Utifrån utredning av politikerinitiativet föreslås att politikerinitiativet avslås då beslutet  
utgörs av en lokalförändring inom Saltsjö Duvnäs skola som rektor beslutar om i enlighet  
med 2 kap 10 § skollagen. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskott den 30 maj 2023 § 34 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret m.fl. daterad den 30 maj 2023 
Bilaga 1. Politikerinitiativet 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), Lina Olsson (NL) 
och Desha Svenneborg (MP), bifall till förslagen i politikerinitiativet. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – verksamhetsutskottets 
förslag samt Johanna Kvists förslag. 
 
Ordförande ställde de två förslagen mot varandra, och fann att verksamhetsutskottets  
förslag hade bifallits. 
 
Votering begärdes, och kommunstyrelsen godkände följande beslutsgång:  
 
Ja för verksamhetsutskottets förslag.  
Nej för Johanna Kvists förslag.  
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Voteringsresultat: 
För verksamhetsutskottets förslag röstade: Johan Krogh (C), Filip Wiljander (M), Peter  
Zethraeus (M), Cecilia Gardner Larsson (M), Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt  
(KD), och Mats Gerdau (M). 
För Johanna Kvists förslag röstade: Johanna Kvist (S), Henrik Unosson (S), Andreas  
Andersson (S), Lina Olsson (NL), Tomas Ottosson (V) och Desha Svenneborg (MP).  
 
Med 7 JA-röster mot 6 NEJ-röster konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen  
hade beslutat i enlighet med verksamhetsutskottets förslag. 

Reservationer 
Johanna Kvist reserverade sig mot beslutet för Socialdemokraterna och ingav 
följande.  
”Beslut om skolnedläggningar ska alltid beslutas av politiken. På den punkten är skollagen 
tydlig och det finns inget utrymme för att delegera nedläggningsbeslut till tjänstepersoner. 
Det är verkligen beklagligt att det moderatledda styret flyr från sitt ansvar för 
nedläggningen av Saltängens skola.  
Det är också anmärkningsvärt att processen kring detta beslut försvaras av det 
moderatledda styret trots att det uppenbart saknades förankring med berörda barn och 
föräldrar, samt att de underlag som ska tas fram innan ett sådant här beslut tas saknades.” 
 
Tomas Ottosson reserverade sig mot beslutet för Vänsterpartiet och ingav följande.  
”Vänsterpartiet håller med Socialdemokraternas reservation om att beslut om 
skolnedläggningar ska alltid beslutas av politiken. På den punkten är skollagen tydlig och 
det finns inget utrymme för att delegera nedläggningsbeslut till tjänstepersoner. Det är 
verkligen beklagligt att det moderatledda styret flyr från sitt ansvar för nedläggningen av 
Saltängens skola. 
Det är också anmärkningsvärt att processen kring detta beslut försvåras av det 
moderatledda styret trots att det uppenbart saknades förankring med berörda barn och 
föräldrar, samt att de underlag som ska tas fram innan ett sådant här beslut tas saknades.” 

Protokollsanteckningar 
Johan Krogh lät anteckna följande till protokollet för Centerpartiet:  
”Precis som i ärende 6 är det svårt att ta ställning till förslaget i politikerinitiativet.  
Kommunstyrelsen kan inte upphäva ett beslut som rektor har fattat. Parallellt pågår en  
prövning i förvaltningsrätten om huruvida rektor har fattat beslutet inom det mandat rektor  
har. Det finns ingen anledning att förekomma rättsprocessen, som inte heller beslutat att  
inhibera rektorns beslut. Samtidigt är vi självklart är ödmjuka inför det beslut domstolen  
kommer att fatta.” 
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Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Huruvida beslutet är fattat inom ramen för rektorns befogenhet prövas i samband med 
den laglighetsprövningsprocess som just nu pågår. Vi kommer därmed att få klarhet i hur 
förvaltningsrätten ser på tolkningen av lagen kopplat till den specifika situationen. I 
dagsläget vet vi således inte mer om utfallet än att domstolen inte beslutat om inhibition. 
Skulle rättsprocessen landa i att beslutet är fattat pa ̊ korrekt nivå ̊ kan vi i kommunstyrelsen 
inte överpröva rektorns beslut.  
Skulle utgången istället vara sådan att beslutet inte visar sig ligga inom ramen för rektorns 
befogenhet så kommer ärendet att fattas på politisk nivå̊ och alla partier kommer därmed 
att fa ̊ ta ställning i sak. Det kommer även räta ut uppkomna frågetecken gällande tolkningar 
av en rektors mandat vilket kommer verka vägledande framåt.  
Det som delar av oppositionen nu föreslår i sina yrkanden är alltså̊ att politiken ska föregå̊ 
den rättsliga processen och själva göra den bedömning som domstolen nu är ålagd att göra. 
Det a ̈r inget yrkande som vi bifaller.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Beslut om skolnedläggningar ska alltid beslutas av politiken, på den punkten är skollagen 
tydlig och det finns inget utrymme för att delegera nedläggningsbeslut till tjänstepersoner. 
Det är verkligen beklagligt att det moderatledda minoritetsstyret flyr från sitt ansvar för 
nedläggningen av Saltängens skola. Saltängens skola upplevs av alla såsom en egen skola 
med ett eget namn och borde behandlas så av politiken. 
Det är också anmärkningsvärt att processen kring detta beslut försvaras av det 
minoritetsstyret trots att det uppenbart saknades förankring med berörda barn och 
föräldrar, samt att de underlag som ska bör tas fram innan ett sådant här beslut tas 
saknades.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiets återkommande medskick vid nedläggningar av verksamheter är att detta ska 
fattas i kommunfullmäktige, inte i utskott eller kommunstyrelsen, något vi även tidigare 
motionerat om. I detta fall är argumentationen att det är en 
omorganisering/lokaliseringsfråga men vi upplever det som en nedläggning, särskilt med 
tanke på att lokalerna ligger så långt ifrån varandra. Just detta kommer ju också prövas 
rättsligt till följd av överklagan/laglighetsprövning, vilket är bra. 
Miljöpartiet ser i övrigt hur stadsplanering och flexibla lokaler är en nyckel här. Vi kan inte 
fortsätta planera för stora enheter med många barn på liten yta när vi bygger nya skolor, då 
tappar vi det nära och småskaliga och bygger in oss i ett samhälle där vi behöver 
transportera oss längre bort och krånglar till logistiken. Med flexibla lokaler kan även andra 
verksamheter (säg föreningsliv eller annan skolverksamhet) husera i samma byggnad 
beroende på hur behovet ser ut med elevunderlag.”- - - - - 
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§  234 KFKS 2023-00353 

Politikerinitiativ – Fler fotbollsplaner i Nacka 
Politikerinitiativ av Mats Gerdau (M), Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall-Steen (L), Karin Teljstedt 
(KD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut.  
 
Kommunstyrelsen uppdrar åt stadsledningskontoret att gå vidare med alternativ till fler 
fotbollsplaner i Nacka i enlighet med stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 27 april 
2023, med ändring om att anläggandet av konstgräs på 7-spelarplanen i Centrala parken i 
Orminge får anstå i avvaktan på klarläggande om hur planen används för övriga aktiviteter, 
till exempel boulespel. 
Politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
Stadsledningskontoret har fått i uppdrag av Alliansen att utreda ett antal föreslagna 
alternativ för att kunna utöka kommunens kapacitet av fotbollsplaner. För att öka 
möjligheten till att spela fotboll har Alliansen sammanställt en lista på alternativ för 
stadsledningskontoret och berörda nämnder att snabbt gå till botten med och utreda 
förutsättningar för de olika alternativen.  
Stadsledningskontoret, genom dess fastighetsenhet har tillsammans med kultur- och 
fritidsenheten snabbutrett förutsättningarna för de föreslagna alternativen och gett förslag 
på fortsatt hantering för respektive alternativ.  
Kommunstyrelsen föreslås ge stadsledningskontoret i uppdrag att vidta föreslagna åtgärder 
i enlighet med stadsledningskontorets tjänsteskrivelse den 27 april 2023. Vidare föreslås att 
ges stadsledningskontoret i uppdrag att återrapportera status i ärendet vid 
kommunstyrelsens sista sammanträde i december 2023. 
 
Vid sammanträde med kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 beslutade 
utskottet att föreslå kommunstyrelsen att bifalla till förslaget med en ändring; att 
anläggandet av konstgräs på 7-spelarplanen i Centrala parken i Orminge får anstå i 
avvaktan på klarläggande om hur planen används för övriga aktiviteter, till exempel 
boulespel. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 77 
Tjänsteskrivelse från fastighetsenheten daterad den 27 april 2023 
Bilaga 1 Fler fotbollsplaner i Nacka 
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Yrkanden 
Mats Gerdau (M) yrkade bifall till arbetsutskottets förslag.  
 
I ovanstående yrkande från Mats Gerdau instämde Karin Teljstedt (KD), Gunilla Grudevall 
Steen (L), Johan Krogh (C), Johanna Kvist (S) och Lina Olsson (NL).  
 
Johanna Kvist (S) yrkade därutöver bifall till följande tillägg:  

• ”Arbeta för att anlägga en 11-spelarplan i Sickla”   
 
Lina Olsson (NL) yrkade därutöver bifall till följande ändringar:  

1. ”anlägg 11-spelarplan i Sickla (invid Sickla skola) 
2. lägg ned planerna på att utreda Källtorp 
3. lägg ned planerna på att utreda Ramsmora 
4. konstgräsbelägg fotbollsplanen intill Sigfridsborgsskolan  
5. utred om konstgräsbeläggning av grusplanen i Hedvigslund kan göras utan att 

påverka aktiviteter som valborgsmässofirandet” 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns följande förslag – arbetsutskottets 
förslag samt Johanna Kvists tilläggsyrkande och Lina Olssons ändringsyrkande.  
 
Ordföranden ställde först arbetsutskottets förslag mot avslag, och fann att 
kommunstyrelsen hade beslutat att bifalla förslaget.  
 
Därefter ställde ordföranden tilläggsyrkandet mot avslag, och fann att kommunstyrelsen 
hade beslutat att avslå förslaget.   
 
Ordföranden sedan ändringsyrkandet mot avslag, och fann att kommunstyrelsen hade 
beslutat att avslå förslaget.  
 
Avslutningsvis konstaterade ordföranden att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med 
arbetsutskottets förslag i sin helhet.  

Protokollsanteckningar 
Mats Gerdau lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Vi har presenterat ett samlat förslag för att få fler fotbollsplaner i Nacka. 
Socialdemokraterna har ingen sådan plan, utan stirrar sig blinda på en 11-spelarplan på 
Sicklavallen som enda lösning. Men med bostäder runt omkring skulle spelandet där att 
vara begränsat av bullerskäl, vilket vi ser i bl a Boovallen. Vårt alternativ är att det blir två 
7-spelarplaner i Sickla (dvs dubbelt så mycket som idag), vilket bedöms vara med 
framkomligt. Vårt alternativ är dessutom bättre ekonomiskt än vänsterns. Vi har tecknat 
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markanvisningsavtal med Bonava för en del av marken som ger en halv miljard kronor i 
intäkter till kommunen och det är pengar som räcker till många nya idrottsanläggningar . 
Vänsteroppositionen tackar nej till de pengarna, men talar inte om hur de investeringar de 
vill göra ska finansieras i stället. I andra sammanhang säger de sig vara måna om effektiv 
användning av skattepengar, men alldeles uppenbart inte i detta fall.” 
 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna:  
”Äntligen kommer vi vidare konkret i arbetet att få till fler och större fotbollsplaner. Vägen 
dit har varit krokig och kantats av en rad problem. Vi kristdemokrater har aktivt arbetat för 
att finna nya realistiska och genomförbara förslag för att komma vidare i frågan.  
Med det här beslutet i ryggen har vi nu förutsättningar att få spaden i marken och få till fler 
och större fotbollsplaner, något som vi vet är efterfrågat av Nackas föreningsliv. I Nacka 
finns många fotbollsglada barn och unga som inom överskådlig framtid kommer kunna 
sätta dobbarna i nylagda konstgräsplaner. Planerna bidrar till ett rikare utbud för 
organiserad, spontan och egen fritidsaktivitet för Nackaborna.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Det är positivt att det moderatledda styret äntligen tagit initiativ till fler fotbollsplaner. 
Föreningslivet har länge efterfrågat att få se en tydlig plan för fler fotbollsplaner. Det är 
däremot inga nya förslag och det saknas förslag för centrala placeringar av 11-spelarplaner. 
Därför föreslog vi återigen att etablera en 11-spelarplan i Sickla. 
Bristen på fotbollsplaner kommer också öka i takt med att vi blir fler nackabor. Det 
moderatledda styret borde ha inlett arbetet med att få till fler fotbollsplaner i Nacka för 
längesedan. Nu inväntades istället ytterligare en dom gällande Källtorp, trots att vi länge 
känt till utmaningarna med just den marken. Vi socialdemokrater kommer fortsätta jobba 
för att idrottsytorna ska få ta plats när Nacka växer och utvecklas. För att alla våra barn och 
unga ska ha en meningsfull fritid i dag och i generationer framöver.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser det det är viktigt att noggrant se över de olika föreslagna platserna och 
se så att vi inte genom att till exempel lägga konstgräs på mindre fotbollsplaner förstör 
möjligheterna för andra föreningar att bedriva sin verksamhet.  
Att utöka Orminge bollplan från en 7-spelarplan till en 11-spelarplan är något vi föreslagit 
för flera år sedan och som vi nu är glada att man även från den styrande minoriteten 
föreslår.  
Att man utreder möjligheterna att anlägga en eller två 11-spelarplaner på Porsmosseverket 
är väldigt bra och något vi föreslagit tidigare.  
Att man avvaktar beslut kring fotbollsplanen i centrala parken tycker vi är bra så man kan 
föra en dialog med de som använder platsen idag för boulespel. Man bör ta kontakt med 
Boo folkets hus för att utreda vad en konstgräsläggning på planen skulle ha för inverkan på 
Orminge karneval, ett mycket uppskattat och återkommande evenemang i Boo.  
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Även fotbollsplanen i Hedvigslund är vi tveksamma till då det eventuellt skulle omöjliggöra 
valborgsfirandet med tusentals besökare.  
Nackalistan lämnade hösten 2021 in ett initiativ ”Ny 7-spelarplan för fotboll vid 
Sigfridsborgsskolan”. Den planen skulle ligga invid den nya skolan och idrottshallen med 
tillgång till toalett och omklädningsrum samt möjlighet att kunna utnyttja skolans 
parkeringsplatser. Vi är glada att tjänstepersonerna delar vår uppfattning att man inte ska gå 
vidare med att försöka få till fotbollsplaner vid Källtorp, då det enligt den dom som fallit 
skulle vara väldigt svårt att kunna få till. Nackalistan är emot att anlägga fotbollsplaner i 
Ramsmora, p g a naturvärdena på platsen. I stället så kan man täcka behovet genom 
utökningen av fotbollsplaner i Orminge och nyanläggning i Porsmossen.  
Nackalistan saknar fotbollsplaner i centrala Nacka och i Sickla. Här bor många barn och 
det finns ett väldigt stort behov. Vi vill, precis som den lokala idrottsrörelsen, att 
Sicklavallen åter ska bli en fullstor 11-spelarplan. 
Slutligen tycker Nackalistan att det är väldigt bra att den styrande minoriteten nu äntligen 
börjat utreda nya platser för fotboll, detta har vi försökt få till under många år.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet håller med om att bristen på fotbollsplaner i Nacka är akut. Förslaget är 
dock inte tillräckligt och lyfter inte Sicklavallen som ett alternativ för en 11-mannaplan. 
Något som lokala idrottsföreningar själva lyft som en av de viktigaste placeringarna för en 
större fotbollsplan. Det presenteras inte heller ett annat förslag på en elvaspelarplan i 
närheten av centrala Sickla. Något som skulle vara möjligt att bygga utan att en annan 
instans måste godkänna projektet. Det är även orimligt att förutsätta att omtag med 
Hellasgården och Källtorp ska ge något annat resultat i ett läge som redan är ansträng för 
många föreningarna på grund av planbrist. Tomträttsinnehavaren vid Hellasgården har 
andra planer för tomaten och inte är intresserade och Mark- och skiljedomstolen kan med 
stor sannolikhet vidhålla tidigare beslut.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet välkomnar initiativet men ser också att mer behövs. Dels kan vi inte låsa oss 
till mark som redan är i vår ägo utan aktivt arbeta för markbyten eller förvärv samt med 
tredimensionell fastighetsbildning utveckla fastigheter, något vi föreslagit för flera år sedan. 
Vi ser också potential att utveckla den för östlig förbindelse reserverade marken i Finnboda 
som idag står tom. Där kan näridrott planeras in och även gymnastikhall och 
omklädningsrum finns intill. Det är den småskaliga nära idrotten för särskilt de yngre 
barnen vi behöver planera in mer för ett Nacka i rörelse. Det handlar både om ytor och 
kringytor i form av exempelvis materialbodar, tillgång till wc och omklädningsrum.” 
 
- - - - - 
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§  235 KFKS 2023-00351 

Politikerinitiativ – Angående uppdaterat miljö- och 
klimatprogram för Nacka kommun 
Inkom den 3 april 2023 av Cecilia Gardner Larsson (M), Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall Steen 
(L) och Karin Teljstedt (KD) 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

1. Kommunstyrelsen uppdrar till klimat- och miljödirektören att ta fram ett nytt 
klimat- och miljöprogram som ersätter nuvarande miljöprogram 2016–2030.  

2. Politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
Ett politikerinitiativ inkom den 3 april av Cecilia Gardner Larsson (M) Johan Krogh (C) 
Gunilla Grudevall Sten (L) Karin Teljstedt (KD). I politikerinitiativet föreslås att Nacka  
kommun uppdaterar kommunens miljöprogram så att det blir tydligt att det omfattar både 
klimat- och miljöambitioner, att målen med tillhörande indikatorer ses över och eventuellt  
justeras utifrån faktisk effekt, att skapa om möjligt, mätbara mål samt att tydliggöra hur  
miljö- och klimatmålen hänger ihop med Nackas övergripande mål, Agenda 2030,  
koldioxidbudgeten och övergripande styrdokument.  
Mycket har hänt inom klimat- och miljöområdet sedan 2016, både internationellt, nationellt  
och lokalt i Nacka kommun. Flertalet projekt och initiativ har inletts och det är viktigt att  
det arbete som sker i Nacka kommun styr mot gemensamma mål. Med anledning av detta  
ser även Miljöenheten att kommunens miljöprogram behöver uppdateras för att ge en  
tydligare bild av kommunens gällande och framtida ambitioner inom miljö- och 
klimatområdet. Med ett nytt klimat- och miljöprogram kan vi tydligare visa hur 
kommunens aktiviteter, projekt och initiativ hänger ihop och hur det kan leda mot 
gemensamma mål. Mot den bakgrunden föreslås att Klimat- och miljödirektören får i 
uppdrag att ta fram ett nytt klimat- och miljöprogram som ersätter nuvarande 
miljöprogram 2015–2030. 
Med dessa noteringar är politikerinitiativet färdigbehandlat. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskott den 24 maj 2023 § 13 
Tjänsteskrivelse från miljöenheten daterad den 2 maj 2023 
Bilaga 1 Politikerinitiativet 
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Yrkanden 
Cecilia Gardner Larsson (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Desha 
Svenneborg (MP) och Karin Teljstedt (KD), bifall till miljöutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – miljöutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Karin Teljstedt lät anteckna följande till protokollet för Kristdemokraterna: 
”För att kunna höja ambitionsnivån i miljö- och klimatarbetet är det oerhört viktigt att 
tydliggöra hur miljö- och klimatmålen hänger ihop med Nackas övergripande mål, Agenda 
2030, koldioxidbudgeten och övriga styrdokument.  
Det behövs även en tydlig prioritering för hur vi ska uppnå maximal effekt. Färre och 
tydliga styrdokument kommer göra mer konkret nytta. Kommunen gör redan idag otroligt 
mycket bra saker och vi behöver även bli bättre på att kommunicera det till nackaborna.” 
 
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Mycket har hänt sedan miljö- och klimatprogrammet togs fram. Med en förändrad 
omvärld där klimat- och hållbarhetsfrågorna är allt viktigare, där vi behöver göra mer för 
att minska vår påverkan på jorden, är en uppdatering därför nödvändigt av programmet. Vi 
behöver ha en aktiv klimat- och miljöpolitik som kan hantera våra utmaningar.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan yrkar bifall. Vi är positiva till det som föreslås i politikerinitiativet. Det är bra 
att målen och indikatorerna ses över och att vi får indikatorer som verkligen kan mäta hur 
det går för Nacka vad gäller miljö och klimat. Med tanke på att biologisk mångfald och 
klimat intimt 
hänger samman är det viktigt att den biologiska mångfalden får en hög prioritet, särskilt 
med tanke på all exploatering i Nacka, där viktiga grönområden, stora som små, riskerar att 
naggas i kanten eller helt försvinna. Det är också bråttom att göra detta för när 
grönområden väl försvunnit kan vi inte få dem tillbaka. Om vi verkligen på allvar ska ta oss 
an utmaningarna med att minska utsläppen och anpassa oss till klimatförändringarna är det 
bråttom att bevara hotade arter av växter och djur och se till att göra allt för att stärka de 
gröna samband som finns i kommunen. En indikator som den nuvarande Grönstrukturens 
ekologiska spridningsfunktioner är viktig och måste mätas oftare än vart fjärde år. Vi tycker 
det är viktigt att hela utskottet involveras i framtagande av programmet och att det är 
viktigt med en så bred politisk förankring som möjligt.” 
 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
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” Till skillnad från i riksdagen ser det ut som om politikerinitiativet från alliansen kan ge 
resultat i miljö och klimatpolitiken. En uppdatering som ringar in och beskriver det ytterligt 
allvarliga läget för nackabornas livsmiljö är nödvändig. Koldioxidutsläppen ökar 
kontinuerligt i atmosfären och det är dess effekter som påverkar klimat och miljö i Nacka. 
Så det viktigaste återstår, att finna lösningar och aktiviteter för att för att motverka 
klimatkrisen så det finns möjligheter att följa upp målen i det uppdaterade miljö och 
klimatprogrammet för Nacka kommun. 
Det finns mål kopplade till privat konsumtion men inget sätt att mäta det på idag, det är 
viktigt att både offentlig, företags-och privat konsumtion kan beräknas, sättas mål kring för 
att kunna påverkas åt rätt håll. Det kommunen själv har egen rådighet över är bara en 
bråkdel av problemet.” 
 
- - - - - 
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§  236 KFKS 2023-00350 

Politikerinitiativ – Uppdaterat miljöprogram för Nacka 
kommun 
Inkom den 3 april 2023 av Desha Svenneborg (MP) och Sidney Holm (MP) 

Beslut 
Kommunstyrelsen fattar följande beslut. 

1. Kommunstyrelsen uppdrar till klimat- och miljödirektören att ta fram ett nytt 
klimat- och miljöprogram som ersätter nuvarande miljöprogram 2016–2030. 

2. Politikerinitiativet är därmed färdigbehandlat.  
 

Sammanfattning av ärendet 
Ett politikerinitiativ inkom den 3 april av Desha Svenneborg och Sidney Holm (MP). I  
politikerinitiativet föreslås att Nacka kommun uppdaterar kommunens miljöprogram. För  
att vässa såväl klimat- och miljöarbetet som miljöprogrammet ser miljöpartiet ett behov av 
en handlingsplan med definierade åtgärder för att nå respektive indikator och som  
identifierar relevanta aktörer i det arbetet. Miljöpartiet ser också att en omvärldsanalys  
genomförs för att se hur andra kommuner arbetar och lär av de bästa genom att göra en  
jämförelse med motsvarande styrdokument på andra håll i kommunsverige. 
Mycket har hänt inom klimat- och miljöområdet sedan 2016, både internationellt, nationellt 
och lokalt i Nacka kommun. Flertalet projekt och initiativ har inletts och det är viktigt att  
det arbete som sker i Nacka kommun styr mot gemensamma mål. Med anledning av detta  
ser även Miljöenheten att kommunens miljöprogram behöver uppdateras för att ge en  
tydligare bild av kommunens gällande och framtida ambitioner inom miljö- och 
klimatområdet. Med ett nytt klimat- och miljöprogram kan vi tydligare visa hur  
kommunens aktiviteter, projekt och initiativ hänger ihop och hur det kan leda mot  
gemensamma mål. Mot den bakgrunden föreslås att Klimat- och miljödirektören får i  
uppdrag att ta fram ett nytt klimat- och miljöprogram som ersätter nuvarande  
miljöprogram 2015–2030.  
Med dessa noteringar är politikerinitiativet färdigbehandlat. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskott den 24 maj 2023 § 14 
Tjänsteskrivelse från miljöenheten daterad den 2 maj 2023 
Bilaga 1 Politikerinitiativet 
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Yrkanden 
Cecilia Gardner Larsson (M) yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Desha 
Svenneborg (MP) och Karin Teljstedt (KD), bifall till miljöutskottets förslag. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – miljöutskottets förslag 
– och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med detta förslag. 

Protokollsanteckningar 
Henrik Unosson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Mycket har hänt sedan miljö- och klimatprogrammet togs fram. Med en förändrad 
omvärld där klimat- och hållbarhetsfrågorna är allt viktigare, där vi behöver göra mer för 
att minska vår påverkan på jorden, är en uppdatering därför nödvändigt av programmet. Vi 
behöver ha en aktiv klimat- och miljöpolitik som kan hantera våra utmaningar.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan yrkar bifall. Vi är positiva till det som föreslås i politikerinitiativet. Det är bra 
att målen och indikatorerna ses över och att vi får indikatorer som verkligen kan mäta hur 
det går för Nacka vad gäller miljö och klimat. Med tanke på att biologisk mångfald och 
klimat intimt hänger samman är det viktigt att den biologiska mångfalden får en hög 
prioritet, särskilt med tanke på all exploatering i Nacka, där viktiga grönområden, stora som 
små, riskerar att naggas i kanten eller helt försvinna. Det är också bråttom att göra detta för 
när grönområden väl försvunnit kan vi inte få dem tillbaka. Om vi verkligen på allvar ska ta 
oss 
an utmaningarna med att minska utsläppen och anpassa oss till klimatförändringarna är det 
bråttom att bevara hotade arter av växter och djur och se till att göra allt för att stärka de 
gröna samband som finns i kommunen. En indikator som den nuvarande Grönstrukturens 
ekologiska spridningsfunktioner är viktig och måste mätas oftare än vart fjärde år. Vi tycker 
det är viktigt att hela utskottet involveras i framtagande av programmet och att det är 
viktigt med en så bred politisk förankring som möjligt.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Att ett klimat- och miljöprogram finns är jätteviktigt. Vad som är än viktigare är att det är 
relevant för den reella klimatpåverkan samt följs upp med analyser kring varför målen inte 
nås. Vi ser ofta att indikatorer står still eller går åt rätt håll utan en plan för att ändra på det. 
Vi förutsätter nu att ett helhetsgrepp tas med fokus på att göra verklig skillnad och riktiga 
satsningar, även om dessa kostar pengar.” 
 
- - - - - 
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§  237 KFKS 2023-00282 

Medborgarförslag om ett klimatprogram för 
kommunens alla förskolor och skolor 
Inkom den 1 december 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen beslutar följande.  
 
Kommunstyrelsen noterar att kommunen redan antagit ett miljöprogram samt ett  
klimatanpassningsprogram som berör alla kommunala verksamheter i Nacka kommun. 
Utifrån kommunens styrprincip om delegerat ansvar och befogenheter har kommunala  
förskolor och skolor stort utrymme att själva besluta hur verksamheten ska utformas vilket  
även inkluderar arbetet för att nå kommunens uppsatta miljö- och klimatmål. Flera av de  
förslag som medborgaren har lagt fram är aktiviteter som redan pågår inom kommunens  
verksamheter vilket redogörs för i tjänsteskrivelse daterad den 8 maj 2023.  
 
Medborgarförslaget är med dessa noteringar färdigbehandlat 

Sammanfattning av ärendet 
En medborgare har tillsammans med en namninsamling med 37 underskrifter inkommit  
med ett förslag om att Nacka kommun ska anta ett klimatprogram för kommunens alla  
förskolor och skolor. Förslaget innehåller tre områden: trygga skolvägar, gröna och  
klimatanpassade skolgårdar samt införande av konkret klimatarbete i verksamhet och  
undervisning. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 79 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 8 maj 2023 
Bilaga 1. Medborgarförslaget 
Bilaga 2. Protokollsutdrag från kommunstyrelsens verksamhetsutskotts sammanträde den  

14 februari 2023, § 11 
Bilaga 3 Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskotts sammanträde den 15 

mars 2023, § 8 
Bilaga 4 Protokollsutdrag från natur- och trafiknämndens sammanträde den 25 april 

2023, § 63 

Yrkanden 
Tomas Ottosson (V) yrkade bifall till medborgarförslaget.  
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Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade inledningsvis att det fanns två förslag till beslut – 
arbetsutskottets förslag och förslaget från Tomas Ottosson.  
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag.  

Protokollsanteckningar 
Andreas Andersson lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Detta är ett gediget medborgarförslag med flera bra förslag för hur Nackas kommunala 
förskolor och skolor kan bidra i klimatomställningen. När medborgarförslaget behandlades 
i Kommunstyrelsens verksamhetsutskott yrkade vi socialdemokrater på återremiss till  
Kommunstyrelsen miljöutskott och Natur- och trafiknämnden för att dessa också skulle få 
yttra sig över förslagen. Detta eftersom det är miljöutskottet som ska leda, samordna och 
driva på kommunens strategiska och långsiktiga miljö- och klimatarbetet och Natur- och 
trafiknämnden som jobbar praktiskt med dessa frågor. 
Mycket av det som föreslås i medborgarförslaget genomförs inom ramen för Nackas 
miljöprogram. Bland annat genom det arbete som sker med trygga skolvägar, gröna och 
klimatanpassade skolgårdar samt klimatarbete i verksamhet och undervisning. Men en 
viktig poäng som medborgarförslaget tar upp är att alla samhällsinstanser måste bidra för 
att vi ska lyckas med klimatomställningen. Vi socialdemokrater anser att detta är mycket 
viktigt och en del är att se till att finns ett tydligt ansvar för vem som ska leda detta arbete. I 
kommunen är det Kommunstyrelsen som har det övergripande samordningsansvaret för 
kommunens miljö- och klimatarbete och mer behöver göras för att se till att nämnder och 
verksamheter hela tiden tar klimatsmarta beslut och för goda förutsättningar att bidra till 
klimatomställningen.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan tycker att flera av förslagen i medborgarförslaget är bra och bör tittas närmare 
på. Eftersom förslagen är väldigt spretiga och hör hemma i flera olika nämnder känner vi 
att vi inte kan yrka bifall till medborgarförslaget. Däremot tycker vi att kommunen ska 
arbeta vidare med flera av förslagen. En del av det som föreslås i medborgarförslaget 
arbetas det redan med i kommunen, bland annat genom det arbete som sker med trygga 
skolvägar samt gröna och klimatanpassade skolgårdar. Nackalistan kämpade hårt för att 
behålla naturskolan som hade som uppdrag att undervisa lärare och elever om miljö och 
klimat. Tyvärr valde kommunens minoritetsstyre att lägga ned den populära verksamheten 
för något år sedan. Nackalistan har i vårt förslag till mål och budget föreslagit ett 
nyöppnande av naturskolan.” 
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Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Det är mycket av det som medborgarförslaget tar upp som redan finns planer och arbeten 
för. Det visste nog förslagsställarna också men de har en stor poäng i att det behöver vara 
ett gemensamt program för hela kommunen, alla förskolor och skolor. Det är 
huvudargumentet för avslaget av medborgarförslaget att det inte överensstämmer med 
Nacka kommuns styrmodell där beslut ska flyttas ner i organisationen och att man undvika 
göra generella program för att förenkla för enheterna.  
Det leder i det här fallet till att alla skolor och förskolor behöver förhålla sig till 
medborgarförslagets alla ämnen själva. Det finns nog annat pedagogiskt arbete och 
omsorgsarbete som behöver skötas parallellt. Det gör det betydligt kostsammare att alla 
enheter gör sina egna planer från ax till limpa. Förlagen är självklara för alla verksamheteter 
att beakta som:  
-Trygga skolvägar 
-Gröna klimatanpassade skolgårdar. 
-Konkret klimatarbete i verksamhet och undervisning. 
Det finns goda förutsättningar för att göra ett gemensamt klimatprogram utifrån allt arbete 
som redan pågår och det kommer ge skolor och förskolor bra stöd i det egna arbetet som 
självklart kommer fortsätta påverkas av de egna lokala förutsättningarna.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet välkomnar medborgarförslaget och ser att uppmaningarna där är precis vad vi 
drivit i förhandlingarna efter valet, och som sedan blivit del av kommunens prioriteringar i 
och med det samverkansavtal som vi i Miljöpartiet ingick med M, C, L och KD. 
Utemiljölyftet som är en av punkterna, som ska uppmuntra till rörelseglädje på skol- och 
förskolegårdar, ser vi också som en utmärkt möjlighet att arbeta med ekosystemtjänster på 
olika sätt. 
Miljöpartiet har tidigare i vår budget haft satsningar på medel som skolor kan ansöka om 
för att bli en FN-skola. Det är ett annat sätt att arbeta med t.ex. Agenda 2030. Att i övrigt 
gå in och bestämma om skolors undervisning är för oss inte i linje med principen om 
armlängds avstånd, varför vi inte kan bifalla medborgarförslaget i den delen.” 
 
- - - - - 

  



 
178 (186) 

 12 juni 2023 
 
  SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
 Kommunstyrelsen 

Ordförandes signatur Justerandes signatur 
 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

§  238 KFKS 2022-00826 

Medborgarförslag gällande implementering ”Krisrutin 
Emma" 
Inkom den 17 september 2022 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att krisrutinen Emma är en av flera metoder för att säkerställa  
stöd och hjälp till anhöriga efter att suicid inträffat. Kommunstyrelsen noterar att  
verksamheter, såväl inom som utom kommunen, i samverkan arbetar med denna fråga och  
att en särskild implementering av den föreslagna krisrutinen därför inte är aktuell. Med  
dessa noteringar anses medborgarförslaget färdigbehandlat. 

Sammanfattning av ärendet 
I medborgarförslaget förslås att Nacka kommun ska implementera ”Krisrutin Emma” för  
att säkerställa stöd och hjälp till anhöriga efter ett inträffat suicid. Rutinen har utarbetats  
med anhörigas behov i centrum och utgår från kommunens befintliga resurser, polis,  
vårdinrättning, socialtjänst, elevhälsa osv.  
Socialnämnden har utrett medborgarförslaget och lämnat synpunkter på  
medborgarförslaget som underlag till kommunstyrelsens beslut i ärendet. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens arbetsutskott den 30 maj 2023 § 78 
Tjänsteskrivelse från juridik- och kanslistaben daterad den 14 april 2023 
Bilaga 1. Medborgarförslaget 
Bilaga 2. Protokollsutdrag SOCN 2023-03-28, § 37 
Bilaga 3. Protokollsutdrag, KSAU 2023-02-14, § 21 

Yrkanden 
Johanna Kvist (S) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V) och Lina Olsson 
(NL), bifall till medborgarförslaget. 
 
Filip Wiljander (M) yrkar bifall till arbetsutskottets förslag.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – arbetsutskottets förslag och 
förslaget från Johanna Kvist.  
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i 
enlighet med arbetsutskottets förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Filip Wiljander lät anteckna följande till protokollet från Moderaterna:  
”Suicid är ett stort och folkhälsoproblem som inte bara drabbar individen utan också 
vänner och nära och kära. Vi måste se till att suicid förhindras, med ett bättre förebyggande 
arbete och bättre vård för dem i behov. Men om det tragiska har skett är det också viktigt 
att vi ser till att det finns stöd och hjälp till efterlevande nära och kära. Det finns ett gediget 
arbete med detta, men som självklart kan bli bättre. Det arbetar vi på. Men om kommunens 
nuvarande rutiner och arbetssätt ska förändras är det viktigt med tydligt stöd i forskningen 
för de förslag som man föreslår ska genomföras. Eftersom sådan forskning inte verkar 
finnas för att arbeta utifrån just Krisrutin Emma, är det inte rimligt att byta. Annars riskerar 
vi att kasta ut barnet med badvattnet.” 
 
Johanna Kvist lät anteckna följande till protokollet för Socialdemokraterna:  
”Detta är ett medborgarförslag som Socialdemokraterna ställer sig bakom. Vi anser precis 
som enligt förslaget att det är viktigt och nödvändigt att ständigt stärka samordning mellan 
kommunens insatser utifrån anhörigas behov. Det behövs övergripande planering mellan 
olika instanser. Detta förslag pekar i en riktning som stärker samordningen mellan polis, 
skola och förskola, socialtjänst och vården med flera. Därför anser vi att det är värdefullt 
att titta närmare på och implementera ett initiativ som detta.” 
 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan yrkar bifall till medborgarförslaget. Att säkerställa stöd och hjälp till anhöriga 
efter en inträffad suicid är väldigt viktigt. Rutinen som har utarbetats med anhörigas behov 
i centrum och utgår från kommunens befintliga resurser, polis, vårdinrättning, socialtjänst, 
elevhälsa osv.  Nackalistan anser att det är viktigt och nödvändigt att stärka och förbättra 
samordning mellan kommunens insatser utifrån de anhörigas behov. I förslaget visar man 
på en riktning som stärker samordningen mellan polis, skola och förskola, socialtjänst och 
vården. Vi tycker att detta är ett bra förslag som vi önskar att kommunen kunde ta till sig 
det.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
” I socialnämndens remissvar framhåller nämnden att det idag finns framtagna rutiner 
avseende både förebyggande samt stöd och insatser till efterlevande. Vidare menar 
nämnden att ”det saknas forskning om förebyggande insatser och effekter av insatser 
specifikt riktade till efterlevande efter suicid”. Utifrån detta menar man att ”det går därför 
inte att säga att metoden ”Krisrutin Emma” skulle ha bättre effekt än andra metoder när 
det gäller uppsökande krisstöd till efterlevande”. Nämnden menar att man idag använder 
delar av de förslag som finns i ”Emma”. Från Vänsterpartiet menar vi att även om 
socialnämnden har etablerade vissa rutiner för bland annat krisstöd till efterlevande vid 
suicid så visar nämndens svar att det saknas ett kommunövergripande perspektiv på hur 
stödet till efterlevande vid suicid skall utformas.  
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Forskning på samtalskontakter av både stödjande och förändrande karaktär visar på höga 
behandlingseffekter oberoende av problembild så det finns ett gott forskningsstöd för att 
en metod som Krisrutin Emma ska ge effekt. Förutsättning för att det ska ge effekt är att 
klienten kommer till samtalskontakten. Där finns en stor poäng i Krisrutin Emma att det är 
Polis och vårdgivare som tar ansvar för att erbjuda stöd vid ett flertal tillfällen jämfört med 
den individuella bedömningen som sker i andra fall. Ibland är det bara för svårt att söka 
hjälp själv.” 
 
- - - - - 
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§  239 KFKS 2023-00177 

Medborgarförslag om att inrätta en tjänst som rådgivare 
inom biologisk mångfald 
Inkom den 14 februari 2023 

Beslut 
Kommunstyrelsen noterar att intentionerna i medborgarförslaget är goda och att vi på olika  
sätt ska fortsätta vårt arbete för den biologiska mångfalden både som kommun, Nackabo,  
och ideell samt privat sektor. En särskild rådgivningstjänst för biologisk mångfald är inte  
aktuell. 
Medborgarförslaget är därmed färdigbehandlat 
 

Sammanfattning av ärendet 
Ett medborgarförslag inkom till Nacka 14 februari 2023. Medborgarförslaget handlar om  
att Nacka bör inrätta en tjänst som rådgivare inom biologisk mångfald. I Trollhättans  
kommun har en tjänst som biologisk rådgivare inrättats.  
 
Medborgarförslagets intentioner är goda. Kommunen, Nackaborna samt ideell och privat  
sektor bör på olika sätt arbeta vidare för att gynna den biologiska mångfalden. Att inrätta  
en särskild tjänst som rådgivare inom biologisk mångfald är dock inte aktuellt idag då både  
kommunen och andra aktörer redan arbetar med frågan. 

Handlingar i ärendet 
Protokollsutdrag från kommunstyrelsens miljöutskott den 24 maj 2023 § 15 
Tjänsteskrivelse från miljöenheten daterad den 30 mars 2023 
Bilaga 1 Medborgarförslaget 

Yrkanden 
Lina Olsson (NL)) yrkade, med instämmande av Tomas Ottosson (V), bifall till  
medborgarförslaget. 

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det fanns två förslag till beslut – miljöutskottets förslag och 
förslaget från Lina Olsson.   
 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra, och fann att kommunstyrelsen hade beslutat 
enligt med miljöutskottets förslag.  
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Protokollsanteckningar 
Lina Olsson lät anteckna följande till protokollet för Nackalistan:  
”Nackalistan anser att medborgarförslaget om att inrätta en tjänst inom biologisk mångfald 
är ett mycket bra förslag. Kunskapen om betydelsen av biologisk mångfald generellt är låg. 
Kunskapshöjande åtgärder både för Nacka kommun och nackaborna behövs både vad 
gäller betydelsen av biologisk mångfald, värdet av de gratistjänster vi får av naturen, och 
vad vi kan göra för att främja den biologiska mångfalden. En liknande tjänst har tillsats i 
Trollhättans kommun och kan användas som förebild och inspiration. Vi skulle kunna 
bygga på denna tjänst till den. Redan populära klimat och energirådgivningen som finns i 
kommunen. Nackalistan är också öppna för att prova rådgivning inom biologisk mångfald 
under två år och finansiera det genom framtidsfonderna.” 
 
Tomas Ottosson lät anteckna följande till protokollet för Vänsterpartiet: 
”Vänsterpartiet ser medborgarförslaget som viktigt att bifalla. Det är viktigt med biologisk 
mångfald och att kommunen har en tjänst som kan informera och inspirera både 
medborgare, enheter inom kommunen, föreningsliv och företag är rimligt. Sen hur det 
läggs upp genom att flera personer hjälps åt eller om det ska vara en specialisttjänst är en 
fråga för enheten avgöra. Ett nytt eller utökat arbetsområde kommer behöva mer personal 
om det ska bli bra, därför anser Vänsterpartiet att det är bäst att resurs förstärka med en ny 
tjänst.” 
 
Desha Svenneborg lät anteckna följande till protokollet för Miljöpartiet:  
”Miljöpartiet tycker förslaget om en rådgivare för biologisk mångfald är intressant. Men, 
vad vi kan se är det ganska få hushåll den rådgivare som finns i Trollhättan hinner nå ut till, 
varför vi i dagsläget vill göra andra satsningar på frågan. Vi tror att det viktigaste först och 
främst är att höja kunskapen och agera förebild i kommunen vad gäller planering av 
samhället när vi bygger samt skötsel av vår egen mark och gemensamma utrymmen. När 
detta görs så bör man också aktivt informera på platsen varför där exempelvis ser 
"vildvuxet" ut och hur och varför man gjort något. Vi vill se satsningar och information på 
levande rondeller och dikeskanter, ängar och andra grönytor. Det finns också statliga bidrag 
att söka för att få “ängar i stan”. 
2017 fick Miljöpartiet igenom ett förslag om att kommunen aktivt skulle informera 
Nackabor som har trädgård betydelsen av skötsel med biologisk mångfald i åtanke. Detta 
gjordes inom ramen för kommunens “fauna- och viltvårdsprogram”. Vi ser gärna att 
sådana informationsinsatser fortsätter. Vi har också för flera år sedan föreslagit en 
“pollineringsplan” som just lyfter betydelsen av hur vi planerar grönytor och parker med 
biologisk mångfald i åtanke. För oss är ett “paket” med kunskapshöjande insatser för att 
uppmärksamma biologisk mångfald 1. kommunens aktiva planering och skötsel av egna 
ytor och 2. fortsatt information till alla med trädgård eller gård i dagsläget att föredra 
framför en rådgivare som åker ut till några få hushåll. Miljöpartiet förhandlade efter valet 
fram en helt ny klimat- och miljödirektör med stab och kommunen står nu inför att skapa 
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en helt ny klimatstrategisk enhet. Att kompetens och samordning kring dessa frågor finns 
där förutsätter vi.” 
 
- - - - - 
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§  240 KFKS-2023-00620 

Ordförandeinitiativ - Bättre provisorisk bussterminal vid 
Slussen 
Inkom den 12 juni 2023 från Mats Gerdau (M) 

Beslut 
Kommunstyrelsen ger stadsdirektören i uppdrag att snarast möjligt kontakta Stockholms 
stad i syfte att åstadkomma en bättre provisorisk bussterminal vid Slussen än den som nu 
presenterats. 

Sammanfattning av ärendet 
I ordförandeinitiativet föreslås att kommunstyrelsen ger stadsdirektören i uppdrag att 
snarast möjligt kontakta Stockholm stad i syfte att åstadkomma en bättre provisorisk 
bussterminal vid Slussen än den som nu presenterats. Bakgrunden till ordförandeinitiativet 
är att det den 9 juni 2023 uppdagades att Stockholms stad planerar att flytta den 
provisoriska bussterminalen vid Slussen 600 meter längre österut, till området mellan 
Fotografiska och gamla Birkaterminalen. Detta skulle innebära en kraftig försämring för de 
resenärer som varje dag är beroende av fungerande och smidig kollektivtrafik till och från 
Nacka och Värmdö för att kunna ta sig mellan hem och arbete. 

Handlingar i ärendet 
Tjänsteskrivelse från stadsledningskontoret, daterad den 12 juni 2023 
Bilaga 1 Ordförandeinitiativ 

Yrkanden 
Mats Gerdau yrkade, med instämmande av Johan Krogh (C), Gunilla Grudevall Steen (L), 
Karin Teljstedt (KD), Johanna Kvist (S), Tomas Ottosson (V), Lina Olsson (NL) och 
Desha Svenneborg (MP) bifall till det utsända förslaget.  

Beslutsgång 
Ordföranden konstaterade att det bara fanns ett förslag till beslut – det utsända förslaget 
från stadsledningskontoret – och fann att kommunstyrelsen hade beslutat i enlighet med 
detta förslag. 
 
- - - - - 
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§  241   

Övriga frågor 

Beslut 
Kommunstyrelsen överlämnar de två politikerinitiativen till stadsledningskontoret för  
utredning och förslag till beslut. 
 
Därutöver noterar kommunstyrelsen den övriga frågan till protokollet. 
 

Sammanfattning av ärendet 

Politikerinitiativ – Förtydligande av kommunstyrelsens delegationsordning 
gällande större verksamhetsförändringar (NL) 
KFKS-2023-00633 
Politikerinitiativ från Lina Olsson (NL) med följande förslag: 

• att texten i kommunstyrelsens delegationsordning avsnitt 12.3 utökas till ”Besluta 
om större verksamhetsförändringar samt start och nedläggning av 
verksamhetsområde. Till större verksamhetsförändringar räknas bl a geografisk 
omlokalisering av skolelever.” 

Politikerinitiativ – Ett grönt paket för levande miljöer (MP)  
KFKS-2023-00634 
Politikerinitiativ från Desha Svenneborg (MP) med förslag om att:   

• Mellanrummen mellan träden på våra stadsgator utvecklas med fokus på biologisk 
mångfald och pollinatörer 

• Platser att anlägga stadsängar identifieras, även i samarbete med privata 
fastighetsägare 

• Ett projekt med levande dikeskanter och rondeller testas 
• Ett testprojekt med ”stadsodling” där Nacka upplåter plats åt invånare som vill 

sköta gemensamma ytor startas (det kan vara någon av ytorna i punkterna ovan till 
exempel) 

Övrig fråga från Johanna Kvist (S) 
Johanna Kvist efterfrågade den genomgång av det ekonomiska läget som tidigare nämnts 
skulle presenteras för kommunstyrelsen. Ordföranden meddelade att en sådan genomgång 
var planerad till dagens sammanträde, men ställdes in med hänsyn still de stora antalet 
beslutsärenden denna gång. Genomgången planeras nu att genomföras på första 
sammanträdet efter sommaren.  
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Beslutsgång 
Kommunstyrelsen beslutade att notera den övriga frågan till protokollet och överlämna de 
två politikerinitiativen till stadsledningskontoret för utredning och förslag till beslut. 
 
- - - - - 
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Bilaga 1 till protokoll KS 2023-06-12 § 231 
Revisionsskrivelse - Saltängens skola och 
beslutsförfarandet i Nacka kommun (KFKS 2023-00429) 
Yttrande till kommunfullmäktiges revisorer 
 
Johanna Kvist (S) yrkade bifall till följande förslag till yttrande, med instämmande 
av Lina Olsson (NL), Tomas Ottosson (V) och Desha Svenneborg (MP): 
 
Bakgrunden till beslutet är att två olika skolenheter, Saltängens skola och Duvnäs skola, 
2013 felaktigt registrerades som en gemensam skolenhet hos SCB, trots att sådan 
registrering är oförenlig med skollagen. Att alla elever och medarbetare i de båda 
skolenheterna arbetar under samma administrativa organisationsenhet inom Nacka 
kommuns skolförvaltning kan inte tas som skäl för att att fortsatt eller retroaktivt 
betrakta de båda skolenheterna som en och densamma. Vidare är skolenheterna 
geografiska belägenhet sådan att de båda skolenheterna i enlighet med skollagen inte 
kan slås samman i en enda skolenhet. 

Detta misstag har sedan legat till grund för ett antal felaktigheter i Nackas 
skolförvaltningsutövande, inklusive att Saltängens skola inte förekommit som alternativ 
i skolvalet annat än i inofficiella andrahandsval, och nu även detta beslut som fattats av 
rektor för Saltängens skola och Duvnäs skola utan befogenhet. Därmed har en situation 
uppstått där det i förvaltningen pågår arbete för att genomföra en nedläggning av en 
skolenhet som inte i korrekt ordning har beslutats av Kommunstyrelsen, som är 
huvudman för skolenheten. Det arbetet måste därför naturligtvis upphöra omgående. 
Vidare måste åtgärder vidtas för att korrigera den uppkomna situationen, varav ett antal 
föreslås i ett senare avsnitt i detta yttrande. 

I det ansvar som rektor har enligt 2 kap. 9 § skollagen att fungera som ledare och 
samordnare av det pedagogiska arbetet ingår att dessa personer också fattar de beslut 
som ett sådant ansvar kräver. Besluten kan, enligt lagkommentarer, röra exempelvis 
personalens ansvarsområden, schemaläggning eller barnens och elevernas fördelning på 
klasser eller grupper. I alla hänseenden måste beslut gälla en enskild skolenhets inre 
organisation.  

Av förarbetena till skollagen, (prop. 2009/10:165 s. 633) framgår att definitionen av en 
skolenhet i 1 kap. 3 § skollagen avser “skolan eller förskolan i fysisk bemärkelse” och 
att för att “flera byggnader ska anses som en skolenhet krävs att de ligger någorlunda 
nära varandra och på ett naturligt sätt hör ihop”. Vad som avses med “någorlunda nära” 
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specificeras inte närmare i förarbetena, men vid minst två tillfällen (ÖKN-2014-127 och 
ÖKN-2019-801) har Skolväsendets Överklagandenämnd bedömt att geografiska 
avstånd mellan skolenheter i samma storleksordning som det föreliggande mellan 
Saltängens skola och Duvnäs skola inte kan anses uppfylla kriteriet “någorlunda nära”. 
Det vore även orimligt att hävda att skolanläggningar som är geografiskt belägna på 
längre avstånd från varandra än från andra skolenheter inom kommunen på ett “naturligt 
sätt hänger ihop” (se bilaga 1). De villakvarter med bostäder och trafikerade gator som 
är belägna mellan Saltängens skola och Duvnäs skola utgör vidare inte ”naturliga” 
geografiska inslag i en sammanhållen skolanläggning som sträcker sig över flera 
byggnader. 

I förarbetena till skollagen, (prop. 2009/10:165, s. 216f) framgår tydligt att 
huvudmannens egna organisatoriska indelningar inte kan ges företräde vid bedömning 
av vad som utgör eller inte utgör en separat skolenhet: “Av definition följer att en 
skolenhet även omfattar verksamhet som ibland bedrivs t.ex. på en arbetsplats. Däremot 
är inte en enhet automatiskt synonym med rektorns ansvarsområde eller andra 
organisatoriska indelningar som bestämts av huvudmannen.” 

Rektors beslut i det aktuella ärendet skulle om det genomfördes därmed innebära att en 
distinkt skolenhet inom Nacka kommun, Saltängens skola, lades ned, och rör sig 
därmed utom det mandat att fatta beslut om skolenheters inre organisation som 
tillkommer en rektor enligt skollagen. I förarbetena till skollagen (prop. 2009/10:165 s. 
246 ff, och 646 ff) anges att huvudmannen exempelvis har ansvar för övergripande 
planering, budget, resursfördelning och prioritering samt personalförsörjning. Rektorn 
ansvarar för att tillsammans med personalen genomföra arbetet och utveckla 
verksamheten. Vidare anges att rektorn exempelvis har ansvar för den övergripande 
organisationen av det pedagogiska arbetet, och fattar beslut om personalens 
ansvarsområden, schemaläggning eller elevernas fördelning på klasser eller grupper. 
Även om huvudmannens ansvar inte kan inskränka rektorns beslutanderätt om den inre 
organisationen enligt skollagen, så ska beslut om nedläggning av enskilda skolenheter, 
fördelning av elever mellan skolenheter samt sammanslagning av skolenheter fattas av 
huvudmannen. Nacka kommunstyrelse är här i egenskap av huvudman ansvarig för 
sådana beslut, och har därmed en plikt att överpröva det beslut som rektor för 
Saltängens skola fattat i strid med skollagens bestämmelser. Jämförelse med 
Skolinspektionens beslut i ärende, dnr 41-2013:3110, där rektor och inte aktuell nämnd 
bedömdes ha mandat att besluta om enhetens inre organisation utifrån bestämmelserna i 
skollagen är inte relevant i detta fall, då Skolinspektionens bedömning rörde ett beslut 
som fattats kring en enskild skolenhets inre organisation. 
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Avseende påståendet om att beslutet är ett verkställighetsbeslut kan följande sägas. 
Verkställighetsbeslut är all form av förberedande eller verkställande uppgifter som den 
anställde utför utifrån sin tjänst som anställd. I dessa fall baseras ofta ställningstagandet 
på tidigare nämndbeslut, lagar, riktlinjer, avtal eller liknande dokument. Då det aktuella 
beslutet, som rör två olika skolenheter, inte fattats i enlighet med de befogenheter som 
medges rektor i  2 kap. 10 § skollagen är frågan om huruvida det rör sig om ett 
verkställighetsbeslut inte relevant. 
Utifrån en sammantagen bedömning anser Kommunstyrelsen att rektor enligt skollagen 
saknat befogenhet att besluta om nedläggning av skolenheten Saltängens skola. Beslutet 
har vidare rört en ”större verksamhetsförändring” enligt punkten 12.3 i 
Kommunstyrelsens delegationsordning och är därmed ett beslut av sådan art som måste 
fattas av Kommunstyrelsens verksamhetsutskott. Det har samtidigt då rektorn saknat 
befogenhet för beslutet per definition inte rört sig om ett verkställighetsbeslut. 

Beslutsunderlaget i ärendet 

Enligt ovan redogörelse kan det konstateras att rektor inte kan anses ha beslutat om 
lokalförändringen med stöd i 2 kap. 10 § skollagen om senhetens inre organisation, samt 
att det inte rör sig om ett verkställighetsbeslut. 

Det framgår vidare av artikel 3.1 i barnkonventionen att vid alla åtgärder som rör barn 
ska i första hand beaktas vad som bedöms vara barnets bästa. En bedömning av barnets 
bästa kan genomföras genom en barnkonsekvensanalys eller prövning av barnets bästa. 
Det finns inte några formella krav för hur en barnkonsekvensanalys ska vara utformad. 
Det framgår även av kammarrättens avgöranden i mål nr 5626-21 och mål nr 5211-21 
att det inte ställs något krav om att barnets bästa uttryckligen ska fastställas innan beslut 
fattas. 

Vad gäller arbetet med barnkonsekvensanalysen kan det upphöra tills vidare, då beslutet 
om nedläggning av Saltängens skola fattats utan befogenhet och inte kan verkställas. 
Det material som framtagits i arbetet med barnkonsekvensanalys bör dock bevaras och 
arkiveras av Nacka kommun. 
 
Utlämnande av allmänna handlingar  
 
Kommunstyrelsen kan utifrån nedan redogörelse enbart generellt beskriva hur 
kommunen hanterar begäran om allmän handling då det inte finns en specifik 
information om vilken hantering av allmänna handlingar som den enskilde anser att 
kommunen brustit i. 
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I kommunen är det registraturen som tar emot och har det övergripande ansvaret för 
begäran av allmänna handlingar. Innan en handling kan lämnas ut behöver en prövning 
göras av om handlingen finns och om den är allmän. Om handlingen finns är det i första 
hand den tjänsteperson som är ansvarig för handlingen som ska bedöma om handlingen 
kan lämnas ut eller inte. Bedömningen grundas i 2 kap. 4 § tryckfrihetsförordningen 
(nedan förkortad TF) som anger att en handling är allmän om den förvaras hos en 
myndighet och enligt 9 eller 10 § är att anse som inkommen till eller upprättad hos en 
myndighet. Exempel på inkomna handlingar till kommunen är e-post, brev eller andra 
handlingar som har skickats från någon utanför kommunen till en tjänsteperson och som 
rör verksamheten eller tjänstepersonen i dess funktion som tjänsteperson. 
 
En begäran om utlämnande ska alltid hanteras skyndsamt, normalt inom 24 timmar. 
Den som begär ut en handling som får lämnas ut ska enligt 2 kap. 15 § TF genast eller 
så snart det är möjligt och utan avgift få ta del av handlingen på stället på ett sådant sätt 
att den kan läsas eller avlyssnas eller uppfattas på annat sätt. Den som önskar ta del av 
en allmän handling har även rätt att mot en fastställd avgift få en avskrift eller kopia av 
handlingen enligt 2 kap. 16 § TF. Om tjänstepersonen som ska hantera utlämnandet inte 
finns på plats måste någon annan hantera begäran. Det är tjänstepersonen som ansvarar 
för att någon annan hanterar eventuell begäran om allmänna handlingar vid frånvaro. 
 
För det fall skyndsamhetskravet i tryckfrihetsförordningen inte följs är det en brist i 
kommunens hantering vilket innebär att rutinerna i så fall fortsatt behöver ses över och 
följas upp. Då kommunen inte har kännedom i vilket specifikt ärende 
skyndsamhetskravet inte anses uppfyllt i innebär det att kommunen generellt får 
fortsätta med informations- och utbildningsinsatser för att säkerställa att allmänna 
handlingar lämnas ut i enlighet med skyndsamhetskraven i tryckfrihetsförordningen. I 
sammanhanget kan även noteras att det förekommer att handlingar inte kan lämnas ut 
direkt utifrån att en begäran ibland kan behöva specificeras eller avgränsas om 
handlingen inte kan identifieras eller sökas fram. Kommunen återkommer då till den 
enskilde och ber om förtydligande och först efter ett sådant förtydligande eller 
avgränsning inkommit har kommunen möjlighet att fortsätta arbetet med att ta fram de 
handlingar som efterfrågas. 

 
Nödvändiga åtgärder 

Av ovanstående framgår att det uppstått ett fel i Nackas skolförvaltning, och att det felet 
kräver ett antal korrigerande åtgärder. Listan över åtgärder som följer är inte 
nödvändigtvis att betrakta som uttömmande, då det inte kan uteslutas att även behov av 
andra åtgärder behövs, men samtliga poster nedan är åtgärder som Kommunstyrelsen 
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härmed vill framföra till kommunrevisorerna att den avser att vidta utan några onödiga 
dröjsmål: 
 

• Överpröva beslutet från rektor för Saltängens skola om nedläggning av 
skolenheten. 

 
• Korrekt registrera Saltängens skola som en skolenhet i Skolverkets 

skolenhetsregister i tid inför nästa läsår, senast den 14 juni.  
 

• Säkerställa att Nackas skolvalssystem omgående möjliggör skolval till 
skolenheterna Saltängens skola och Duvnäs skola var för sig. 

 
• Informera föräldrar till elever i Saltängens skola om felet som begåtts och ge 

dem ett tydligt besked om att ingen nedläggning av skolenheten kan ske utan att 
föregås av ett beslut fattat av Kommunstyrelsen. 

 
• Genom utredning säkerställa att kommunens övriga skolverksamheters 

organisatoriska indelningar inte på samma sätt ligger till felaktig grund för 
administrativ behandling av andra separata skolenheter som en och samma 
skolenhet. 
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Bilaga 1 

Satellitbild som visar att både Saltängens skola och Duvnäs skola (inringade i gult) ligger 
närmare andra skolenheter (inringade i grönt) inom kommunen än varandra. 

 
---- 
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Bilaga 2 till protokoll KS 2023-06-12 § 231 
Revisionsskrivelse - Saltängens skola och 
beslutsförfarandet i Nacka kommun (KFKS 2023-00429) 
Yttrande till kommunfullmäktiges revisorer 
 
Johanna Kvist för Socialdemokraterna, Lina Olsson för Nackalistan och Tomas 
Ottosson för Vänsterpartiet reserverade sig gemensamt mot beslutet och ingav 
följande:  

Reservation 

Socialdemokraterna, Nackalistan och Vänsterpartiet reserverar oss mot beslutet om 
yttrande till Nackas kommunrevisorer angående handläggningen av nedläggningen av 
Saltängens skola. Nedan redogör vi för de brister vi anser föreligga i det beslutade 
förslaget till yttrande. 

Kommunstyrelsens ansvar 

I detta ärende har kommunstyrelsen två viktiga ansvar att hedra och uppfylla: 

1. Det ansvar Nacka kommun i egenskap av huvudman enligt 2 kap 8 § skollagen 
har att ansvara “för att utbildningen genomförs i enlighet med bestämmelserna i 
denna lag, föreskrifter som har meddelats med stöd av lagen och de bestämmelser 
för utbildningen som kan finnas i andra författningar”. 

2. Ett mer allmänt ansvar att i sitt yttrande till Nacka kommuns revisorer ge en 
tillräcklig redogörelse för de juridiska och handläggningsrelaterade aspekter som 
är avgörande för bedömning av ärendets hantering. 

Det yttrande kommunstyrelsen lämnar till revisorerna måste, anser vi, på ett tillbörligt 
sätt leva upp till båda dessa förpliktelser. Vår uppfattning är att det förslag till yttrande 
som beslutats tyvärr inte uppfyller detta krav. 

Bakgrund 

Sammanslagningen av Saltängens skola och Duvnäs skola  

Det har inte varit lätt för oss att få absolut klarhet i när Saltängens skola och Duvnäs 
skolas verksamheter faktiskt slogs ihop, men det vi har lyckats konstatera att det tycks 
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ha skett någon gång mellan 2008 och slutet av 2010. Efter begäran om utlämning till 
kommunarkivet har vi fått ta del av två handlingar: 

• Ett meddelande från rektor till föräldrar vid skolorna daterat 2008-12-15 (KFKS 
2008.618-611) där det framgår att en omfattande omorganisation mellan 
skolorna hade skett eller höll på att genomföras 

• En tillsynsrapport från Skolinspektionen daterad 2010-12-21 (Dnr 43–
2010:1415) där det står att Saltängens skola och Duvnäs skola tidigare var “egna 
skolenheter som hösten 2008 gått samman till en skola, Saltsjö-Duvnäs skola.” I 
tillsynsrapporten klargör Skolinspektionen explicit att det är Skollag 1985:1100 
som tillämpats i tillsynsarbetet, då Skollag 2010:800 inte skulle börja tillämpas 
förrän 1 juli 2011. 

Vidare står det i det beslutade förslaget till yttrande (KFKS 2023–00429) att “Saltsjö-
Duvnäs är sedan 2013 registrerad som en skolenhet i SCB.” Där avses med “SCB” 
sannolikt det skolenhetsregister som tidigare underhölls av SCB men nu hanteras av 
Skolverket. 

Kommunarkivet har inte kunnat hitta några beslut om sammanslagning till en skolenhet, 
och inte heller någon utredning utförd före 2013 rörande frågan om sådan 
sammanslagnings förenlighet med skollagen. 

Skollagen och skolenhetsbegreppet 

En definition av begreppet skolenhet infördes i skollagen först i och med Skollag 
2010:800. Denna trädde i kraft 1 augusti 2010, men tillämpades inte på utbildning och 
annan verksamhet förrän 1 juli 2011. Denna tidslinje har som konsekvens att 
Skolinspektionens bruk av ordet “skolenhet” i tillsynsrapporten som nämndes ovan inte 
ska förstås som ett bruk av begreppet i den bemärkelse som fastställs i Skollag 2010:80, 
och därmed inte utgör en bedömning från Skolinspektionens sida rörande Saltsjö-
Duvnäs skolas status i förhållande till begreppet. 

Definitionen lyder som följer enligt 1 kap 3 § skollagen: 

Skolenhet: av huvudman för annan skolform än förskola organiserad 
enhet som omfattar verksamhet i en eller flera skolbyggnader som ligger 
nära varandra och till enheten knuten verksamhet som inte bedrivs i någon 
skolbyggnad.  

I förarbetena till Skollag 2010:800 (prop. 2009/10:165) finns följande förtydligande på 
sid 633: 
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Uttrycken skolenhet och förskoleenhet förekommer inte i 1985 års skollag. 
Begreppen avser skolan eller förskolan i fysisk bemärkelse, dvs. de 
byggnader, lokaler och utrymmen utomhus där huvudmannen bedriver sin 
verksamhet. För att flera byggnader ska anses som en skolenhet krävs att 
de ligger någorlunda nära varandra och på ett naturligt sätt hör ihop. 

När det gäller just de sistnämnda kriterierna, att skolenheter kan bestå av flera 
byggnader förutsatt att dessa “ligger någorlunda nära varandra” och “på ett naturligt sätt 
hör ihop”, finns det stora och uppenbara frågetecken i det aktuella ärendet. Dels ligger 
de båda fastigheterna 1 km ifrån varandra, dels är det minst sagt högst tveksamt om man 
kan betrakta det mellanliggande området som en naturligt sammanhängande del av en 
skolanläggning. 

Registrering i skolenhetsregistret är vad vi förstår inte ett kriterium för att en 
verksamhet ska betraktas som en skolenhet i enlighet med skollagen. Tvärtom påpekar 
Skolverket på sin hemsida under Vanliga frågor och svar om skolregistret att det är 
“huvudmännen som ansvarar för att uppgifterna om deras skolenheter i registret är 
korrekta”. Vidare uppmanar de i samma stycke alla huvudmän för skola att granska och 
uppdatera uppgifter om sina skolenheter maj/juni varje år. 

Rektors befogenhet 

I 2 kap 10 § skollagen, som det beslutade förslaget till yttrande berör utförligt, anges att 
rektor fattar beslut “om sin enhets organisation”. Begreppet enhet används här som en 
gemensam benämning på begreppen förskoleenhet och skolenhet, som båda definieras i 
1 kap 3 § Skollag 2010:800. Klart av lagtexten är därmed att rektor har befogenhet att 
fatta beslut om organisation inom en skolenhet. Huvudman har i och med denna 
avgränsning ansvar för beslut om omorganisation mellan skolenheter. 

Frågan om rektors befogenhet i det aktuella ärendet vilar alltså helt på om det faktiskt är 
förenligt med skollagens definition av begreppet skolenhet att betrakta och behandla 
Saltsjö-Duvnäs skola som en skolenhet. Den frågan berörs tyvärr inte alls i det 
beslutade förslaget till yttrande. 

Tidigare rättsliga beslut rörande skolenhetsbegreppet  

Det finns tidigare beslut från Skolväsendets Överklagandenämnd som ger en 
fingervisning om hur skolenhetsbegreppet ska tillämpas i rättslig praxis. 

I ÖKN-2014-127 finner nämnden att två skolor som ligger drygt 1 km ifrån varandra 
“inte omfattar verksamhet i en eller flera skolbyggnader som ligger nära varandra”. 
Vidare påpekar nämnden följande “Att skolorna ingår i samma rektors ansvarsområde 
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och är inom samma budgetram saknar betydelse i den bedömningen”. Nämnden anger 
som grund för sitt hävande av en rektors beslut om omplacering av en elev mellan 
skolorna att skolorna “enligt Överklagandenämndens bedömning är att anse som två 
skolenheter” och att rektors beslut således inte har fattats på rätt grunder eller tillkommit 
i laga ordning - det skulle med andra ord ha fattats av huvudman. 

I ÖKN-2019-801 finner nämnden återigen att två skolor som ligger 1,4 km ifrån 
varandra “inte omfattar verksamhet i en eller flera skolbyggnader som ligger nära 
varandra eller på ett naturligt sätt hör ihop”. Återigen påpekas att rektors ansvarsområde 
och en gemensam budgetram inte har betydelse för den bedömningen. Vidare påpekas 
explicit att bedömningen inte förändras av “omständigheten att skolorna har samma 
elevhälsa och att viss personal går mellan skolorna”. Med stöd i denna bedömning begär 
nämnden att ett ärende om skolplacering ska återförvisas till huvudman, i detta fall 
Stockholms stad, för förnyad prövning. 

Saltsjö-Duvnäs skolas status som skolenhet 

Av ovan framgår att det finns starka skäl att utvärdera och bedöma giltigheten hos 
Saltsjö-Duvnäs skolas aktuella status som en enda skolenhet med verksamhet förlagd 
till både Saltängens skola och Duvnäs skola. 

Vår bedömning är att det mesta talar för att det strider mot skollagens ordalydelse och 
intentioner att behandla Saltsjö-Duvnäs skola som en skolenhet - denna bedömning låg 
till grund för vårt eget förslag till yttrande, som kommunstyrelsen tyvärr avslog till 
förmån för det beslutade förslaget. 

Möjligen föreligger ändå goda skäl som vi inte beaktat att betrakta Saltsjö-Duvnäs som 
en skolenhet i enlighet med skollagen. Tyvärr presenteras dock inga sådana skäl i det 
beslutade förslaget till yttrande. 

Vi har inte heller lyckats hitta någon utredning utförd av kommunen som kan anses 
ligga till grund för slutsatsen att Saltsjö-Duvnäs skola faktiskt med stöd i skollagen ska 
kunna betraktas som en skolenhet. Rimligen borde sådan utredning ha genomförts när 
Skollag 2010:800 började tillämpas i utbildningen 1 juli 2011, eller i samband med 
kommunens egen årliga kontroll och uppdatering av de uppgifter man lämnar till 
skolenhetsregistret. Om sådan utredning faktiskt har genomförts i något av dessa eller i 
annat sammanhang så är den utredningen naturligtvis ett till ärendet högst relevant 
dokument som borde ha nämnts i yttrandet till revisorerna. 

Vi har heller inte lyckats få tag på handlingar rörande beslut fattade efter ikraftträdande 
av Skollag 2010:800 som fastställer att den verksamhet som bedrivs i Saltsjö-Duvnäs 
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skola fortsatt ska betraktas som verksamhet inom en och samma skolenhet. Förutsatt att 
ett sådant beslut i själva verket skulle ha rört omorganisation mellan skolenheter skulle 
det ha behövt fattas av huvudman för att ha tillkommit i laga ordning. Om ett sådant 
beslut faktiskt har fattats är de relaterade handlingarna naturligtvis också ett till ärendet 
högst relevant dokument som borde ha nämnts i yttrandet till revisorerna. 

Den pågående laglighetsprövningen 

Laglighetsprövningen i Förvaltningsrätten (Mål nr 6799–23) är fortfarande i ett 
inledande skede. Det är svårt att förutse om och hur målet kommer hanteras, men 
förutsatt att Förvaltningsrätten i hanteringen beaktar de beslut från Skolväsendets 
Överklagandenämnd som vi hänvisar till ovan, eller skollagens definition av begreppet 
skolenhet, så är det rimligt att anta att tolkningen av skolenhetsbegreppet kan bli en 
avgörande faktor i målet. Laglighetsprövningen utgör således snarare ett skäl att 
skyndsamt utreda och bedöma vilken betydelse skolenhetsbegreppets tillämpning har 
för ärendet än ett skäl att avvakta. 

Dessutom påverkar den pågående laglighetsprövningen inte på något vis Nacka 
kommuns ansvar som huvudman för att skolverksamheternas utbildning ska genomföras 
i enlighet med skollagens föreskrifter. Det ansvaret utgör i sig ett ytterligare skäl att 
omgående utreda och bedöma vilken betydelse skolenhetsbegreppets definition i 
skollagen och relaterad etablerad rättslig praxis har för rektors befogenhet att besluta om 
nedläggning av Saltängens skola.  

Slutsatser 

Med stöd i det som presenterats ovan anser vi att det i aktuellt läge är mycket oklart 
både om a) Saltsjö-Duvnäs skola kan betraktas som en skolenhet i enlighet med 
definition i Skollag 2010:800, och om b) Saltsjö-Duvnäs i laga ordning verkligen blivit 
en skolenhet i laga ordning sedan Skollag 2010:800 började tillämpas på utbildningen 1 
juli 2011. 

Båda dessa oklarheter skulle ha behövts redas ut i kommunstyrelsens yttrande till 
revisorerna, då rektors befogenhet att fatta beslut om nedläggning av Saltängens skola 
vilar helt på antagandet att Saltsjö-Duvnäs skola faktiskt kan vara och är en enda 
skolenhet. 

Ett yttrande från kommunstyrelsen till som inte behandlar dessa oklarheter ger inte 
Nackas kommunrevisorer goda förutsättningar att granska och bedöma kommunens 
handläggning av ärendet. 
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Därav vår reservation mot beslutet. 

Vi anser att ett yttrande vilande på antagandet att Saltsjö-Duvnäs skola kan betraktas 
som en skolenhet hade behövt innehålla följande: 

1. En redogörelse för den grund på vilken Nacka kommun anser att Saltsjö-Duvnäs 
skola, som består av Saltängens skola och Duvnäs skola, kan betraktas som en 
skolenhet i enlighet med Skollag 2010:800, med särskild hänsyn till följande: 

• Det geografiska avståndet mellan skolanläggningarna 
• Hur skolanläggningarna “på ett naturligt sätt hör ihop” (se prop. 2009/10:165, 

s.633). I denna redogörelse hade vi velat se ett resonemang kring hur de beslut 
som fattades av Skolväsendets Överklagandenämnd i ärendena ÖKN-2014-127 
och ÖKN-2019-801, samt de i ärendena framförda synpunkterna om 
skolenhetsbegreppets tillämpning, saknar relevans för bedömningen av huruvida 
Saltsjö-Duvnäs skola ska anses bestå av en eller flera skolenheter. 

Denna redogörelse hade med fördel kunnat innehålla hänvisning till eventuella 
befintliga men av oss oupptäckta utredningar som Nacka kommun genomfört 
kring ärendet i egenskap av huvudman och ansvarig för verksamhetens 
efterlevnad med skollagen. 

2. En redogörelse för hur och i samband med vilket beslut Saltsjö-Duvnäs skola 
genom sammanslagning faktiskt blivit en enda skolenhet, innehållande följande: 

• En sammanfattning av grunden för beslutet 
• Hänvisning med diarienummer till relevanta handlingar och protokoll från de 

sammanträden där beslut om sammanslagningen fattades. 
• En redogörelse för den befogenhet med vilken beslutsfattande instans fattade 

beslutet.  

 
---- 
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